
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

آخرین سامانه بارشی در سال 99 همه کشور را درنوردید 
و در 27 اســتان با بارش برف و کولاک و برودت هوا همراه 
بود. این ســامانه با وجود هشدارهای هواشناسی، بسیاری از 

مردم و مسافران را غافلگیر کرد. 
در همین حال کاهش 10 تا 18 درجه ای دما در استان های 
شــمالی، غربی و شمال شرقی کشــور بازهم به محصولات 
کشاورزی و شــکوفه هایی که نوید بهار زودرس را می دادند 

خسارت سنگین زد.
 »صادق ضیاییان«، مدیرکل پیش بینی و هشدار سازمان 
هواشناسی  گفت: ما در روزهای دوشنبه و چهارشنبه هشدار 
ســطح نارنجی برای 27 استان به لحاظ مخاطره بارش برف 
و بــاران، کاهش شــدید دما و یخبندان، اختــلال در تردد 
جاده ای، کاهش دید و برف و کولاک، رخداد بهمن در مناطق 
کوهستانی صادر کردیم و به مسئولان این استان ها توصیه های 
لازم را کرده بودیم. وی افزود: این ســامانه سه ویژگی بارش 
برف شدید و باران، وزش باد شدید و برودت هوا را داشت که 
به همین دلیل مشکلات بیشتری را برای مردمی که منتظر 
برف سنگین و کولاک نبودند فراهم کرد. وی تأکید کرد: دیروز 
-شــنبه- نیز این سامانه در استان های گلستان و استان های 
شمالی، شرقی، خراسان شمالی و خراسان رضوی فعال بود که 
انتظار می رود این سامانه امروز یکشنبه از کشور خارج شود. 
به گفته وی، در روز جمعه کاهش 10 تا 15 درجه ای دما را 
در اســتان های شمال غرب، غرب استان های ساحلی خزر و 
دامنه جنوبی البرز و شمال شرق داشتیم که این کاهش دما در 
روز شنبه به 12تا 18 درجه در استان های شمال شرق رسید. 
به گفته وی دیروز کمترین دما در ایســتگاه های هواشناسی 
مربوط به نیر اردبیل با منفی 19 درجه و چالدران آذربایجان 
غربی با منفی 15.8 درجه ثبت شــده بود اما در میان مراکز 
استان ها اردبیل با دمای منفی 12درجه زیر صفر و زنجان با 
منفی 7 درجه ســردترین مراکز استان ها بودند و تهران هم 
صفر درجه سانتیگراد بود. وی با اشاره به اینکه از روز یکشنبه 
و با خروج این ســامانه از شرق کشــور تا پایان سال سامانه 
تأثیرگذار دیگری وارد کشــور نخواهد شد، خاطرنشان کرد: 
بــه همین دلیل در این هفته فرصت خوبی برای خانه تکانی 

نوروزی و پاک کردن شیشه ها فراهم می شود.
 بــرودت زیاد هوا در روز های پنجشــنبه تا شــنبه برای 
چندمین بار در ســال جاری زمینه ســرمازدگی محصولات 
کشــاورزی را فراهــم کرد. »مســعود حقیقــت« مدیر کل 
هواشناسی کشاورزی گفت: در بسیاری از استان ها درختان 
شــکوفه کرده بودند و متأسفانه برودت هوا باعث خسارت به 
آنها شــده البته اکنون در حال جمع بندی خسارت هستیم و 
سعی می کنیم تا روز دوشنبه برآورد خسارت را اعلام کنیم. 
وی افزود: در هشــدار سطح نارنجی که در روز دوشنبه برای 
کشاورزان صادر کرده بودیم هشدارهای لازم به آنها داده شده 

بود ولی کار زیادی از دست آنها برنمی آید.
 به گفته وی با توجه به، به  گل نشستن درختان توصیه شده 
بود روغن »وُلک« تهیه کرده و به روی شــاخه درختانی که 
شکوفه کرده بودند بزنند. حقیقت تأکید کرد: با اسپری کردن 
این روغن به درختانی که شکوفه کرده اند می توان حداقل تا 
دو هفته آنها را از گزند سرما حفظ کرد یا سرمازدگی آنها را 
کاهــش داد. وی افزود: همانگونه که از قبل پیش بینی کرده 
بودیم بهــار زودرس اتفاق افتاد و دیدیم با یک تنش دمایی 

بار دیگر بخش کشاورزی را متحمل خسارت کرد.
 از سوی دیگر »فرهاد مهریاری« مدیر کل بحران و تجهیز 
ماشین آلات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای هم گفت: 
این ســامانه که در آخرین روزهای پایانی ســال به کشور ما 
رسید بسیار پرقدرت بود به گونه ای که ما در 27 استان و در 
واقع 290 محور شــریانی کشور با بارش شدید باران، برف و 
کولاک روبه رو بودیم و حتی مجبور شدیم 18 محور شریانی 
را به صورت مقطعی و با هدف ایمنی مسافران مسدود کنیم. 
همچنین 94 محور غیرشریانی در این استان ها با بارش برف 
و کولاک همراه بود که از این تعداد نیز 9 محور مسدود شد. 
به گفته وی از روز چهارشنبه تا پایان جمعه ارتفاع بارش در 
27 استان بسیار بالا بود به گونه ای که میانگین سطح برف در 
محورهای برفگیر و کوهستانی استان های درگیر 45 سانتیمتر 
بود. البته میزان بارش برف در مناطق کوهستانی استان های 
کردستان، لرســتان، کهگیلویه و بویراحمد و همدان به 55 
سانتیمتر هم رسید. وی تصریح کرد: در این چند روزه 3هزار 
و 192 نفر راهدار با یکهزارو 192 دستگاه ماشین آلات سبک 
و سنگین در جاده ها خدمت رسانی می کردند ولی حجم برف 
و کولاک در برخی مناطق به قدری شدید بود که برف روبی 
را بــا اختلالاتی همراه کرده بود اما راهداران در مجموع 76 
هزار کیلومتر باند را برف روبی کردند و صدها مسافر را اسکان 
دادند و حدود یکهزار و 570 دســتگاه خودرو را که در برف 

مانده بودند رها سازی کردند. 
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تازه ترین تصمیمات برای بازار مرغ،
 روغن و میوه

در جلسه ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس جمهوری اتخاذ شد

چند روزی بیشــتر به عید نوروز باقی نمانده اســت. روزهایی که در آن هر ساله 
طرح های ویژه تنظیم بازاری برای متعادل کردن قیمت و افزایش عرضه اجرا می شود، 
اما امسال به دلیل شیوع کرونا و رشد قیمت ها و همچنین فرارسیدن ماه مبارک رمضان 
بلافاصله پس از تعطیلات نوروزی، با شرایط ویژه تری روبه رو هستیم. برهمین اساس، 
دولت با برگزاری منظم جلســات ســتاد تنظیم بازار درحال مدیریت بازار شب عید 
است. درهمین راستا روز گذشته جلسه ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس 
جمهوری برگزار شد.  به گزارش وزارت صمت، در این جلسه به میزبانی وزیر صمت 
و با حضور وزیر جهاد کشاورزی، مهم ترین مباحث تنظیم بازار شب عید بررسی شد.

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اینکه گاهی نحوه نامناسب توزیع کالا باعث 
اجتماع مردم و صف های طولانی برای دریافت کالا شده است، از کارگروه تنظیم بازار 
و دستگاه های مســئول در امر تولید و توزیع کالاهای اساسی و اقلام ضروری مردم 
خواست تدابیر و راهکارهای لازم را بکار گیرند تا با نحوه صحیح توزیع کالاها، مردم 

برای دریافت اقلامی همچون مرغ و روغن در صف معطل نشوند.
اسحاق جهانگیری در جلسه کارگروه تنظیم بازار، با بیان اینکه دود اختلاف نظرها 
میان دســتگاه های مختلف به چشــم مردم می رود، گفت: امروز که به نظر می رسد 
فشارها و سختی ها رو به پایان است، باید تلاش کنیم برادرانه، همدلانه و با انسجام و 
وحدت اجازه ندهیم که فشارهای مضاعف و سختی های بیشتر بر مردم تحمیل شود.

معاون اول رئیس جمهوری با قدردانی از کارگروه تنظیم بازار و دستگاه های عضو 
این کارگروه، اظهار داشــت: وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، 
دادگســتری و نمایندگان سایر دستگاه های عضو کارگروه تنظیم بازار در طول سال 
99 مسئولیت سنگینی برعهده داشتند و بانک مرکزی نیز عملکرد مطلوبی در تأمین 
ارز مورد نیاز کالاهای اساســی از خود نشــان داد که لازم است از همه آنها قدردانی 
کنم. وی با تأکید بر اینکه باید نسبت به تأمین کالاهای اساسی در ایام عید نوروز و 
ماه مبارک رمضان حساســیت ویژه داشته باشیم، افزود: وظیفه و مسئولیت همه ما 
این است که کالاهای اساسی و اقلام مورد نیاز ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان با 
قیمت مناسب تأمین و در اختیار آنها قرار گیرد. جهانگیری با بیان اینکه اولویت ها و 
سیاست های اصلی هر دولت متناسب با شرایط روز کشور تغییر می کند، خاطرنشان 
کرد: از سال 1397 که امریکا وارد جنگ اقتصادی با ایران شد، دولت تصمیم گرفت 
تأمین معیشت مردم را در نخستین اولویت خود قرار دهد چرا که می دانستیم امریکا 
تلاش دارد زندگی و معیشــت مردم را با فشار و سختی مواجه کند، به همین دلیل 
همه امکانات دولت و کشور بسیج شد تا فشار کمتری بر زندگی مردم وارد شود. معاون 
اول رئیس جمهوری ادامه داد: در همین راستا یکی از سیاست های دولت تعیین ارز 
با نرخ ترجیحی 4200 تومانی برای تأمین کالاهای اساســی بود تا اقلام و کالاهای 

مورد نیاز مردم با قیمت مناســب در اختیار آنها قرار گیرد. این سیاست در مجموع 
موفق بود البته هر سیاستی ممکن است با حواشی  یا سوء استفاده هایی همراه باشد.

وی از همه دســتگاه های اجرایی خواست همان طور که در سه سال اخیر با تمام 
ظرفیت برای کاهش فشار بر مردم وقت گذاشته اند، در این ایام نیز با تلاش هر چه 

بیشتر برای بهبود وضعیت معیشتی جامعه تلاش کنند.
جهانگیری در ادامه با تأکید بر اینکه هر نوع صادرات رسمی یا غیررسمی کالاهای 
اساســی ممنوع است، تصریح کرد: صادرات تمامی کالاهایی که با ارز 4200 تومانی 
تأمین شده ممنوع است و استانداران باید بشدت با قاچاق اینگونه اقلام برخورد کنند. 
وقتی کالایی با قیمت ارز 4200 تومانی تأمین می شود و قیمت ارز در بازار آزاد چند 
برابر این رقم اســت، طبیعی است که عده ای تلاش خواهند کرد تا از طریق قاچاق، 
اینگونه کالاها را در کشورهای اطراف بفروشند. اینگونه کالاها فقط برای ملت ایران با 
این قیمت ارز تأمین شده است و لازم است سازمان تعزیرات نیز برخوردی قاطع داشته 
باشد تا کسی جرأت قاچاق کالاهای اساسی را نداشته باشد. معاون اول رئیس جمهوری 
با اشاره به برخی گزارشات مبنی بر گرانی محصولاتی نظیر سیب و مرکبات، اظهار 
داشت: در جلسه ای که اخیراً با مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی برگزار شد، 
اســتاندار آذربایجان غربی تأکید داشت که به هر میزان که نیاز باشد سیب با قیمت 
مناسب در انبارهای استان موجود است. وقتی مردم این مطالب را می شنوند و می دانند 

که میزان تولید در کشور بالا است اما قیمت ها پایین نمی آید دلخور می شوند.
وی با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه مبنی بر وفور میوه در میادین میوه و تره 
بار با قیمت های مناسب، تصریح کرد: هنر مدیریت وزارت صنعت، معدن و تجارت باید 
این باشد که با توزیع گسترده میوه و کالاهای اساسی، شرایطی را فراهم کند که در 
هفته پیش رو و ایام عید نوروز این کالاها با قیمت مناسب در اختیار مردم قرار گیرد. 
جهانگیری افزود: البته گاهی حرف های ناروا در خصوص عملکرد کارگروه تنظیم بازار 
زده می شــود اما نباید به دل بگیرید. شــما برای مردم و خدا کار می کنید و نباید به 
اینگونه رفتارها توجه کنید. این روزها در تاریخ ثبت خواهد شد که در شرایطی که شما 
گرفتار جنگ اقتصادی بودید و برای کاهش فشار بر مردم تلاش می کردید، عده ای که 
مسئولیت خاصی هم نداشتند فقط به دنبال این بودند که چوب لای چرخ شما قرار 
دهند. وی افزود: امروز شاهد بی انصافی ها از سوی مخالفین هستیم اما ما پذیرفته ایم 
که در شرایط سخت کار کنیم و باید مشکلات را به خاطر مردم تحمل کنیم. معاون 
اول رئیس جمهوری همچنین با اشــاره به گزارش مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون 
روستایی مبنی بر آمادگی توزیع کالاهای اساسی در 140 مرکز در تهران و مراکزی 
متعدد در اســتان های مختلف، گفت: استانداران کشور در این مقطع هیچ وظیفه ای 

مهمتر از این ندارند که برای برگزاری مناسب ایام عید مردم تلاش کنند.

شکوفه های بهاری در آخرین 
موج سرمای 99 سوختند

 آیــا تا به حال بررســی کرده ایم که خســارت رفتارهای سیاســی 
در تصمیمــات اقتصادی ایران چقدر اســت؟ اقتصــادی که اولویت اول 
تصمیم سازی در آن، سیاست هاست، چه هزینه ای را می پردازد و سرانجام 
آن چیست؟ چقدر این نوع نگرش موفق بوده و در جهان کشورهای توسعه 

یافته به کدام یک اولویت بیشتری می دهند؟
وقتی به تاریخ اقتصادی ایران نگاه می اندازیم، بیش از قواعد اقتصادی، 
این دخالت های سیاستمداران است که روند تصمیم سازی ها را مشخص 
می کند. به عبارتی قواعد اقتصادی به خاطر سیاســی کاری دچار نقص 
وعدم کارایی شده اند و امکان حاکمیت پدیده ها و مکانیزم های علمی بر 
اقتصاد حداقل در دهه اخیر وجود نداشــته است. لذا اقتصاد کشورمان از 

این گونه دخالت ها دچار آسیب و اختلال جدی شده است.
در این ســال ها، اهداف اقتصادی بشــدت تحت تأثیر اهداف سیاسی 
بوده اند و رتبه یک تا سه اولویت های کشور به سیاست اختصاص داشته 
اســت. حتی می توان گفت که اهداف فرهنگی اولویت بالاتری نسبت به 
اقتصاد داشــته اند. البته این درحالی اســت که هر روز درباره مشکلات 
اقتصادی صحبت می شود اما هیچ گاه تصمیم سازی های اقتصادی به دور از 
سیاست زدگی انجام نمی شود. به عبارتی، مسئولان اقتصادی بین گزینه های 
حل یک مسأله، آن موردی را انتخاب می کنند که کارکردهای سیاسی دارد.

از این روست که کارشناسان معتقدند در ایران اهداف صحیح اقتصادی 
دچار فراموشی شده و این مسأله خسارت های جبران ناپذیری را به اقتصاد 
وارد کرده است. از جمله کاهش شدید سطح درآمد سرانه ایرانی ها، افزایش 
تورم، افزایش فقر و شکاف درآمدی، کاهش تولید ناخالص داخلی، کاهش 
صادرات و افزایش بیکاری. نمی  توان دقیقاً عددی را برای میزان خسارت 
سیاسی کاری در اقتصاد عنوان کرد اما آنقدر عدد بزرگ است که بسختی 

می توان آن را جبران کرد.
متأســفانه به خاطر همین غلبه سیاست های مخرب بر اقتصاد، ایران 
حتی نتوانســته است بیشــتر از 60 درصد به اهداف آمده در برنامه های 
اقتصادی که برخی از آنها نیز سیاست زده هستند، دست یاید. این را در 
برنامه کوتاه مدت بودجه، برنامه میان مدت توســعه های 5 ساله، برنامه 

بلندمدت چشم انداز 20 ساله، می توان ملاحظه کرد.
وقتــی در این زمینه به تجربه های جهانی نگاه می کنیم، نمی توان در 
لیست کشــورهای موفق جهان از نظر اقتصادی نام کشوری را یافت که 
اولویت های نخست آن سیاست بوده اما پیشرفت کرده است. گرچه می توان 
عکس آن را ملاحظه کرد. به این ترتیب که کشــوری به واسطه اقتصاد 

قوی در سیاست نیز موفق بوده است.
ایران شاید تنها کشور مهم دنیا باشد که علی رغم داشتن ظرفیت های 
بسیار بزرگ از نیروی انسانی تحصیل کرده، منابع و معادن عظیم تا شرایط 
آب و هوایی مساعد و موقعیت ممتاز جغرافیایی برخوردار است و می تواند 

جزو اقتصادهای برتر جهان باشد، اما سیاست اولویت اول آن است.
کشورهای جهان اغلب به دنبال اقتصاد قوی، رفاه مردم و توسعه هستند. 
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 خبر
 برگزاری چهاردهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 

اقتصادی ایران و ازبکستان در بهار ۱۴۰۰
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در دیدار با فرقت صدیق اف، معاون 
وزیر امورخارجه ازبکستان با تاکید بر افزایش حجم مبادلات تجاری دوجانبه با 
توجه به توانمندی های مختلف دو کشور به یک میلیارد دلار در سال، از برگزاری 
چهاردهمین اجلاس کمیســیون مشترک همکاری های اقتصادی فی مابین در 

بهار 1400 خبر داد.
به گزارش شاتا ، حمید زادبوم در این نشست با اشاره به همکاری های منطقه 
آزاد چابهار با مناطق آزاد ازبکســتان در زمینه های مختلف لجستیکی، انرژی و 
صنعتی بر تقویت مســیرهای جایگزین دسترسی به بازار ازبکستان تاکید کرد.

وی تقویت همکاری های نمایشگاهی میان دو کشور را با اهمیت توصیف کرد و 
ضمن اعلام آمادگی ایران جهت مشارکت در نمایشگاه های ساختمان، پلاستیک 
و... ازبکســتان در سال آتی، از پیشــنهاد طرف ازبک جهت برگزاری نمایشگاه 

محصولات ازبکی در تهران استقبال کرد.
معاون وزیر امور خارجه ازبکســتان نیز در این نشســت با تاکید بر تقویت 
سرمایه گذاری مشترک گفت: در حال حاضر حدود 290 شرکت با سرمایه گذاری 
ایرانیان در ازبکستان فعالیت میکنند.در ادامه طرفین ضمن اشاره به اینکه مناسبات 
سیاســی تهران و تاشکند در سطح خوبی قرار دارد، تقویت بیش از پیش روابط 
اقتصادی- تجاری دو کشور، توسعه همکاری  در زمینه های صنعتی، کشاورزی، 
صادرات مجدد و برگزاری نشست های تجاری از سوی بخش خصوصی را ضروری 

خواندند.

هشتمین جلسه کارگروه خانواده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا به 
ریاست فریبا نظری، مشاور وزیر کشور در امور زنان و خانواده و با حضور اعضای 
کارگروه برگزار شد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور؛هشتمین جلسه 
کارگروه خانواده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا به ریاست فریبا نظری، 
مشاور وزیر کشور در امور زنان و خانواده و با حضور اعضای کارگروه برگزار شد.

نظری در این جلسه گفت: ضروری است که گفته شود در مدیریت بحران 
شــیوع ویروس کرونا در طول یکسال گذشته، زنان این کشور ایثارگرانه چه 
کارهــای بزرگی انجــام داده اند و در بخش های مختلف چه نقش پیجیده و 
دشــواری ایفا نموده اند و از جان مایه گذاشته اند. مشاور وزیر کشور در ادامه 
افزود: یکی از حوزه هایی که طی یک ســال گذشته بسیار آسیب دیده مهد 
های کودک بوده اند. تصمیم گیری در مورد فعالیت دوباره مهدهای کودک و 
ارایه پیشنهاد در این خصوص به کمیته امنیتی و اجتماعی قرارگاه عملیاتی 
ستاد ملی مبارزه با کرونا ارجاع شده است.این مقام مسئول یادآور شد: حدود 
15هزار مهد کودک در سطح کشور وجود دارد و بالغ بر 70 هزار نفر شاغل در 
این مراکز اشتغال داشته اند که اکثریت آنها زن می باشند. لذا ضرورت دارد تا 
واحد های مهد های کودک، شامل حمایت های خاص و ویژه دولت شوند. و 
البته تصمیم گیری در خصوص باز گشایی مهد های کودک تابع دستورالعمل 

های وزارت بهداشــت بوده و منوط به بررســی و تصمیم ستاد ملی مبارزه با 
کروناست.مشاور وزیر کشور پیشنهاد داد: بسته پیشنهادی حمایتی از مهدهای 
کودک با مشارکت دستگاه ها و سازمان های مرتبط طراحی و به قرارگاه عملیاتی 
ملی مبارزه با کرونا، ارائه می شود. همچنین در ادامه این جلسه نماینده وزارت 
بهداشت گفت: با تصویب معاونت درمان، مقرر شده به منظور حفظ سلامتی 

زنان باردار کادر درمان، به طور کامل از محیط های آلوده درمانی به دور باشند 
زیــرا این گروه از افراد باید مورد محافظت قــرار گیرند. همچنین با افزایش 
میزان توجه به دستورالعمل های بهداشتی خوشبختانه میزان شهدای مدافع 
سلامت کاهش یافته است.نماینده وزارت آموزش و پرورش نیز در این جلسه 
 گفــت : ضرورت دارد مباحث و حمایت های مربوط به مهدهای کودک مورد

 توجه قرار گیرد.همچنین مقرر گردید سنجش اثر بخشی برنامه ها و محتواهای 
سامانه شاد در جهت رعایت پروتکل های بهداشتی در دستور کار قرار گیرد.

نماینده معاونت زنان ریاســت جمهوری نیز در این جلسه  گزارشی از اهم 
اقدامات صورت پذیرفته برای زنان و توسط زنان در مدیریت بحران کرونا را ارائه 
نمود. وی گفت: تا کنون 1680 تشکل غیر دولتی فعال در زمینه پشتیبانی، 
آموزش و اطلاع رسانی مشارکت داشته اند و طرح هایی همچون پکیج مرهم، 
اجرای نظام اطلاع رسانی جامع درباره کوید 19، استفاده از فضای مجازی برای 
معرفی خدمات به زنان؛ از جمله این طرح ها بوده اند. از آنجایی که 75 درصد 
مشاغل خانگی در اختیار زنان می باشد، در پی شیوع ویروس کرونا این بخش 
متوجه آســیب های جدی شده است.گفتنی است در ابتدای جلسه گزارشی 
از روند اجرای مصوبات جلســات قبلی برای اطلاع اعضا توسط دبیر کارگروه 

خانواده، قرائت شد.

معــاون اول رییس جمهور با بیان اینکه 
روز های ســختی رو به پایان اســت و ایام 
خوشی پیش روی کشــور قرار دارد، گفت: 
دشمنان تسلیم اراده ملت ایران خواهند شد 
و حتماً باید تحریم هــا را بردارند و بپذیرند 
که آن ها بودند که قطعنامه 2231 شــورای 
امنیت سازمان ملل را نقض کرده و تحریم های 

ظالمانه ای علیه ملت ایران وضع کردند.
دکتــر اســحاق جهانگیری در مراســم 
رونمایی از دانشنامه امام خمینی)ره( که در 
حســینیه جماران برگزار شد، اظهار داشت: 
البته همانطور که مقاومت ملت ایران در برابر 
تحریم ها طی سال های اخیر عزتمندانه بوده 
است، لغو تحریم ها نیز باید عزتمندانه انجام 
شود و امیدوارم با تکیه بر خرد جمعی بتوانیم 
به سرعت به نقطه مطلوب برسیم و سختی 

ها از دوش مردم برداشته شود.
معاون اول رییس جمهور با یادآوری جنگ 
تحمیلی هشت ساله، اظهار داشت: امروز نیز 
در مقطعی حساس قرار داریم و آمریکا جنگ 
اقتصادی سه ساله علیه ملت ایران آغاز کرد تا 
زندگی مردم را به شدت تحت تأثیر قرار دهد 
و هدفشــان این بود که با افزایش فشارها بر 
مردم، زمینه اعتراضات مردمی را فراهم کنند 
همانطور که باورشان این بود که 22 بهمن 

سال 97 در تهران خواهند بود.
دکتر جهانگیری افزود: مسایل و فشارهای 
سه سال اخیر بازگو نشده زیرا دشمنی که در 
مقابل ملت ایران بود دشمنی گردن کلفت 
و غدّار بود و ما باید با ســیلی صورت خود را 
سرخ می کردیم. اما دشمنان امروز به نقطه 
ای رسیده اند که هم تیم ترامپ و هم دولت 
فعلی اذعان دارند که فشــار حداکثری علیه 

ملت ایران با شکست مواجه شده است.
معــاون اول رییس جمهــور در ادامه با 
تبریک مبعث پیامبر اسلام )ص(  تصریح کرد: 
وقتی فرصت حضور در حسینیه جماران پیش 
می آید یاد روزهایی می افتیم که به عنوان 

یک عاشــق امام خمینی)ره( در این مکان 
حضور پیدا می کردیم و با دیدن چهره زیبا 
و ملکوتی امام)ره( برای کار و فعالیت روحیه 

می گرفتیم.
دکتر جهانگیری بــا قدردانی از اقدامات 
ارزشمند در راستای تدوین و انتشار دانشنامه 
امام خمینی)ره( از ســوی موسسه تنظیم و 
نشر آثار امام خمینی )ره( تصریح کرد: لازم 
است از برادر بسیار عزیز و بزرگوارم آیت الله 
سیدحسن خمینی که همواره منشأ کارهای 

بزرگ بوده اند نیز قدردانی کنم.
معاون اول رییس جمهور یکی از اقدامات 
ماندگار، مهم و تاریخی انجام شده توسط آیت 
الله سیدحسن خمینی را تدوین اندیشه و آثار 
شخصیت متفکر و تأثیرگذار تاریخ معاصر، امام 
خمینی)ره( دانست و گفت: آثار مرتبط با امام 
خمینی)ره( باید به نحوی تدوین شود که در 

همه زمان ها قابل استفاده باشد.
دکتر جهانگیری اظهار داشت:  اندیشه و 
حرکت امام ویژگی های متعدد و زیادی دارد 

که باید هم گفته شود هم نوشته شود و هم 
از آن حراست شود. اندیشه و حرکت امام هم 

احیاگرانه بود و هم مردم سالارنه
معــاون اول رییس جمهــور ادامه داد: 
امــام)ره( در تاریخ معاصر ایران ســه نقش 
تاریخی و بی بدیل ایفا کرد، یکی از این نقش 
ها احیاگری دین بود. امام احیاگر دین در عصر 
غیبت در مقطعی بود که تبلیغات متعددی 

علیه دین وجود داشت.
دکتر جهانگیری با اشــاره به اینکه امام 
معمــار و رهبر بزرگترین انقلاب مردمی در 
پایان قرن بیستم بود، خاطرنشان کرد: این 
جزو کارهای اســتثنایی است که خداوند به 
بنــدگان خاص خود عنایت می کند و برای 
امام خمینی)ره( این فرصت بزرگ پیش آمد.

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه  امام 
خمینی)ره( موسس یک نظام مردم سالار از 
منظر دینی بود، گفت: امام خمینی)ره( یک 
انقلابی بود که نظام ساخت. گاهی انقلابیون 
کارهایی انجام می دهند اما حاضر نیستند 

خود را در چارچوب یک نظام محدود کنند.
دکتــر جهانگیری افزود: هنــوز 50 روز 
از انقلاب اســلامی نگذشــته بــود که امام 
خمینی)ره( رفراندوم برگزار و نوع حکومت 

را به رأی مردم گذاشت. 
در سال اول پیروزی انقلاب اسلامی قانون 
اساسی برای نظام و انقلاب نوشت و به تصویب 
مردم رساند. و این جزو موارد استثنایی است 
که رهبر یک انقلاب در اولین سال پیروزی 
آن، چارچوب نظام و قانون اساسی آن را به 

رأی مردم برساند.
معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
اینکه امام خمینی)ره( برای اداره کشــور به 
همــان جمله معروف و شــاه بیت خود که 
میــزان رأی ملت اســت معتقد بود تصریح 
کرد: امام خمینی)ره( معتقد بود همه کارها 
باید بر اساس خواست ملت انجام شود و شاه 
بیت او در انجــام کارها جمله »میزان رأی 

ملت است« بود.
دکتر جهانگیری ادامه داد: امام خمینی)ره( 

بزرگترین و مهمترین بحران تاریخی که ملت 
ایران با آن درگیر بود یعنی جنگ تحمیلی 8 
ساله را با تکیه بر عقل جمعی به پایان رساند 
و پس از پایان جنگ در پاسخ به نامه ای که 
به ایشــان نوشته شده بود، تأکید کردند که 
بازگشت به قانون را لازمه اداره کشور می داند 
و در واقع امام قانون و اداره کشــور را لازم و 

ملزوم یکدیگر می دانست.
معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: در 
اندیشــه امام خمینی)ره( حاکمیت خدا بر 
زندگی انســان و حاکمیت انسان بر زندگی 
خود در امتداد یکدیگرند و اینطور تصور نمی 
شود که انسان نمی تواند در سرنوشت خودش 

نقش داشته باشد.
دکتر جهانگیری با بیان اینکه امام برای 
جمهوری اسلامی دو رکن اساسی قائل بود 
گفت: امام هم جمهوریت و هم اسلامیت را 
برای جمهوری اسلامی قائل بود به گونه ای 

که این دو از هم جدایی ناپذر هستند.
معاون اول رییس جمهور اظهار داشــت: 
آنچه امام را در جامعه و عصر ما ماندگار کرد 
صداقت در گفتار و عدالت در رفتار بود. امام 
در قلب مردم بود و در نتیجه استقبال از امام 
در ســال 57 و تشــییع پیکر امام تفاوتی با 
یکدیگر نداشت و حتی تشییع امام پرشکوه 
تر از اســتقبال از ایشان بود. امام به معنای 
واقعی زبان مردم بود و حرف و سخن مردم 

را می گفت.
دکتــر جهانگیــری با بیــان اینکه امام 
خمینی)ره( مظهر اســلام عزت بخش بود، 
تصریح کرد: امام خمینی)ره( مظهر وحدت 
جامعه بود و بســیار اصرار داشــت که همه 
جریانات بتوانند با وحدت فعالیت کنند. امام 
جوان فکر و جوانگرا بود و به مقتضیات زندگی 

جوانان باور داشت.
در این مراسم از دانشنامه امام خمینی)ره( 
رونمایی شد و از تعدادی از دست اندرکاران 

تدوین این دانشنامه قدردانی شد.

لغو تحریم ها باید عزتمندانه باشد 

ضرورت اختصاص بسته حمایتی دولت به مهدهای کودک

دکتر علی اکبر صالحی، معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان انرژی اتمی ایران با همراهی جمعی از معاونین، 
مدیران ارشــد و متخصصان این ســازمان از نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری پژوهشگاه علوم و فنون 
هسته ای در سال 99-98 در ساختمان کتابخانه سازمان 
بازدید کرد و در بخش پایانی این رویداد از دو رادیوداروی 
جدید که برای درمان بیماران سرطانی تهیه و تولید شده 

است، رونمایی کرد.
به گزارش دیپلماسی عمومی و اطلاع رسانی سازمان 
انــرژی اتمی ایــران، این رادیوداروهــا که تحت عنوان 
رادیوداروی درمانــی Rituximab-LU177 و رادیوداروی 
درمانی Trastuzumab-LU177 هستند به ترتیب برای 
درمان ســرطان های لنفومای غیر هوچکین و سرطان 
پستان مورد استفاده قرار می گیرند. این رادیوداروها مرحله 
اول بالینی را در بخش پزشکی هسته ای دانشگاه علوم 
پزشکی بوشهر طی کرده اند و با موفقیت منجر به درمان 
چند بیمار سرطانی شده است. دو رادیوداروی رونمایی 
شــده طی مدت 20 مهرماه 98 تــا 19 آذرماه 99 در 
پژوهشکده کاربرد پرتوهای پژوهشگاه علوم و فنون هسته 
ای سازمان انرژی اتمی ایران به مرحله تولید رسیده است.

   معاون رییس جمهور پس از بازدید از این نمایشگاه 
ضمن تقدیر از دکتر کریمی ثابت، معاون سازمان و رییس 
پژوهشگاه و همکاران این مجموعه علمی و ارزشمند بویژه 
همکارانی که گمنام هستند، اظهار داشت: امروز روزی 

بسیار شعف انگیز، افتخار آفرین و امیدبخش بود.
وی افزود: این دســتاوردها که واقعــاً افتخار آفرین 
هســتند، در دو بخش قرار می گیرند. یکی بخشی که 
در ارتباط با مردم است و دیگری برای رفاه جامعه مورد 
اســتفاده قرار می گیرد. ممکن است مردم ارزش بخش 
دوم را ندانند، مثل دســتگاه چگالی سنج که در صنایع 
کشور مورد استفاده قرار میگیرد و نهایتاً به رفاه مردم بر 
می گردد. اما دستاوردهایی مثل رادیوداروها مستقیماً در 
تشخیص امراض و معالجه آنها بکار می روند، بخصوص در 
امراض صعب العلاجی همچون سرطان ها که سال هاست 

بشر در تلاش برای یافتن راه درمان و علاج آنهاست، جز 
تکنولوژی های مرز دانش روش دیگری متصور نیست.

دکتر صالحی با تقدیر از پیشکسوتان حوزه پژوهشگاه 
و بویــژه رادیوداروها، به دو رادیوداروی جدید ســاخت 
پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای اشاره نمود و گفت: هر 
دز یکی از این رادیوداروها 57 هزار دلار است که با این 
قیمت ، تهیه آن از توان عموم جامعه جز عده معدودی 
خارج است. عزیزان ما در پژوهشگاه درتلاش هستند بستر 
)Base( آن را در داخل ایجاد نمایند تا قیمت آن کاهش 

یابد و هموطنان بتوانند از آن استفاده نمایند.
رییس سازمان انرژی اتمی در ادامه با اشاره به بخشی 
از آیه 32 ســوره مائده »مــن احیاها فکأنمّا احیا النّاس 
جمیعا«، و نیز درمان سرطان از طریق رادیوداروها گفت: 
این کار خداپسندانه و مأجوری است که یک انسان را زنده 
کنید. مثل این است که جامعه بشری را زنده کرده اید.

وی تصریح کرد: سازمان انرژی اتمی ظرفیت عظیمی 
دارد که تاکنون شناسانده نشده است. متخصصین این 
مجموعه تنه به تنه کشورهای پیشرفته می زنند. همین 
رادیودارو یک تکنولوژی پیشــرفته در مرز فناوری است 
و سهل الوصول نیست. وقتی رادیودارویی می سازیم که 

هر دز آن 57000 دلار است، پنجه در پنجه قدرت های 
صنعتــی و علمی انداخته ایم. علیرغم محدودیت هایی 
که داریم. شــرایط عادی نیست اما دستاوردهای بسیار 
ارزشمندی داریم. این به اعتبار سخن پروردگار است که 
می فرماید لئَِنْ شَکَرْتمُْ لَزَیِدَنکَُّمْ یعنی اگر برای خدا کار 

کنید، برکت در کارتان می آید.
دکتر صالحی با اشاره به سخن نادرست برخی افراد در 
مورد بودجه سازمان که در افکار عمومی و حتی نخبگان 
مطرح می شــود، گفت: حتی برخی نخبگان می گویند 
ســالانه میلیاردها دلار در سازمان هزینه می شود. این 
افراد احتمالاً نمی دانند میلیارد دلار چقدر پول است. کل 
بودجه ای که مجموعه سازمان که نیروگاه اتمی بوشهر 
هم جزئی از آن است، طی 30 سال گذشته هزینه کرده، 
6/5 تا 7 میلیارد دلار است. که متوسط سالانه حدود 250 
میلیون دلار می شود. نیروگاه بوشهر 5 میلیارد دلار می 
ارزد و هم اکنون سالانه 700 میلیون دلار ارزش افزوده 
ایجاد می کند در حالیکه بودجه سازمان انرژی اتمی در 

حال حاضر سالانه حدود 20 میلیون دلار است.
معاون رییس جمهور تصریح کرد: امســال با شیب 
عجیبی درآمدزائی می کنیم. بخش هایی از سازمان که 

قبلاً بودجه می گرفتند علاوه بر اینکه بودجه نمی گیرند، 
درآمدزائی هم می کنند.

وی تاکید کرد: اگر درست عمل کنیم و بتوانیم از طریق 
پژوهش درآمدزائی کنیم و دستاوردهای علمی و فکری 
را افزایش بدهیم، می توانیم امیدوار باشیم سازمان ظرف 
8-7 سال آینده به جائی برسد که به دولت بگوید بودجه 

نمی خواهیم، به شما پول هم می دهیم.
در بخش دیگــری از این رویداد دکتر کریمی ثابت، 
معاون ســازمان و رییس پژوهشگاه علوم و فنون هسته 
ای با اشــاره به اینکه نمایشگاه برپا شده بخش کوچکی 
از دســتاوردها و فعالیت های این پژوهشگاه بوده است، 
اظهار داشت: این دستاوردها حاصل اعتماد و حمایت های 
ریاست محترم سازمان است که دست ما را باز گذاشتند 
تا ایده هایمان را عملیاتی کنیم. ما نیز دست همکاران را 
باز گذاشتیم تا فعالیت کنند. تلاش ما همچنین بر مبنای 
زیرساخت هایی انجام می شود که منحصر بفرد است و 

در جای دیگری پیدا نمی شود.
وی تاکید کرد: اگر نتوانیم به اندازه هزینه هایی که در 
این مجموعه می شود، درآمد کسب کنیم، از بی هنری 
ماست. و هنر ما در این است که راه های جدید را ایجاد 
کنیم. اولویت ما حرکت به ســمت فناوری و بازار است. 
از تجربیات پیشکسوتان استفاده می کنیم و دانش فنی 
رادیوداروها را توسعه می دهیم. در حال حاضر نیروهای 
توانمند در پژوهشگاه غالب هستند و روز به روز بر اساس 
هدفگذاری ها حرکت می کنیم تا با بهره گیری از تجربیات 

حاصله و تلاش همکاران به نقطه مطلوب برسیم.
شایان ذکر است دکتر صالحی در این بازدید که مدت 
2 ساعت و نیم به طول انجامید، با دقت و حوصله با یکایک 
مسئولان پروژه ها گفتگو و تبادل نظر کرد و متخصصین و 
محققین حاضر در خصوص روند انجام پروژه ها، طراحی 
و ساخت و کاربرد تجهیزات ساخته شده توضیحات لازم 
را ارائه نمودند.همچنین در نمایشــگاه مذکور تعداد 64 
پروژه، 59 محصول و 20 ماکت و دستگاه نمونه ساخته 

شده معرفی شده و به نمایش در آمده است.

جایگاه زمان در تصمیم گیری های دولت
یکی از تفاوت های موضوعات اقتصادی با مابقی مسائل اجتماعی، سیاسی، 
فرهنگی یا جامعه شناســی این است که گاهی تصور می شود که مثلًا وقتی 
در مورد جامعه شناسی، مسائل سیاسی یا فرهنگی صحبت می شود، موضوع 
انسان است و از آنجا که انسان یک موجود زنده است باید تحلیل همه جانبه 

با محوریت انسان صورت گیرد.
از این رو در خصوص مســائل اقتصادی، واژه اقتصاد و جامعه اقتصادی هم 
ما باید با این فرض به تحلیل بپردازیم که این امر یک موجود زنده اســت. 
اگر این موضوع را بپذیریم آن زمان تمام سیاست ها، کنش ها و واکنش ها اگر 
بموقع انجام نگیرد طبیعتاً می تواند زیان های غیرقابل جبرانی را تحمیل کند.

اگر ما بدانیم که به عنوان مثال انســانی مشــکل کلیه، فشارخون یا هر 
بیمــاری دیگری دارد و عمداً درمان او را به تأخیر بیندازیم و فکر کنیم که 
زمان حلال مشکلات است یا سیاست های درست و نسخه درست از پزشک 
را دریافت کنیم و عمداً فرایند درمان را شروع نکنیم حتماً ممکن است منجر 

به فاجعه و فوت بیمار شــود؛ اقتصاد هم به این شکل است.
اگر امروز ما نســخه درستی در زمینه سیاست مالیاتی، پولی، مالی، ارزی 
و صــادرات داریم قطعاً اگر امروز اجرا نکنیم زمان حلال مشــکلات نخواهد 
بــود، بلکه زمان در حوزه اقتصاد هزینه مشــکلات را افزایش می دهد. البته 
نکاتی که گفته شــد به معنای آن نیست که برخی ملاحظه ها رعایت نشود. 
به عنــوان مثال همه می دانیم قیمت تعیین کننــده و مهم ترین ابزار برای 
علامت دادن به مصرف کنندگان برای خرید بیشتر یا کمتر است و از سویی 
این امر مهم ترین علامت به تولیدکنندگان است که به سمت تولید بیشتر یا 
کمتر بروند. اما این به معنی این نیســت که وقتی می گوییم قیمت ها واقعی 
شــود فکری به حال دهک های کم درآمد یا اقشــار آسیب پذیر نشود یا در 
مقطعی ممکن اســت به خاطر برخی ملاحظات سیاست خارجی تصمیم های 

خاصی اتخاذ شود.
این گونه ملاحظات در اقتصاد قابل پیش بینی است؛ اما اینکه اصل را فدای 
فــرع کنیم و فرع را اصل بگیریم هزینه های ســنگینی را به اقتصاد تحمیل 

می کند که قابل جبران نیست.
در بودجه ســال 1400 که مجلس تصویب کرد، قرار شده رقم 85 هزار 
میلیارد تومان به ســازمان تأمین اجتماعی برای همسان سازی یا بخشی از 
بازنشســتگان کارگری کمک شود، حال نکته این است که در لایحه بودجه 
تــا چه مقطع زمانی دولت و مجلس می توانند به صندوق های بازنشســتگی 
کمک کنند یا دولت و مجلس تا چه مقطع زمانی می توانند بخشی از اقتصاد 

را معاف از مالیات نگه دارند.
همه می دانیم اقتصاد ایران به لحاظ ظرفیت جزو 20 اقتصاد جهان است 
اما به لحاظ عملکرد و به جهت وجود یارانه پنهان منجر به این شــده است 
کــه توزیع ثروت عادلانه نباشــد و در ضریب جینی به معنای واقعی اصلاح 

صورت نگیرد.
معمولاً در لایحه بودجه به بخشــی از این مســائل پرداخته می شود اما 
ســال بعد دوباره تکرار می شــود؛ یا اگر برنامه 5 ساله ای شکل می گیرد به 
راحتی گفته می شــود که نصف آیین نامه آن برنامه شــکل نگرفته اســت یا 
اجرا نمی شــود، هزینه این روند چیست؟ قاعدتاً هزینه آن باعث می شود که 
در 4 دهه نرخ تورم دو رقمی را شــاهد باشــیم. از ســویی این امر منجر به 
این می شــود که سالانه صدها هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی پرداخت 

می شــود اما بخشی از بنگاه های اقتصادی غیر فعال یا نیمه فعال باشند.
اقتصاد مثل فیزیک، علم محسوب می شود. همچنان که فیزیک پیش بینی 
می کنــد که قاره پیمای مریخ 7 ماه بعــد در کره مریخ فرود می آید، اقتصاد 
هم مانند فیزیک می توانــد پیش بینی کند؛ اینکه روند کدام متغیر مطلوب 
نیست یا چه نوع سیاستی می تواند اقتصاد را به سمت رشد مطلوب هدایت 
کند. بر این اساس چارچوب و اصول اقتصاد مشخص است. اما اگر در اقتصاد 
ایران آن چارچوب جواب نمی دهد به معنی این نیســت که اشــکال در علم 
اقتصاد اســت، به معنی این است که بخشــی از علم اقتصاد را می پذیریم و 
بخشــی از علم اقتصاد را نمی پذیریم. مثل اینکه در نسخه پزشکی بخشی از 
دارو را بپذیریم و مصرف کنیم و بخشــی دیگر از دارو را مصرف نکنیم، در 

این شــرایط طبیعی است که نتیجه مطلوب نشود.
وقتی ما پذیرفتیم که اصل 44 قانون اساسی را اجرا کنیم، یعنی واحدهای 
بزرگ دولتی را به بخش خصوصی واگذار کنیم و بخش خصوصی در اقتصاد 
مشارکت کند. در حقیقت به فعالان اقتصادی گفته ایم که سرمایه گذاری کنند 
و به سمت تولید بروند، بر این اساس نمی توانیم با تصمیم های لحظه ای سبب 
برهم زدن فرایند تولید، صادرات و فعالیت اقتصادی بخش خصوصی شویم. 
تحمیل چنین امــری چالش های جدی برای حوزه اقتصادی ایجاد می کند. 
اقتصاد باید مسیر خود را طی کند چرا که اقتصاد تابع دستور نیست؛ حتی 
اگر فکر کنیم که آن دســتور ما به نفع دهک های کم درآمد جامعه اســت. 
آخرین جمله این است که اگر بخواهیم بگوییم در حوزه اقتصاد کدام سیاست 
اگر بموقع اجرا نشــود زیان بزرگی برای ســایر بخش های اقتصاد به اجبار 
تحمیل می کند، آن سیاســت پولی اســت. در همه دنیا یک رابطه مستقیم 
بین تورم و اســتقلال بانک مرکزی وجــود دارد.در حقیقت اقتصادهایی که 
تورم بالایی دارند یعنی اســتقلال بانک مرکزی شان کمتر است. بدین جهت 
هرچقدر سیاســت پولی مستقل تنظیم شــود به سمت کنترل تورم حرکت 
کرده ایم، همچنین این امر به منزله کنترل نرخ سود و کنترل هزینه بنگاه های 

تولیدی و اقتصادی است.
اینکــه همه در ایران اعم از حقوق بگیــران، تولیدکنندگان یا خدمتی که 
ارائه می شود به دنبال افزایش قیمت هستند یک دلیل ساده دارد و آن این 
اســت که تورم در اقتصاد مزمن شده است. آنی ترین سیاست مورد نیاز این 
روزهای اقتصاد ایران سیاست های پولی در قالب بانک مرکزی مستقل است.

پنجه در پنجه قدرت های صنعتی و علمی انداخته ایم

 
 

 برگزاری چهاردهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و ازبکستان در بهار ۱۴۰۰
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در دیدار با فرقت صدیق اف، معاون وزیر امورخارجه ازبکستان با تاکید بر افزایش حجم مبادلات تجاری دوجانبه با توجه به توانمندی های مختلف دو کشور به یک میلیارد دلار در سال، از برگزاری 
چهاردهمین اجلاس کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی فی مابین در بهار 1400 خبر داد.به گزارش شــاتا ، حمید زادبوم در این نشست با اشاره به همکاری های منطقه آزاد چابهار با مناطق آزاد ازبکستان در زمینه های مختلف 
لجستیکی، انرژی و صنعتی بر تقویت مسیرهای جایگزین دسترسی به بازار ازبکستان تاکید کرد.وی تقویت همکاری های نمایشگاهی میان دو کشور را با اهمیت توصیف کرد و ضمن اعلام آمادگی ایران جهت مشارکت در نمایشگاه های 
ساختمان، پلاستیک و... ازبکستان در سال آتی، از پیشنهاد طرف ازبک جهت برگزاری نمایشگاه محصولات ازبکی در تهران استقبال کرد.معاون وزیر امور خارجه ازبکستان نیز در این نشست با تاکید بر تقویت سرمایه گذاری مشترک گفت: 
در حال حاضر حدود 290 شرکت با سرمایه گذاری ایرانیان در ازبکستان فعالیت میکنند.در ادامه طرفین ضمن اشاره به اینکه مناسبات سیاسی تهران و تاشکند در سطح خوبی قرار دارد، تقویت بیش از پیش روابط اقتصادی- تجاری دو 
کشور، توسعه همکاری  در زمینه های صنعتی، کشاورزی، صادرات مجدد و برگزاری نشست های تجاری از سوی بخش خصوصی را ضروری خواندند.خاطرنشان می سازد، فراهم کردن بسترهایی همچون برگزاری کمیسیون مشترک و نهایی 
کردن اسناد اقتصادی- فرهنگی چون اسناد تشکیل کمیته مشترک سرمایه گذاری، تبادل اطلاعات الکترونیک گمرک، تجارت ترجیحی، همکاری  در حوزه فناوری- فرهنگی و نقشه راه همکاری های گردشگری دو کشور و دیگر اسناد مهم به 
منظور تقویت روابط اقتصادی و تجاری از دیگر تفاهمات دو طرف در این نشست بود.گفتنی است، حجم مبادلات ایران با ازبکستان، به عنوان یکی از شرکای اصلی تجاری ایران در حوزه کشورهای مشترک المنافع و منطقه آسیای مرکزی، 

در یازده ماهه 99 حدود 210 میلیون دلار برآورد شده که امید است در سال آتی و با رفع محدودیت های ناشی از ویروس کرونا این میزان تجارت دوجانبه افزایش یابد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/25

شماره : 1048

رئیــس جمهور، آمریــکا را ناقض بزرگ 
برجــام و قطعنامه 2231 شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد دانست و با بیان اینکه 
نباید این حرکت واشــنگتن تشویق شده و 
یا بی مجازات بماند، تاکید کرد: »اگر دنبال 
دیپلماسی هستیم راه روشن؛ رفع تحریم ها 
و ایفای تعهدات آمریکا است و گزینه دیگری 

وجود ندارد«.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
حجت الاســلام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی عصر چهارشــنبه در تماس تلفنی 
آقــای »بوریس جانســون« نخســت وزیر 
انگلستان گفت: همکاری های بین المللی در 
نتیجه سیاســت های ترامپ، آسیب دیده و 
متأســفانه سازمان ملل و شورای امنیت نیز 
در این مدت عملکرد شایسته و بی طرفانه ای 
نداشــتند و اکنون زمان آن فرا رسیده که با 

کمک هم این نقیصه را رفع کنیم.
رئیس جمهور سیاســت قطعــی ایران 
در برجام را عمل در برابر عمل برشــمرد و 
اظهارداشت: عمل نکردن طرف های اروپایی 
بــه تعهــدات برجامی، تنها موجب ســلب 
اعتماد مردم به اروپا و تنگ تر شــدن فضای 

دیپلماسی شد.
دکتر روحانی تاکید کرد: دولت آمریکا در 
حالی مدعی علاقمندی به بازگشت و اجرای 
برجام است که تاکنون هیچ اقدام عملی در 
این عرصه نداشــته و این درحالی است که  
آنها با مذاکره خارج نشدند که برگشت شان 

مستلزم مذاکره باشد.
رئیس جمهور اقدام انگلستان و دو کشور 
دیگر اروپایی در پس گرفتن قطعنامه علیه 
ایران در شــورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را تصمیم درستی دانست و گفت: 
چنین اقداماتی تنها مسیر را دشوار و شرایط 

را پیچیده تر می کند.
دکتــر روحانی بــا بیان اینکــه »ایران 
نمی تواند و نباید تنها طرف پرداخت کننده 

هزینــه بــرای حفــظ برجــام باشــد«، 
اظهارداشــت: تمامــی اقداماتی کــه ایران 
 تاکنــون انجــام داده اســت در چارچوب

 برجــام و برای اعاده توازن به آن و با هدف 
حفظ توافق بوده است.

رئیس جمهور در ادامه با تاکید بر اینکه 
»تحریم هــا و ســنگ اندازی های آمریکا و 
متحدانش در دسترسی ایران به منابع مالی 
خود در خارج، مشکلات کرونایی و درمانی 
مــردم را دو چندان کــرد«، گفت: جامعه 
بین المللی نشان داد آماده رویارویی متمدنانه 
با بحران نیست و تمایلات حمایت گرایانه و 
تبعیض آمیز را دنبال می کند و بی تردید این 
یک شکست اخلاقی برای جامعه بین المللی 

است.
دکتر روحانی همچنین به موضوع بدهی 
های چندین ساله ایران از انگلستان در ارتباط 

با خریدهای دفاعی اشــاره کرد و گفت:  در 
حالی که شاهدیم عمده کشورهای بدهکار 
به ایران در حال رهاسازی منابع مالی بلوکه 
شده یا بازپرداخت بدهی های خود هستند، 
بســیار عجیب است که در روند بازگرداندن 
طلب دفاعی چهل و چند ســاله ایران هنوز 

پیشرفت عملی حاصل نشده است.
دکتــر روحانی اظهارداشــت: بی تردید 
تســریع در بازپرداخت طلب های ایران، در 

رفع مشکلات دیگر روابط نیز موثر است.
رئیس جمهور در ادامه به موضوع تحولات 
منطقه اشاره کرد و گفت: جمهوری اسلامی 
ایران همواره خواستار برقراری صلح و آرامش 
در منطقه بوده و برخلاف برخی سیاه نمایی ها، 
آغاز کننده هیچ حمله ای به دیگران نبوده و 
در همــه بحران های منطقه، بخشــی از راه 

حل بوده است.

دکتر روحانی با بیان اینکه »بحران ها در 
خاورمیانه متعددند و نقش و نفوذ منطقه ای 
ایران غیرقابل انکار اســت«، اعلام کرد که 
ایران برای حل و فصل این بحرانها در قالب 
همکاری های منطقــه ای و با تقویت نقش 

سازمان ملل آماده است.
رئیس جمهور گفت: ما با مداخله خارجی 
در امور داخلی عراق مخالفیم و آن را به ضرر 
عــراق و کل منطقه می دانیم و اتهام زنی به 
ایران در حوادث اخیر عراق، رویکرد سازنده ای 
نیســت و دولــت آمریکا باید مســئولیت 
اشــتباهات خود در منطقه را بپذیرد و آن 

را اصلاح کند.
دکتر روحانی با بیــان اینکه »از نظر ما 
طرف های مشخصی در منطقه، نمی خواهند 
آرامش و ثبات حاکم شود و آمریکایی ها نباید 
در دام چنین دسیســه هایی گرفتار شوند«، 

تاکید کرد: دولت ایران به حملات انجام شده 
اخیر به پایگاه های نیروهای ائتلاف در عراق 
مشکوک است و از دولت عراق خواسته است 

موضوع را بررسی کند.
رئیــس جمهــور در ادامه بــه موضوع 
تداوم فاجعه انســانی در یمن اشــاره کرد 
وگفت: ایــران از ابتدای جنگ یمن همواره 
تأکید کرده که این بحــران راه حل نظامی 
نــدارد و ضمن ارائه پیشــنهاد طرح چهار 
 ماده ای، از تمام ظرفیت خود برای پیشــبرد

 تلاش های ســازمان ملل در یمن استفاده 
کرده و از هر تلاشــی برای پایان تعرض به 

ملت یمن، حمایت می کند.
دکتر روحانی تداوم فاجعه انسانی و عدم 
اقدام جــدی و مؤثر جامعه بین المللی برای 
جلوگیری از نقض صریح حقوق بشر و تداوم 
نسل کشی در یمن را به عنوان فاجعه قرن، 

تاسف انگیز خواند.
آقای »بوریس جانســون » نخست وزیر 
انگلســتان نیز در این گفــت وگوی تلفنی 
گزارشــی را از اقدامــات کشــورش برای 
عمل کردن همه طرفهــای برجام به انجام 

تعهداتشان ارائه کرد.
نخســت وزیر انگلســتان گفت که ما و 
همه طرفین برجام خواهان حفظ این توافق 
هســتیم و همگی برای یافتن راه حل هایی 
برای بازگشــت اعضای برجام به تعهداتشان 
باید تلاش کنیم و در این خصوص حســن 

نیت نشان دهیم.
آقای جانســون افزود: مــا همگی علاقه 
مندیــم و آمادگی داریم از این روند حمایت 

کنیم.
در ایــن گفت و گــوی تلفنی همچنین 
نخست وزیر انگلستان برای بازپرداخت بدهی 

های این کشور به ایران تاکید کرد.
نخست وزیر انگلستان همچنین در این 
گفت و گو بر نقش ایــران در ایجاد صلح و 

ثبات در منطقه تاکید کرد.

 
تقویت امیدواری به تداوم کاهش قیمت ارز 

جزئیات پیشنهاد دولت، کارفرماها و کارگران برای افزایش مزد ۱۴۰۰

 تدوام روند آهسته و آرام کاهش قیمت ارز از ابتدای 
اسفندماه، با وجود خبرهای منفی سیاسی و دیپلماتیک 
که در روزهای گذشته منتشر شد، نشان می دهد تمهیدات 
بازارساز برای مدیریت بازار موفق بوده است. این شرایط 

امیدها را برای کاهش قیمت ارز تقویت کرده است.
به گزارش روز جمعه ایرنا، تدوام بی تفاوتی بازار ارز به 
تحولات سیاسی در سومین هفته از ماه اسفند هم ادامه 
داشــت و این مسئله موجب شد در ادامه روند کاهشی 
بســیار آرامی که از ابتدای این ماه آغاز شده بود، قیمت 
دلار به کانال 24 هزار تومانی و بهای یورو را نیز به کانال 

29 هزار تومانی کاهش پیدا کند.

 آرامش دلار در کانال 2۴ هزار تومانی
معامــلات ارز بــازار آزاد در روز ابتدایی هفته ای که 
گذشت در همان محدوده قیمتی پنجشنبه پیشین کار 
خود را آغاز کرد و دلار با قیمت 25 هزار و 100 تومان و 
یورو نیز در قیمت 30 هزار و 100 تومان معامله شدند،  
اما تنها ســاعاتی بعد از شروع کار بازار، هر دو ارز عمده 
بین المللی سدهای کانال های خود را شکسته و به کانال 
پایین تر ســقوط کردند. با وجود این کاهش قابل توجه 
در روز ابتدایی هفته، در روزهای یکشنبه تا چهارشنبه 
نوســانات دلار و یورو روند مشخصی نداشت و دلار در 
محدوده 24 هزار و 500 تومان تا 24 هزار و 900 تومان 
افت و خیز نشــان داد و یورو نیــز در محدوده 29 هزار 
تومان تا 29 هزار و 600 تومان این نوسانات را تجربه کرد.

روند قیمت گــذاری ارز در صرافی های بانکی هم در 
هفته ای که گذشت مســیر مشخصی را طی نکرد و به 

استثنای روز یکشنبه که برای ساعاتی قیمت فروش دلار 
به کانال 23 هزار تومان و یورو نیز به کانال 28 هزار تومان 
ورود پیدا کردند. در ســایر روزهای هفته فروش دلار در 
محدوده 24 هزار و 200 تومان تا 24 هزار و 600 تومان 
نوسان داشت. این محدوده برای یورو از 29 هزار و 250 

تومان تا 29 هزار و 600 تومان ثبت شد.

 تسلط بازارساز بر تحولات بازار ارز
به اعتقاد تحلیلگران بازار ارز، تحولات این هفته بازار، 
مشابه هفته پیشین نشان دهنده تداوم قرار گرفتن این بازار 
در حالت موســوم به استراحت است. به همین دلیل در 
این هفته نیز شاهد بودیم که تحولات سیاسی و خبرهای 
منفی در سطح بین الملل سرانجام نتوانست انرژی لازم 

برای بازگشت دلار به کانال 25 هزار تومان را فراهم سازد.
برآوردهای صورت گرفته توسط فعالان بازار ارز حکایت 
از آن دارد که بازار ارز در روزهای پایانی ســال همچنان 
روند کاهشــی را تجربه خواهد کرد. این کارشناســان 
معتقدند حتی ممکن اســت این روند کاهشی تا حدی 
ادامه پیدا کند که بهای دلار کانال 22 هزار تومانی را هم 
تجربه کند. البته نســبت به پایدار ماندن قیمت دلار در 
این محدوده باید در انتظار اخبار سیاسی، به خصوص در 
موضوع احیای برجام و پیوستن ایران به FATF در رزهای 

ابتدایی سال 1400 ماند.
یادداشت رییس کل بانک مرکزی در این هفته یکی 
از مهمترین شاخصه هایی است که کارشناسان بازار را به 
تداوم کاهش قیمت ارز امیدوار کرده اســت. همتی در 

این یادداشت اعلام کرد که از اول بهمن ماه تاکنون 3.3 
میلیارد دلار صرفاً در ســامانه نیما تأمین ارز شده و این 
عــلاوه بر تأمین ارز خود بانک مرکزی و رقم قابل توجه 
واردات در مقابل صادرات در این مدت بوده است. همتی 
همچنین تاکید کرد کــه در آخرین روز معاملاتی این 
هفته )چهارشــنبه( میزان عرضه ارز در سامانه نیما  6 

برابر معاملات بوده است.
نشــانه دیگری که از توان بازارســاز در مدیرت بازار 
حکایت دارد، خبر گشاده دستی بانک مرکزی در تخصیص 
دلار با قیمت 4200 است. بر همین اساس بانک مرکزی 
در این هفته اعلام کرد بــه جای 8 میلیارد دلار توافق 
شــده برای تخصیص ارز به کالاهای اساسی بر مبنای 
دلار 4200 این بانــک 10 میلیارد دلار تخصیص داده 
است. یعنی دو میلیارد دلار بیش از آنچه در ابتدا توافق 
شده بود. تخصیص این رقم در شرایط کنونی یک دلیل 
دارد منابع ارزی و تصور سیاست گذار از آینده متفاوت از 
ابتدای سال است که تخصیص ارز توافق شده در ابتدای 

سال 25 درصد افزوده است.
بــا توجه به واقعیات فوق، به نظر می رســد دولت و 
بانک مرکزی مطابق با وعده هایی که در گذشــته اعلام 
کرده اند، مصمم هستند تا همچنان روند نزولی را در بازار 
حفظ کنند. به همین دلیل در شرایطی که در این هفته 
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه، نسبت به کارشکنی 
مسئولان دولت آمریکا در روند آزادسازی ارزهای بلوکه 
شده ایران در بانک های کره جنوبی اعتراض شدیدی را 
مطرح کرد، اما بازار ارز آرامش خود تداوم بخشید و روند 

کاهشی خود را ادامه داد.

در حالی دولت خواســتار افزایش حدود 1 میلیــون تومانی و کارفرماها 
750 هزار تومانی مزد 1400 کارگران هســتند که نمایندگان کارگری در 
شورای عالی کاز از پیشنهاد افزایش 1 میلیون و 955 هزار تومانی خبر دادند.

علی خدایی. نماینده کارگران در شورای عالی کاردرباره دستمزد 1400 
با بیان اینکه برخی کارفرمایان اعتقاد دارند که نباید جوابگوی گرانی و تورم 
باشــند گفت:کارگران هم نباید جوابگو باشند. قطعاً کارگران هم نباید تاوان 
گرانی ها را بدهند. اما مسئله مهم این است که دایره اختیارات کارفرمایان برای 
گرانی و تورم چیست؟ دایره اختیارات کارگران برای تورم و گرانی چیست؟

 وی ادامه داد:تمام کارفرمایان کالاهای خود را به اندازه تورم گران کردند. 
تحریم ها سال گذشته به کمکشان آمد و رقیب خارجی هم نداشتند که نتوانند 
قیمت های خود را افزایش دهند. این دستمزد کارگران بود که افزایش پیدا 
نکرد. همه چیز وقتی به حقوق کارگران می رسد به تورم ربط پیدا می کند.

 خدایی افزود: بر اساس قانون تعیین مزد منطقه ای باید فراتر از حداقل 
دستمزد باشد. تعیین مزد ملی نمی تواند نافی مزد منطقه ای باشد. عده ای 
می گویند در برخی شهرستان ها هزینه ها پایین است. در صورتی که هزینه 
ها پایین نیست. هزینه کرد. پایین است. با توجه به اینکه فرد هزینه تأمین 
امرار معاش را ندارد. هزینه کمتری می کند و این زندگی استاندارد نیست. 
در حال حاضر ردیف خوراکی ها و آشــامیدنی ها که در کل کشور یکسان 

است. قیمتش 2میلیون و 550هزار تومان است.
 نماینده کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه آموزش از سبد خانوار 
حذف شــده است گفت: بهداشــت و تفریح هم در حال حذف شدن است. 
تأکید قانون اســت که شورای عالی کار باید مزد را تعیین کند. مزد تعیین 
شــده باید به گونه ای باشــد که در بعد خانوار 3.3 دهم نفر را تأمین کند. 
هیچ صنعتی و خدماتی وجود ندارد که از ابتدای سال تا کنون قیمت خود 

را دو برابر نکرده باشد.
خدایــی افزود: اگر عــده ای بحث می کنند که برخی صنایع مانند هتل 
داری و گردشــگری بــه خاطر کرونا آســیب دیده اند. دولــت باید کمک 
کند نه اینکه از جیب خالی کارگر هزینه شــود. ســال گذشــته که بحث 
تعیین دســتمزد به آن حاشــیه ها رفت و در نهایت بــا عدم امضای گروه 
 کارگری همراه شــد. وزیر اقتصاد در جلسه شورای عالی کار تأکید داشتند

 کــه دولت می خواهد تــورم را روی 15درصد کنترل کند، اما متأســفانه 
موفــق نشــدند. این رکورد المپیک نیســت. که بگوییم پارســال نشــد. 
امســال کنتــرل می شــود. بحث معیشــت کارگران اســت کــه هزینه 
 هــای بســیاری را تحمل کرده انــد. وی در ادامه به آخرین پیشــنهادات

 ســه گروه اشاره کرد و گفت: آخرین پیشنهاد دولتی ها 34.2 افزایش روی 
همه آیتم های مزدی اســت یعنی هم پایه مزد و هم سایر مولفه ها از جمله 
حق بن و مســکن. با این مدل، رقم افزایــش درآمد کارگران )نه فقط پایه 

مــزد( مبلغ یک میلیــون و 12 هزار تومان خواهد بود که با این حســاب 
دســتمزد 2میلیون و 730 هزار تومانی کارگران با 1.3 فرزند به 3 میلیون 
و 745هــزار تومان خواهد رســید. البته بین گروه کارگری و دولت، ســر 
 محاســبه پایه ســنوات در دریافتی اختلاف است. آن ها پایه سنوات را جزو 
حداقل مزد حســاب می کنند و با احتساب پایه ســنوات، در آمد کارگر به 

3میلیون و 900 هزار تومان می رسد.
خدایی بیان کرد: آخرین نظر کارفرمایان بر افزایش 34 درصدی صرفاً روی 
پایه مزد و ثابت ماندن سایر آیتم ها است و با این حساب، دریافتی کارگران 

حدود 750هزار تومان افزایش خواهد یافت.
عضو شورای عالی کار درباره پیشنهاد کارگران گفت: پیشنهاد اولیه ما بیشتر 
از این ارقام بوده اما بعد از ساعت ها چانه زنی، در آخرین جلسه، پیشنهاد گروه 
کارگری بر افزایش یک میلیون و 955 هزار تومانی درآمد کارگران متمرکز 
شــد. البته این پیشنهاد نیز معطوف به میزان افزایش روی پایه مزد و سایر 
آیتم هاست. ما خواستار این هستیم که حداقل 800 هزار و خورده ای تومان 

به پایه مزد افزوده شود و باقی روی مزایا مزدی قرار بگیرد.
 وی با اشــاره به اینکه اختلاف اصلی بر سر میزان افزایش »سایر سطوح 
مزدی« است گفت: کارفرمایان می گویند سایر سطوح، 5درصد به اضافه یک 
عدد ثابت زیاد شــود و نظر گروه دولتی بر افزایش 20درصدی سایر سطوح 
به اضافه یک عدد ثابت اســت، اما گروه کارگری معتقدند همه سطوح باید 

یکسان افزایش یابد.
خدایی با تأکید بر اینکه با افزایش 34 درصد افزایش هزینه های زندگی 
در طول ســال جبران نمی شــود ، گفت: برای جبران قدرت خرید از دست 
رفته، مزد باید یک میلیون و 955 هزار تومان یعنی به اندازه تفاضل دو سبد 

معیشت متوالی زیاد شود.

  تامین ارز واردات کشور بدون نیاز به منابع مسدودی
رییس کل بانک مرکزی در یادداشتی اینستاگرامی، در خصوص تامین ارز واردات 

کشور بدون نیاز به منابع مسدودی به ارایه توضیحتی پرداخت.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی. متن یادداشت ایستاگرامی رییس کل 

بانک مرکزی به شرح زیر است:
امروز در خبرها آمده بود که وزیر خارجه آمریکا گفته اســت تا ایران به توافق 
هســته ای بازنگردد، منابع ایران در کره را آزاد نمی کنیم. در این خصوص چند 

نکته قابل ذکر است:
 از اول هم مشخص بود دولت کره اراده مستقلی برای حل مشکل منابع ارزی 
ایران ندارد . درخواست مذاکره ازطرف سفیر کره وتوافق برای پرداخت منابع ایران هم 
توسط خود کره ای ها انجام شد و من در جلسه،از این که اجازه لازم را ازآمریکاییها 

گرفتن یا نه ازایشان سؤال کردم.
 بانک مرکزی ، برنامه خود را برای تأمین نیازهای ارزی کشور، بدون توجه به منابع 
مسدود شده خود در کره جنوبی و سایر کشورها تنظیم کرده است. لذا تأمین ارز 
کالاهای اساسی،دارو و تجهیزات پزشکی توسط منابع درجریان بانک مرکزی وتأمین 
ارز سایر کالاهای ضروری و نیز مواداولیه واحدهای تولیدی از طریق منابع صادرات 
غیر نفتی درسامانه نیما و نیز واردات در مقابل صادرات به صورت روان درجریان است.

 از اول سال تا کنون، بانک مرکزی 10 میلیارد دلار ارز ترجیحی برای کالاهای 
اساســی، نهاده های کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی تأمین کرده است و 24 
میلیارد دلار ارز صادرات ) غیر نفت خام(نیز از روشهای مختلف درخدمت واردات 

کشور قرار گرفته است.
 از اول بهمن ماه تا کنون 3.3 میلیارد دلار صرفاً درسامانه نیما تأمین ارز شده 
است و این علاوه بر تأمین ارز خود بانک مرکزی و رقم قابل توجه واردات در مقابل 
صادرات در این مدت بوده است.فقط در روز گذشته عرضه در نیما  6 برابر معاملات 

بود. میانگین نرخ معاملات دیروز نیز22500تومان برای هردلار بود.

 3پذیرش جدید در بازار فرعی بورس کالا
مدیریت پذیرش و بازاریابی شــرکت بورس کالای ایران با صدور اطلاعیه های 
جداگانــه از پذیرش کالاهای ورق تخت فولادی شــرکت تولیدی فولاد اصفهان، 
بیتومن انامل شرکت ورزیران و نخ پلی استر POY شرکت هشت بهشت کیش در 

بازار فرعی این بورس خبر داد.
براساس این اطلاعیه ها، پذیرش 35 هزار تن ورق تخت فولادی شرکت تولیدی 
فولاد اصفهان، پس از بررسی مدارک و مستندات در دویست و هشتاد و یکمین 
جلسه کمیته عرضه در تاریخ 20 اسفند ماه در بازار فرعی بورس کالای ایران مورد 

تصویب قرار گرفت.
در این جلسه همچنین کمیته عرضه بورس کالا، 5 هزار تن بیتومن انامل شرکت 
ورزیران و 7 هزار تن نخ پلی استر POY شرکت هشت بهشت کیش را نیز پس از 

بررسی مدارک و مستندات در بازار فرعی بورس کالا پذیرش کرد

 شستا سبز باقی نماند 
سهام شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی در معاملات بورس حدود دو درصد 

افت کرد و به عنوان دومین نماد تاثیرگذار بر افت شاخص کل ثبت شد.
در پایان معاملات روز 20 اســفند  بورس، سهام شرکت سرمایه گذاری تامین 

اجتماعی حدود دو درصد افت کرد و بین نمادهای پرتراکنش قرار گرفت. 
ســهامداران »شستا« در ابتدا معاملات 20 اسفند ، صف فروش نسبتا سبکی 
تشکیل دادند اما پس از دقایق کوتاهی این صف برچیده شد و به صورت متعادل 
داد و ستد شد. معاملات این نماد به همین صورت ادامه داشت تا اینکه در اواخر 
نیمه دوم بازار دوباره به صف فروش نشست. این نماد پس از سپری کردن 16روز 
ســرخ، در ســه روز گذشته با رشد مواجه شد و 20 اسفند  به عنوان دومین نماد 

تاثیرگذار بر افت شاخص کل ثبت شد)700واحد(.
ســهام شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی در آخرین معاملات خود، عدد 
18.930ریال را ثبت کرد که نسبت به روز گذشته حدود دو درصد کاهش یافته است. 
همچنین با دست به دست شدن 65میلیون برگه سهم، روز بعدی معاملاتی خود 
را با 18.960ریال آغاز خواهد کرد. ارزش معاملات  »شستا« به حدود 124میلیارد 
تومان رسید. همچنین 46درصد از سهام شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
را حقیقی هــا و 54درصد را حقوقی ها خریداری کردند. از طرف دیگر، 61میلیون 
برگه سهم )94درصد( را افراد حقیقی و تعداد حدود چهار میلیون سهم )6درصد( 

را کدهای حقوقی به فروش رساندند.

 فرآورده های نفتی مورد بی مهری حقیقی ها قرار گرفتند
افراد حقیقی در بورس 890میلیارد تومان از بازار سهام خارج کردند که بیشترین 
خروج پول حقیقی از بورس یا فرابورس مربوط به گروه فرآورده های نفتی و همچنین 

سهام شبندر بود.
حقوقی ها  حدود 890میلیارد تومان وارد بازار سهام کردند. ارزش کل معاملات 
خرد  ســه هزار و 720میلیارد تومان بود، اشــخاص حقوقی 36درصد یعنی هزار 
و 350میلیارد تومان ســهام خریدند و مازاد خریدشان 24درصد از کل معاملات 
شد.بیشــترین تزریق پول حقوقی به بورس و فرابورس در سه گروه »فرآورده های 
نفتی«، »فلزات اساسی« و »بانک ها و موسسات اعتباری« رقم خورد در حالی که 
برآیند معاملات گروه های »هتل و رســتوران« و »استخراج زغال سنگ« به نفع 
حقیقی ها تمام شد.سه نماد »شبندر«، »شستا« و »فملی« لقب بیشترین افزایش 
سهام حقوقی را به خود اختصاص دادند، توجه حقیقی ها نیز بیشتر به »شیران«، 
»تماوند« و »غپاک« معطوف بود. مالکیت حقوقی در ترکیب سهامداری پالایش نفت 
بندرعباس حدود 80میلیارد تومان افزایش یافت و از سوی دیگر سهامداران حقیقی 
گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی با برتری حدود 15میلیارد تومانی ابتکار عمل 
را در دست گرفتند. افزایش سهام حقیقی ها در 17نماد و افزایش سهام حقوقی ها 
در 122نماد به بیش از یک میلیارد تومان رسید که جمع تغییر مالکیت دسته اول 

50میلیارد تومان و تغییر مالکیت دسته دوم 910میلیارد تومان بود.

 اتصال »بیمه های تکمیلی« به سامانه نسخه نویسی الکترونیک
مدیرکل درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی درباره مشکلات بیمه شدگان 
با بیمه های تکمیلی پس از توقف صدور دفترچه های بیمه کاغذی درمان و نسخه 
نویسی الکترونیک گفت: با تمام بیمه های تکمیلی هماهنگی لازم صورت گرفته و 

ظرف چند روز آینده به سامانه ما متصل می شوند.
به گزارش ایسنا، شهرام غفاری با اشاره به طرح توقف صدور دفترچه های بیمه 
درمان سازمان تامین اجتماعی که از ابتدای اسفند ماه به اجرا درآمد ه و عدم پذیرش 
بیماران بدون دفترچه که مشکلاتی را برای برخی بیمه شدگان ایجاد کرده است 
اظهار کرد: هنوز در ابتدای اجرای طرح قرار داریم و مطمئن هســتم مشکلات به 
تدریج حل می شوند.وی افزود: اگر بیمه شده ای هنوز کارت ملی در دست نداشته 
باشد و یا کارت ملی جدید برایش صادر نشده باشد می تواند با شناسنامه هم به 
مراکز درمانی مراجعه کند. علاوه بر این خواهش کردیم مردم جلد دفترچه شان را 
دور نیندازند و آن را ارائه دهند که قابل قبول است زیرا سریال بیمه و کد ملی در 
آن درج شده است.مدیرکل درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه اگر 
مشکلی پیش آمد بیمه شدگان حتما مورد را از طریق سامانه تلفنی 1420 اطلاع 
دهند و یا در بیمارســتان ها به ناظران ما مراجعه کنند.وی درباره مشکلات بیمه 
شدگان با بیمه های تکمیلی نیز گفت: با تمام بیمه های تکمیلی هماهنگی لازم 
صورت گرفته و ظرف چند روز آینده به سامانه ما متصل می شوند.غفاری ادامه داد: 
اتفاق خوبی که می افتد این است که دیگر نیازی به مراجعه به بیمه تکمیلی نیست 
و یکی از مشکلات مردم که مراجعه به بیمه تکمیلی بود نیز حل می شود و بیمه 

های تکمیلی می توانند به صورت آنلاین سابقه بیمار را رویت کنند.

سیاست قطعی ایران در برجام عمل در برابر عمل است

 
 

 شرط حل بحران بازار سرمایه از نگاه رییس سازمان بورس
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: نوسان امسال بازار سرمایه در سایر بازارها نیز مشاهده شد و شاخص طلا و ارز هم نزولی شدند اما نزول این بازارها مقطعی بود که برای بازگشت بازار سهام به روندی معقول نیز به اعتماد مجدد 

نیاز داریم.
 دهقان دهنوی افزود: باید از نوع نگاه و از ادبیات سیاسی در بازار سرمایه دوری کنیم که راه حل همین است. البته 62 میلیون نفر سهامدار در بازار سرمایه وجود دارد و این موضوع سبب شده مقامات سیاسی هم نسبت به بورس و بازار 

سرمایه بی تفاوت نباشند و قطعاً کاندیداهای ریاست جمهوری هم باید سیاست هایی در این زمینه داشته باشند.
وی تصریح کرد: همه باید با کمک هم به سمت تقویت اعتماد و ثبات در بازار سرمایه حرکت کنیم و سهامداران نیز باید با ابزارهای مدیریت ریسک بهترین تصمیم را برای دارایی های خود داشته باشند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد وضعیت سرمایه گذاری در طول سال های اخیر مطلوب نبوده اما وقتی شفافیت در کار باشد قطعاً شاهد توسعه و امنیت سرمایه گذاری در کشور خواهیم بود. از سوی 
دیگر سیاست گذاران هم باید افق بلندمدتی را برای صنایع حاکم کنند و در نظر بگیرند تا سرمایه گذاران بتوانند برنامه خود را برمبنای آن تدوین کنند.
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 خبر
 نشست توسعه همکاری های گردشگری ایران و اسلواکی برگزار شد

نشست توسعه همکاری های گردشگری ایران و اسلواکی با حضور مدیر کل 
بازاریابی و تبلیغات گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
از بخش دولتی و نمایندگان بخش خصوصی گردشگری دو کشور با هدف ارتقای 

مبادلات گردشگری به ویژه در دوران پساکرونا به صورت وبیناری برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل از وزارت میراث فرهنگی،  این 
نشست  با خوشامد گویی رادوز دولا مدیر کل گردشگری اسلواکی و ارائه گزارش 
او درخصوص وضعیت گردشگری کشور اسلواکی در دوران شیوع ویروس کرونا 

آغاز شد.
محمد قاسمی مدیرکل بازاریابی و تبلیغات گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی به عنوان رئیس هیئت ایرانی ضمن ارائه گزارشی از 
اقدامات حمایتی دولت جمهوری اســلامی ایران در مقابله با صدمات ناشــی از 
همه گیری کرونا بر صنعت گردشگری، به برنامه های ایران برای رونق بخشی به 
کسب و کارهای گردشگری در دوران پســاکرونا از طریق تمرکز بر تداوم روابط 
گردشــگری با بازارهــای قبلی و ورود به بازارهــای جدید بین المللی همچون 

اسلواکی اشاره کرد.
او با اشاره به ظرفیت ها و ویژگی های منحصر به فرد گردشگری ایران به عنوان 
مقصدی متفاوت برای گردشــگران اسلواک، بر ضرورت ارتقای سطح تعاملات 
بخش خصوصی دو کشور به منظور توسعه متوازن تبادلات دوجانبه گردشگری 
تأکید کرد. رئیس هیئت ایرانی با تأکید بر برخورداری هر دو کشــور از ظرفیت 
 های غارنوردی، آب درمانی، اسکی و پارک های ملی و طبیعی، تبادل اطلاعات و 
تجربیات موفق در این زمینه   میان طرفین را به ویژه از طریق برگزاری کارگاه های 
آموزشی پیشــنهاد کرد. در ادامه نمایندگان »جامعه توراپراتورها و آژانس های 
مسافرتی اسلواکی« )SACKA( و »جامعه تورگردانان ایران« )ITOA( نیز به عنوان 
بخش خصوصی گردشگری دو کشور ضمن برشمردن انواع محصولات گردشگری 
قابل ارائه به شــهروندان دو کشــور، آمادگی خود را برای آغاز روابط گردشگری 

دوجانبه در ایام پساکرونا اعلام کردند.
در پایان مقرر شــد برگزاری تورهای آشناسازی متقابل برای اهالی رسانه و 
توراپراتورهای دو کشور و تبادل اطلاعات و بسته های سفر توراپراتورها از طریق 
بخش خصوصی و تدوین ســند تفاهم نامه همکاری های گردشگری دو کشور از 

سوی بخش دولتی طرفین مورد پیگیری قرار گیرد.

 جزییات دریافت مالیات از فعالان اینستاگرامی
رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه موافق اخد مالیات از اینفلوئنسرها 
هســتیم، دربــاره دریافت مالیــات از فعــالان اینســتاگرامی توضیح داد.   
امیدعلی پارســا، رئیس سازمان امور مالیات درباره ساز و کار اخذ مالیات از 
اینفلوئنســرهای فضای مجازی با بیش از 500 هزار دنبال کننده و تعیین و 
تکلیف موضوعاتی مانند صفحات غیرحقیقی و طرفدار یک شخص و غیره اظهار 
کرد: اخذ مالیات از اینفلوئنسرهای فضای مجازی پیشنهاد نمایندگان مجلس 
اســت و دولت این پیشنهاد را نداده اما این موضوعات از جمله احراز هویت 
مالکان صفحات اینستاگرامی یا اینکه نحوه اخذ مالیات از صفحات طرفداران 
یک شــخص )fan page( که نســبت به انجام تبلیغات اقدام می کنند، مورد 
 بحث است، در آیین نامه اجرایی باید این موضوعات به گونه ای تنظیم شود 
که قابل اجرا باشد. وی با بیان اینکه اخذ مالیات از اینفلوئنسرها ایده خوبی 
اســت اما اجرایی کردن آن به گونه ای که انصاف و کارایی رعایت شود، باید 
در آیین نامه به دقت دیده شود، ادامه داد: موافق این ایده هستم چراکه فرقی 
نمی کند که منشــا درآمد چه باشــد، از حدی بالاتر از حداقل معیشت باشد 

باید مشمول مالیات شود.

 فراخوان عرضه مستقیم میوه و صیفی جات در نوروز
 سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در فراخونی برای عرضه مستقیم میوه 

و صیفی جات در ایام نوروز سال 1400 دعوت کرد.
پیرو منویات مقام معظم رهبری مبنی بر عرضه مســتقیم میوه برای تعدیل 
قیمت ها به نفع مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، این ســازمان به منظور رفاه 
حال هم میهنان در نظر دارد با هماهنگی ستاد تنظیم بازار کشور و استانداران 
و شهرداران، از طریق تولیدکنندگان و تشکل های آنان اقدام به عرضه مستقیم 

میوه و صیفی جات در سطح کلان شهرها به ویژه تهران کند.  
بنابراین همه مدیران و مسئولین شهرک های مسکونی متقاضی می توانند برای 
استقرار عرضه کنندگان در شهرک های تحت مدیریت خود در تهران با شماره تلفن 
88901011 - 021 و در استان ها با مدیریت تعاون روستایی استان مربوطه تماس 
بگیرند. همچنین نهادهای دولتی و غیردولتی نیز می توانند به منظور تهیه میوه 
برای کارکنان خود به این شیوه، اقدام کنند. امسال تولیدات بخش کشاورزی به 
بیش از 128 میلیون تن رسید که از این میزان بیش از 24 میلیون تن محصول 
مربوط به بخش باغبانی است.در هفته های اخیر، قیمت میوه افزایش زیادی داشته، 

این در حالی است که تولید از وضعیت مناسبی برخوردار است.

رحمانی فضلی در پایان سفر به شهر قم گفت: در مجموع فضای استان قم 
فضای بسیار مثبتی از حیث همکاری ها و وحدت و همدلی میان مسئولین است.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل از  وزارت کشــور، رحمانی 
فضلی وزیر کشو و فرمانده قرارگاه عملیاتی  کرونا در پایان سفر خود به شهر 
قم ضمن تشــریح  برنامه های این سفر و همچنین دستاوردهای دیدارهای 
معنوی و پربرکت با مراجع عظام و تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(

اظهار داشت: به یمن دیدارهای پر ثمری که با آیات عظام داشتیم مشکلات ، 
دغدغه ها ، بحث تامین کالاهای شب عید و نگرانی های مردم قم منعکس و  

قطعا در دولت مطرح خواهد شد.
وزیر کشور بازدید از پروژه های عمرانی،برگزاری جلسات پیگیری در حاشیه 
این پروژه ها و پیگیری مسائل استان قم  را از دیگر نتایج این سفر عنوان کرد 
و گفت: در مجموع فضای استان قم فضای بسیار مثبتی از حیث همکاری ها 

و وحدت و همدلی میان مسئولین است.
رحمانی فضلی پیگیری مسائل و مشکلات مطروحه تا تعیین تکلیف نهایی 

را از نتایج ارزشــمند این دیدار ها دانست و تصریح کرد: یکی از دغدغه های 
ما موضوع کرونا بود که بر اســاس گزارش اســتاندار محترم و سایر مسئولان 

روند درمان ، پیشــگیری و مقابله در موضوع کرونا با همکاری که بین همه 
مســئولین ،استانداری ها، وزات بهداشت ،هلال احمر و بسیج دیده می شود 

بسیار خوب است .
وزیر کشور  در ادامه با اشاره به برگزاری انتخابات سال 1400 و آغاز فرایند 
ثبت نام شــوراها و تشکیل هیات های اجرایی گفت:  امیدواریم مردم شریف 
ایران در بحث مقدمات و مشارکت در انتخابات نقش بسیار فعالی را ایفا کنند 
و بتوانیم یک بار دیگر در این مرحله هم نشان دهیم که مردم ما ملتی حامی ، 

دلسوز و همواره در طول بیش از 40 سال دوشادوش دولت هستند.
فرمانده قرارگاه عملیاتی  کرونا از رعایت های پروتکل های ابلاغی از سوی 
مردم در موضوع کرونا قدردانی کرد و ضمن مطلوب ارزیابی کردن وضعیت بقاع 
متبرکه شهر قم  در طول بازدید های صورت گرفته تاکید کرد: ابتلاء یک نفر 
هم برای ما جای دغدغه و نگرانی دارد که امیدواریم با همکاری مردم با همین 
قوت و شدت در عمل به دستورات ستاد ملی مقابله با کرونا و سایر دستورات 

مراجع تصمیم ساز در آینده نزدیک شاهد حتی یک نفر بیمار هم نباشیم.

»محمود واعظــی« رئیس دفتر رییس 
جمهوری در بــاره اقدامــات دولت برای 
رفع تحریم هــا ، گفت: همه تلاش رییس 
جمهوری این است تا دولت را بدون تحریم 
بــه دولت بعدی تحویل دهد و این برای ما 

بسیار مهم است.
به گزارش ایرنــا محمود واعظی درباره 
اقدامــات دولت برای رفــع تحریم ها و با 
نوید زندگی بهتر به مردم برای سال 1400 
اظهار کرد: تلاش دولت این است که هر چه 
سریعتر  تحریم ها برداشته شود و دولت را 
بدون تحریم به دولت بعدی تحویل دهیم 

و این برای ما خیلی مهم است.
وی افزود: رییس جمهوری همه وقت و 
تلاش خود را برای انجام این کار می گذارد 
و وزیر خارجه و بقیه همکاران هم در حال 

تلاش هستند.
رییس دفتر رییس جمهوری خاطرنشان 
کرد: مهم این است که کرامت ما حفظ شود 
و اقداماتمان از موضع قدرت و چیزی باشد 
که به صراحت مقــام معظم رهبری اعلام 
فرمودند. واعظی با اشاره به اظهارات برخی 
افراد غیر مسئول درباره مسائل مهم تصریح 

کرد: متاسفانه برخی افراد هیچ مسئولیتی 
ندارند و به طور مرتــب مطالبی بیان می 
کنند که کار را برای ما مشــکل می کند. 
باید اجازه دهیم مســائل ملی و بسیار مهم 
مسیر خود را که شورای عالی امنیت ملی 

است، پیش برود.
وی ادامه داد: برخی که قصد حضور در 
انتخابــات را دارند به هر دلیلی برداشــتن 
تحریــم را به نفع خود نمــی دانند و می 
خواهند همیشــه بهانــه هایی برای حمله 

به دولت داشــته باشــند. برخی دیگر که 
مســئولیت دارند یا ندارند هم به شــکل 
دیگری مانع تراشــی می کنند در حالی که 
یکی از اهداف جدی دولت این است که این 
کار انجام شود.تلاش می کنیم کرونا از حیث 

واکسن و درمان دغدغه مردم در دولت بعد 
نباشد.رییس دفتر رییس جمهوری درباره 
برنامــه ها و اقدام دیگــر دولت، گفت: ما 
قصد داریــم زمانی که دولت را تحویل می 
دهیم،  مســئله کرونا در کشور هم از نظر 
واکسیناسیون و درمان و پیشگیری به جایی 
رسیده باشد که دیگر دغدغه مردم نباشد.

واعظی در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه 
 FATF آیا عدم تعیین تکلیف لوایح مرتبط با
در مجمع تشخیص مصلحت نظام می تواند 
بهانه ای برای برداشته شدن تحریم ها باشد 
یــا نه، اظهار کرد:  بحث تحریم متفاوت از 
FATF اســت.  اما در داخل ایران برخی این 
دو را بــا هم مرتبط می دانند و این ارتباط 
از حیث فنی نیست بلکه سیاسی است. وی 
ادامــه داد: این افراد می گویند اگر غربی ها 
می خواهند حســن نیت نشان دهند نمی 
توانند هم تحریم را بر ما اعمال کنند و هم 
در ارتباط FATF با ما همکاری کنند و یک 

بحث سیاسی را مطرح می کنند.
واعظی خاطرنشان کرد: دولت علاقه مند 
 FATF است هم تحریم برداشته شود هم با

همکاری کند.

تلاش ما تحویل کشور بدون تحریم به دولت بعدی است

فضای استان قم فضای بسیار مثبتی از حیث همکاری ها و وحدت و همدلی میان مسئولین است

وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلسه وبیناری ستاد 
مقابله با بیماری کرونای استان اصفهان اعلام کرد که در 
حال حاضر کل ظرفیت انجام فرآیند ثبت ســفارش تا 
ترخیص اقلام کرونایی در ظرف 24 ساعت ایجاد شده و 

یک نمونه آن نیز به انجام رسیده است.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، 
دکتر فرهاد دژپسند طی سخنانی در این جلسه با اشاره 
به کاهش و روند نزولی تعداد مبتلایان و فوتی های کرونا 
در استان اصفهان و ابراز قدردانی از زحمات کادر درمان 
و دیگر مسئولان و دست اندرکاران در این استان اظهار 
داشت: شــنیدن اینکه وضعیت تولید تجهیزات مربوط 
به مقابله با کرونا در استان اصفهان از میزان نیاز استان 
فراتر رفته و به مرحله صدور رســیده است، خبر بسیار 

خوشایندی است.
 وزیر معین استان اصفهان در جلسه ستاد »مقابله با 
بیماری کرونا« افزود: باید امکانات لازم برای صادرات این 
اقلام به دیگر کشــور ها مهیا شود و در این ارتباط باید 
با وزیر بهداشــت و درمان و آموزش پزشکی مذاکرات و 

هماهنگی لازم بعمل آید.
 دژپسند گفت: همچنین مســاله واردات تجهیزات 
مربوط به تکمیل و توسعه خط تولید این اقلام باید توسط 
گمرک جمهوری اسلامی پیگیری شود و امیدوارم این 

موضوع به سرعت رفع شود.
 وزیر اقتصاد تصریح کرد: با اتخاذ تدابیر و انجام اقدامات 

و هماهنگــی های لازم؛ در حال حاضر کل فرآیند ثبت 
سفارش تا ترخیص اقلام کرونایی ظرف 24 ساعت قابل 
انجام اســت. دکتر دژپســند ادامه داد: بخش بزرگی از 
مشکلات گریبانگیر استان اصفهان در شرایط همه گیری 
کرونا، مخدوش شدن روند ورود گردشگر به این استان 
است که من فکر می کنم با استفاده از شیوه »گردشگری 

فاصله دور« به حل این مشکل کمک کنیم.
 وی اعمال مشــوق هایی برای پذیرش گردشگر در 
مناطق غیر قرمز رنگ اســتان را از جمله دیگر راه های 
تخفیف مشکلات ناشی از شرایط کرونایی عنوان کرد که 

می تواند تا حدی به فعالان صنعت هتلینگ اصفهان کمک 
کند. وزیر اقتصاد گفت: اگر نتایج استفاده »پایلوت« از مدل 
توزیع الکترونیک، موفقیت آمیز بوده است، منعکس کنید 

تا آن را در سطح ملی مورد استفاده قرار دهیم.
 دژپســند در بخش دیگری از سخنان خود در این  
جلســه وبیناری، با بیان اینکه وزارت اقتصاد در شرایط 
شیوع بیماری کرونا، بیشترین تلاش را برای بهبود وضعیت 
اقتصاد کشور انجام داده است، اعمال تسهیلات مالیاتی 
برای آسیب دیدگان کرونا از ابتدای اسفند ماه سال گذشته 
و استفاده از اختیارات این وزارتخانه در گمرک جمهوری 

اسلامی، بیمه ها و بانک های کشور برای کمک به اقشار 
مختلف مردم و صنوف را از جمله این موارد بر شمرد.

 وزیر امور اقتصاد و دارایی با اشاره به درخواست برخی 
از اعضای ستاد در خصوص صدور مجوز اقلام بهداشتی 
کرونایی مازاد، افزود: صادرات تجهیزات بهداشتی کرونایی 
مازاد اصفهان در جلسه هیات دولت مطرح شد و دولت 
هم با نظر موافقت با این پیشنهاد پاسخ داد و قرار شد این 

مساله با نظر و تایید وزارت بهداشت دنبال شود.
 دژپسند با اشاره به اجرای موفق طرح شهید سلیمانی 
با همکاری بسیج و وزارت بهداشت و درمان، تصریح کرد: 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و وزارت کشور از 
اجرای این طرح اعلام رضایت بسیاری داشته اند و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی آماده است از این طرح به عنوان 
طرحی فراگیر برای جلب مشارکت مردمی در مقابله با 

بیماری کرونا حمایت لازم را داشته باشد.
 وزیــر امور اقتصاد و دارایی اضافه کرد: این وزارت در 
زمینه ای ارائه تسهیلات برای بهبود شرایط اقتصادی به 
وجود آمده به واسطه کرونا در حوزه های مختلف از طرح ها 
قابل اجرا در زمینه بانکی، بیمه ای و مالیاتی و امثال آن، 
حمایت خواهد کرد و آماده است تا این پیشنهادات را با 
هــدف تصویب و اجرای مورد پیگیری کند. این گزارش 
حاکی است، در این جلسه گزارشی از نحوه توزیع اقلام  
اساسی در استان اصفهان در ایام کرونا از سوی دبیر ستاد 

کرونای استان اصفهان به وزیر اقتصاد ارائه شد.

از سیاستگذاری های غلط تا تحریم های داخلی
در ســال 99 کشــور با کسری بودجه و تورم و نقدینگی بالا و پایین بودن 
قدرت خرید مردم مواجه بود. می توان گفت فقر بیشــتر و برنامه های توسعه 

متوقف بوده است.
در ســال 99 کشــور با کسری بودجه و تورم و نقدینگی بالا و پایین بودن 
قدرت خرید مردم مواجه بود. می توان گفت فقر بیشــتر و برنامه های توسعه 
متوقف بوده اســت. کرونا هم در نهایت به آن اضافه شــد. این ها چشم اندازی 
کلی از اتفاقات ســال 1399 است. سیاست های نادرستی که از نظر اقتصادی 
و در حوزه برنامه ریزی در پیش گرفتیم باعث یک سلســله مشکلات می شود 

که مانند یک زنجیره به هم وصل هستند.
وقتی که کسری بودجه وجود داشته باشد نقدینگی بالا می رود و هنگامی 
که نقدینگی بالا می رود تورم ایجاد می شود که تورم به تبع بر گرانی اجناس 
اثر می گذارد و درآمد افراد جامعه نســبت به تورم کاهش پیدا می کند. یکی 
دیگر از این سیاســت های غلط که اثر منفی داشت، ارز 4200 تومانی بود که 
متأسفانه باعث رانت و فساد بسیار شد. در نهایت هدف از این تصمیم این بود 
که اقشار کم درآمد جامعه بتوانند مواد اساسی و اصلی زندگی شان را تأمین کنند 
که متأسفانه این اتفاق نیفتاد و درآمد ارزی ما از دست رفت و تورم ایجاد شد.

ما کشــور ثروتمندی هســتیم اما طبق آنچه گفته شده است 60 میلیون 
نفر زیر خط فقر هستند که البته من 60 میلیون نفر را قبول ندارم  اما طبقه 

متوسط کم کم به سمت طبقه کم درآمد می روند.
برای مهار قیمت ها اقدام به قیمت گذاری دســتوری شــده است که این ها 
هیچ تأثیری نداشــته و دردی را دوا نکرده اســت اما هنوز به این سیاست ها 
ادامه می دهیم.  به دلیل رکود اقتصادی تمام کارآفرینان از کار بیکار شــدند 
و تمام کارخانه ها تولیدشــان کم می شــود و هنگامی که تولید کم شد باعث 

بیکاری می شود.
تحریم های خارجی هم مشــکل اساسی دیگری بود. البته الان تحریم های 
داخلی فشــار بیشــتری می آورد تا تحریم های خارجــی.  صحبت هایی نظیر 
نپیوستن به اف ای تی اف باعث می شود روابط ما با سیستم بانکی دنیا حذف 
شــود و کل این ها هزینه را بالا می برد. در بورس هم مردم به ســرمایه گذاری 
تشــویق شدند و جمعیت زیادی سرمایه گذاری کردند که نتیجه آن گونه شد 
که دیدیم. کرونا هم که آمد مزید بر علت شــد. الان تمام دنیا واکســن دارند 
اما تکلیف ما هنوز مشــخص نیست و باید از یک سال پیش روی این موضوع 

کار می کردیم.

وزیر اقتصاد در جلسه وبیناری ستاد مقابله با کرونای اصفهان:

ظرفیت انجام فرآیند ثبت سفارش تا ترخیص اقلام کرونایی در ظرف ۲۴ ساعت 
ایجاد شده و یك نمونه آن به انجام رسیده است

 
 

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به رشد 6 تا 12 
درصــدی تولید در بخش معدن و صنایع معدنی گفت: 
ایمیدرو به دنبال تســهیل شرایط و تشویق بخش برای 

سرمایه گذاری است.
به گزارش شــاتا ، وجیه اله جعفری در مراســم آغاز 
عملیات اجرایی طرح احداث کارخانه کربنات کلســیم 
رسوبی و آهک هیدراته داراب، گفت: طبق تفاهم انجام 
شده با بانک صنعت و معدن، 4 تا 12 هزار میلیارد تومان 
برای توسعه، تکمیل و ایجاد مجموعه های جدید در بخش 

معدن و صنایع معدنی اعتبار فراهم شده است.
رئیــس هیئت عامل ایمیدرو ادامــه داد: همچنین، 
صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی درصدد 
افزایش سرمایه از 350 به یک هزار میلیارد تومان است 

که کمک به توسعه این بخش است.
جعفری همچنین گفت: کمک به توسعه زیرساخت 
های معادن از طریق طرح احیا، فعال ســازی و توسعه 

معادن، از دیگر بسترسازی های است.
به گفته وی، ایمیدرو برای توســعه اکتشــاف هیچ 

محدودیتی قائل نیست.

 دستیابی به رفاه پایدار با ایجاد اشتغال
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت در بخش دیگری 
از سخنانش گفت: اگر به دنبال شرایط پایدار برای تامین 
رفاه برای مردم هستیم، با ایجاد اشتغال می توانیم این 
ارامش و اطمینان بخشــی را ایجاد کنیم و این مهم با 

سرمایه گذاری محقق می شود.
وی ادامه داد: ســرمایه گذاری نیــز با فراهم کردن 

بسترهای آن اتفاق می افتد.

 تسهیل شرایط سرمایه گذاری در بخش معدن
جعفــری تصریح کرد: از جمله برنامه های مجموعه 
ایمیدرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت، تسهیل شرایط 

سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع معدنی است.

 ســهم 23 درصدی معدن و صنایع معدنی 
از صادرات

رئیس هیات عامل ایمیــدرو درباره جایگاه معدن و 
صنایع معدنی یادآور شــد: حدود 25 درصد ارزش بازار 
سرمایه در بورس و 23 درصد صادرات کشور، بخش معدن 
و صنایع معدنی است. وی گفت: به ازای هر نفر اشتغال 

مستقیم در زنجیره معدن و صنایع معدنی، 4 تا 17 نفر 
اشتغال غیرمستقیم ایجاد می شود.

 افزایش سرعت روند اکتشاف در 2 سال اخیر
جعفری یادآور شد: در زمان حضور در شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی، از سال 96 اقدام به انجام اکتشافات در 
استان فارس به صورت جدی کردیم و طی 2 سال اخیر 
نیز این روند شتاب گرفت.وی افزود: امیدواریم نتایج آن در 
سال آتی مشخص و ذخایر جدید به توسعه استان کمک 
کند و درنتیجه، گام های توسعه ای بعدی در استان آغاز 
شــود.جعفری تصریح کرد: این برنامه در هم ه کشور با 
مساحت بیش از 660 هزار کیلومتر مربع انجام می شود. 
به گفته وی، اکتشافات نقطه شروع مناسبی برای سرمایه 

گذاری است که پس از انجام فاز شناسایی، مراحل بعدی 
استخراج، فرآوری و ... انجام شود.

 سهم ۵۰ درصدی بخش معدن از طرح های 
افتتاح شده

وی درباره طرح جدید ســیمان داراب گفت: سیمان 
داراب از فرآوری یک ماده معدنی تولید می شود. جعفری 
افزود: طبق گفته مسئولان، 50 درصد طرح های افتتاح 
شــده طی 2 سال گذشته مربوط به صنایع معدنی بوده 
اســت. از جمله این طرح ها، آلومینیوم جنوب، توسعه 
کارخانه های فرآوری ســنگ آهن ) کنسانتره و گندله( 
در ســنگان، ذوب مس، فولاد و کربنات سدیم بود. وی 
تاکید کرد: انتظار داریم مسئولان حمایت کنند تا سرمایه 
گذاری ها گرفتار بروکراســی ها نشوند و طرح ها زودتر 

به تولید برسد.
جعفری اظهار داشــت: برای توسعه سرمایه گذاری، 
سرمایه گذاران سود حاصله را صرف سرمایه گذاری کنند 
و نگاه ویژه ای به مسئولیت اجتماعی در منطقه داشته 
باشند. همچنین طرح هایی را اجرایی کنند که توجیه 

اقتصادی مناسبی داشته باشد.

 رشد ۶ تا ۱2 درصدی تولید در بخش معدن 
و صنایع معدنی

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به اینکه تولید 
جهانی طی دوران کرونا 4-5 درصد کاهش یافته است، 
گفت: این در حالی است که مجموع تولیدات بخش معدن 

و صنایع معدنی در ایران 2 تا 16 درصد افزایش یافت.

رئیس هیات عامل ایمیدرو در مراسم آغاز عملیات اجرایی طرح احداث کارخانه تولید کربنات کلسیم داراب:

۵۰ درصد طرح های افتتاح شده طی ۲ سال گذشته مربوط به صنایع معدنی بوده است



۵

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/25

شماره : 1048

 یــک کارشــناس بازار ســرمایه با بیان 
اینکه قوانین خلق الساعه  مانند دامنه نوسان 
نامتقارن )6+ تا 2-( باعث تاخیر در بازگشت 
بورس به روند طبیعی می شود، گفت: در زمان 
روند صعودی و روند منفی بازار، مداخلاتی 
در معاملات صورت می گیرد که در بلندمدت 
باعث ایجاد اثرات معکوس در بورس می شود.

»امیرعلی امیرباقری« با اشــاره به انتقاد 
برخی از کارشناسان و تحلیلگران نسبت به 
دامنه نوســان نامتقارن، افزود: این اقدام به 
عنوان قوانین خلق الساعه ای تلقی می شود 
که باعث تاخیر در بازگشــت بازار  به روند 
طبیعی می شود، مسوولان و سایر ارگان ها 
نباید با اقداماتی که به کار می گیرند باعث 

دخالت در روند بازار شوند.
وی بــا بیان اینکه همه کشــورهای دنیا 
و بازارها با ســرعت هر چه بیشــتر در حال 
حرکت به سمت بازار آزاد هستند، گفت: در 
ایران همچنان در مورد کالا و بازارها به بهانه 
حمایت از مصرف کنندگان به دنبال اجرای 
خدمات و قیمت گذاری دستوری از طریق 
تصویب قوانین خلق الساعه هستند که این 

امر باید اصلاح شود.
اجرای قوانین دســتوری نوعی جنگیدن 
با روند و علم اقتصاد اســت، افزود: تاکنون 
هیچگاه اجرای ایــن قانون با نتیجه مثبت 
همراه نبوده است، به همین دلیل نباید انتظار 
داشت که شاهد نتیجه ای مثبت در اجرای 

این اقدام برای آینده باشیم.
 این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: در 
مورد بازار ســرمایه باید ســازمان بورس با 
واقعیات کنار بیاید و دســت از دخالت های 
بی مورد در بازار بردارد تا بتوان از این طریق 
شاهد بازگشت بازار به روند طبیعی خود در 
معاملات باشیم.وی با بیان اینکه نهادها در 
ایران به نوعی خود را در مقابل نوسانات بازار، 
مسوول می دانند، خاطرنشان کرد: در زمان 
روند صعودی و روند منفی بازار مداخلاتی در 
معاملات صورت می گیرد که در بلندمدت 
باعث ایجاد اثرات معکوس در بازار خواهد شد.

رونــد معاملات بــورس در ابتدای هفته 
گذشــته با اقبال نسبی ســهامداران مواجه 
شــد و در انتهای هفته به دلیل تغییر دامنه 

نوسان و افزایش سمت مثبت آن تا 6 درصد 
باعث شد تا قیمت ها به سطوحی برسند که 
سهامداران تصمیم به شناسایی سود بگیرند 
و این امر منجر به فشار فروش در بازار شود.

 نرخ بازده مورد انتظار، مهمترین 
شاخص ارزش گذاری برای سهام

وی با بیان اینکه در مورد بازار ســرمایه، 
ســرمایه گذاران و سایر فعالان بازار باید به 
این موضوع آگاه باشند که این بازار از ابتدا با 
ریسک های زیادی همراه بوده است، افزود: 
افراد نمــی توانند از این بازار، ســود بدون 
ریســک را  کسب کنند و سرمایه گذاران به 
هیچ عنــوان نباید به روندهایی که هر چند 
ســال یکبار در بازار رخ می دهد اســتناد و 
همیشــه با تکیه بر آن روندها به بازار نگاه 
کنند.این روزها سوالی ذهن اکثر فعالان بازار 
را به  خود مشغول کرده است مبنی بر اینکه 
آیا اکنون قیمت های موجود در بازار طبیعی 
و جذاب اســت یا خیر؟ گفت: مطرح شدن 
چنین ســوال هایی در بازار از اساس اشتباه 
اســت، زیرا یکی از مهمترین شاخص های 

ارزش گذاری برای ســهام، نــرخ بازده مورد 
انتظار است.این کارشناس بازار سرمایه با بیان 
اینکه این موضوع با توجه به ریسک پذیری 
افراد متغیر است، ادامه داد: در بازار همیشه 
شاهد خریدار و فروشنده هستیم، در این بازار 
خریــدار تصور می کند که قیمت ها جذاب 
اســت و برعکس فروشنده چنین تصوری را 
دارد که قیمت ها به بالاتر از ارزش ذاتی خود 
رسیدند، بنابراین با توجه به چنین مسایلی 
نرخ بازده مورد انتظار و افق زمانی ســرمایه 
گذاری بین ســرمایه گذاران متفاوت است.

وی افزود: ممکن است موقعیت بازار سرمایه 
از نظر برخی افراد چندان ارزشمند نباشد و 
در مقابل شخصی دیگر معتقد باشد که این 
بازار در موقعیت فعلی برای سرمایه گذاری 
ارزشمند است؛ بنابراین اینکه اعلام می شود 
اکنون قیمت ها در بازار بسیار جذاب است و 
افراد می توانند بدون هیچ و تحلیلی اقدام به 
خرید کنند تحلیل درستی نیست.امیرباقری 
با اشــاره به اینکه بازار سرمایه وجود چنین 
پارادایم هایی را در بــازار قبول ندارد و اگر 
قرار باشــد به دنبال قیمت گذاری دستوری 

پیش رود دیگر شــاهد معاملات معقول در 
بــازار نخواهیم بود، اظهار داشــت: با وجود 
قیمت گذاری دســتوری دیگر بــازار نمی 
تواند در میان مدت و بلندمدت به ســمت 
کارایی پیش رود.این کارشناس بازار سرمایه 
خاطرنشان کرد: این تصور باید اصلاح شود 
و افراد بدانند سودآوری در بازار سرمایه کوتاه 
مدت و برای یک یا دو روز نیســت؛ سرمایه 
گذاران باید برای ســرمایه گذاری در بورس 
دید بلندمدت داشته باشند و همچنین لازم 

است تا میزان ریسک آنها مشخص شود.

با  بــورس  در   ســرمایه گذاری 
مسوولیت سهامداران

وی با بیــان اینکه ســهامداران باید در 
چیدمان پرتفوی خود منطق و علم را ملاک 
عمل قرار دهند و یک بار برای همیشــه از 
ســیگنال های داده شده در فضای مجازی 
دســت بکشــند،  گفت: در اکثر موارد این 
سیگنال ها در جهت منافع شخصی افرادی 
اســت که صاحبان کانال ها هستند و حتی 
تحلیل ســازی انجام می دهنــد؛ بنابراین 

ســهامداران آگاه باید در نهایت به این نکته 
توجه کنند که مسولیت نهایی برای معامله 
ســهام با خود افراد اســت و مقصر دانستن 
دولت یا سازمان بورس از اساس اشتباه است.

امیرباقری تاکید کرد: بســیاری از افراد 
معتقدند که به دنبــال صحبت های مطرح 
شده از ســوی دولت وارد این بازار شده اند 
و ســرمایه های خود را به بورس بسپردند، 
انســان آگاه به یک بخش از سخنان استناد 
نمی کند بلکه همه مسایل مطرح شده را بابد 
در نظر بگیرد.این کارشناس بازار سرمایه با 
بیان اینکه مطرح شدن چنین موضوعی که 
گروه یا فردی خاص ســهامداران را ملزم به 
خرید ســهام در بورس کرده است عینیت و 
واقعیت ندارد، خاطرنشان کرد: سرمایه گذار 
با مسوولیت خود اقدام به خرید سهام در بازار 
می کند و فرافکنی های اخیر چندان معقول 
نیســت.وی افزود: در بازار ســرمایه و دیگر 
بازارها عرضه و تقاضا تعیین کننده معاملات 
است؛ حمایت مصنوعی و حمایتی که بازار را 
خلاف روند طبیعی هدایت کند اقدام نامعقول 
و نا به جایی اســت که به هیچ عنوان نباید 
در دستور کار قرار گیرد.وی تفاوت معاملات 
بورس در 6 ماه نخســت و 6 ماه دوم سال را 
در بنیاد و زیرساخت ها دانست و افزود: با در 
نظر گرفتن روند معاملات در 6 ماه نخست 
سال متوجه می شویم که قیمت دلار روز به 
روز در حال افزایش بود و چشــم انداز دلار 
و تورم رقم بالایــی بود اما این موضوع باید 
مدنظر قرار می گرفت که اتمســفر اقتصاد 
بالاخــره روزی تغییر می کند و رکود امری 
 غیرقابل انکار در اقتصاد کشور است.افرادی 
که در بازار واقع نگر باشند و تحلیل را ملاک 
عمل خود قــرار دهند در این بــازار برنده 
خواهنــد بود؛ بنابراین نباید انتظار داشــت 
اتفاقاتی که در 6 ماه نخســت سال رخ داد 
دوباره تکرار  شــوند.روز گذشته اعلام شد 
کــه دولت فعلی، دولــت را بدون تحریم به 
دولــت بعدی تحویل می دهــد و از طرفی 
هم بحث آزاد شدن منابع ارزی مطرح است 
که همه این مسایل بر چشم انداز اقتصادی 
و پارامترهای آتی برای ســرمایه گذاری در 

بورس تاثیرگذار خواهد بود .

 
 

راز گرانی ها وپرش قیمت ها
راهکار اصلی اصلاحات واقعی در ساختارهای اقتصادی است؛ هرچه اقتصاد ایران 
رقابتی تر شود و دولت به جای تصدی گری، سیاستگذاری کند، تعادل در بازارها و 

آرامش در اقتصاد حکمفرما خواهد شد.
راز شکست سیاســت های کنترل قیمت ها و افزایش نرخ تورم را باید از چند 
منظر به صورت دقیق رصد کرد و دچار خطای تصمیم گیری نشد. اقتصاد ایران در 
سال های اخیر به دلیل افزایش حجم نقدینگی بیش از رشد واقعی بخش اقتصاد 
دچار چالش های جدی شــده و این رشــد نقدینگی بدون پشتوانه کافی عرضه 
و تقاضای کالاها و خدمات نتیجه سیاســت های نادرست اقتصادی در سال های 
متمادی بوده و یکی از دلایل رشد نرخ تورم، کسری بودجه دولت بوده که همواره 
از مسیر استقراض از بانک مرکزی و یا استقراض شرکت های دولتی از شبکه بانکی 
تامین شده است. واقعیت این است که تجربه 40ساله نشان داده که سیاست های 
دستوری برای کاهش قیمت ها جواب نمی دهد و آنچه تعیین کننده است عرضه و 
تقاضا و قدرت خرید مردم است و به دلیل نابرابری در توزیع درآمد و ثروت شاهد 

خالی ماندن دست بی پول ها و دست بالای پولدارها هستیم.
البته نمی توان منکر اشکالات و اختلال در نظام توزیع کالاها و خدمات شد و 
به طور طبیعی به هر میزان که بیکاری افزایش و میزان اشتغال در بخش های واقعی 
کاهش یابد، تمایل به واسطه گری در اقتصاد بیشتر می شود و نکته مهم اینکه وقتی 
یک کالا در بازار تقاضا دارد و به فروش می رسد، این نشان می دهد که به هر حال 
بخشی از جامعه دارای قدرت خرید است و شبکه توزیع کالاها و خدمات هم مبتنی 

بر همین سطح تقاضا، نسبت به عرضه کالاها اقدام می کند.
هم اکنون شاهد رشد نقدینگی و سرعت افزایش آن بیش از رشد بخش واقعی 
اقتصاد هستیم و این مسئله طی سال های گذشته بارها تکرار شده و چرخه تولید و 
عرضه کالاها و خدمات را مختل کرده و در این روند دخالت دولت در قیمت گذاری  
کالاها و سیاست های ناظر بر نظارت بر قیمت ها با گسیل کردن مأموران برخورد 
با قیمت ها یا تنبیه عرضه کنندگان کالا به جای نظارت و کنترل سیستماتیک و 
هدفمند هم راه به جایی نمی برد. افزون بر اینکه شکاف درآمدها و فقیرتر شدن 
مردم به دلیل کوچک تر شدن اقتصاد و ناتوانی دولت در اخذ مالیات از ثروتمندان، 

اثر خود را در بازارها به وضوح نشان می دهد.
راهکار منطقی این اســت که به سمت اصلاحات واقعی در ساختارهای اقتصاد 
حرکت کنیم و هرچه اقتصاد ایران رقابتی تر شده و دولت به جای تصدی گری به 
ســمت سیاستگذاری حرکت کند و از نظام قیمت گذاری فاصله بگیرد، تعادل در 
بازارها و آرامش در اقتصاد حکمفرما خواهد شد. این در حالی است که ما همچنان 
شاهد نظام چندنرخی در اقتصاد ایران هستیم که نمونه بارز آن نظام چندنرخی 
ارز است که برخی را بدون فعالیت سالم اقتصادی ثروتمند کرده و این نظام ارزی 
یارانه ای خود یکی از ریشه های تنش قیمت ها و افزایش نرخ تورم به حساب می آید.

وظیفه دولت ها در یک اقتصاد ســالم نظارت بر کیفیت کالاها و رقابت واقعی 
تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالاها و خدمات و جلوگیری از سوءاستفاده های 
احتمالی است و باید اجازه داد تا منطق عرضه و تقاضای واقعی در اقتصاد حاکم شود. 
البته در کشوری مثل ایران که در محاصره تورم است، همیشه با چالش محدودیت 
در عرضه کالاها مواجه هستیم چرا که دولت برای تامین بخشی از کسری کالاها 
و خدمــات مورد نیاز داخل یا صادرات مازاد کالاها و خدمات با چالش های جدی 
مواجه است و اگر شرایط عادی باشد و چرخه تجارت کالاها و خدمات در نتیجه 
عرضه و تقاضای واقعی شکل بگیرد، ما دیگر شاهد تنش قیمت ها و پرش آن به 

این میزان نخواهیم بود.
مشکل دیگر در اقتصاد ایران، پدیده سرمایه گریزی است که ریشه آن در اختلال 
در نرخ برابری ریال در برابر ارزهای خارجی است و دارایی های خارجی کشور که 
پشتوانه پول ملی است و می توان از آن به عنوان یک مانع در برابر تورم استفاده کرد، 
در نتیجه سیاست های اشتباه، این دارایی های خارجی کشور به دلیل پدیده آربیتراژ 
از کشور خارج می شود و به اصطلاح پول بد، پول خوب را از میدان خارج کرده و 
همواره پدیده خروج ارز از کشــور، بر سطح سرمایه گذاری ها در بخش های واقعی 
اقتصاد اثر منفی گذاشته و چرخه تولید و عرضه کالاها و خدمات را با آسیب های 

جدی مواجه می سازد.
یکی دیگر از چالش های بروز تورم در اقتصاد ایران، سیاست های پولی دستوری و 
تعیین نرخ سود پایین تر از نرخ تورم است که باعث شده مردم پس اندازهای خود را 
از شبکه بانکی خارج کنند و این پس اندازها به جای مدیریت شدن و سرمایه گذاری 
از مسیر تسهیلات بانکی در بخش های واقعی کشور، وارد بازار کالاهای دارایی محور 
نظیر خودرو، مسکن، طلا، سکه و ارز می شود که در نتیجه عدم تعادل در بازارها را به 
همراه دارد. تا وقتی که ما دچار پدیده تورم مزمن و دورقمی هستیم، سیاست های 
تشدید نظارت ها و سرکوب قیمت ها و دخالت در بازارها جواب نمی دهد و اکنون ما 
با پدیده ابرچالش نقدینگی مواجه هستیم و باید دولت با انتشار اوراق قرضه ریالی و 
ارزی این نقدینگی را جمع و امحا کند نه اینکه نقدینگی جمع شده، دوباره توزیع 
شود. سیاست مدیریت نقدینگی وقتی معنا پیدا می کند که حجم نقدینگی و رشد 

سالانه آن متناسب با تولید ناخالص داخلی همخوانی داشته باشد.

 امضای تفاهم نامه احیاء مسئولیت  اجتماعی شرکت ها در چارچوب اقتصاد مقاومتی
 با مشارکت ۱۴ واحد صنعتی در بوشهر

رشد تولید در ۲۵ کالای اصلی بخش صنعت و معدن

تفاهــم  نامه چندجانبه احیاء مســئولیت اجتماعی 
شرکت ها در چارچوب اقتصاد مقاومتی بین وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت، ارکان حاکمیت و 14 واحد صنعتی و 
نهاد اقتصادی استان بوشهر با حضور معاون وزیر صنعت، 

معدن و تجارت امضاء شد
به گزارش شــاتا ، این تفاهم  نامه در راستای تحقق 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی، دســتیابی به توســعه 
متوازن منطقه ای و اســتفاده حداکثری از ظرفیت ها و 
توانمندی های بخش مردمی و غیردولتی و احیاء مسئولیت  
اجتماعی شرکت های تابعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 

منعقد شده است.
بوشهر هفتمین استانی است که پس از اردبیل برنامه 
احیاء مســئولیت های اجتماعی بخش صنعت را متعهد 
شده است.بر اساس این تفاهم  نامه، 14 واحد صنعتی و 
نهاد اقتصادی استان بوشهر شامل »اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی بوشــهر«، »پارس آبزیان رسول«، 
»محمد روح پرور«، »آبزی گوهر ناب مطاف«، »صنعتی 
دریایی ایران صدرا«، »پتروشیمی خارگ«، »گروه صنعتی 
وطن زرین مروارید آسیا«، »یزدان نخل دالکی«، »ساروج 
بوشهر«، »پتروشیمی پارس«، »شرکت خدماتی شهرک 
صنعتی برازجان«، »صنایع سیمان دشتستان«، »صنایع 

ســیمان مند دشــتی« و »متانول کاوه به عنوان معین 
اقتصاد مقاومتی شهرستان های بوشهر، کنگان، عسلویه، 
دشتستان، دشتی و دیر متعهد شدند تا با توانمند سازی 
جوامع محلی، آن ها را در فرآیند تولید مشارکت داده و با 
ایجاد تشکل های مردم  نهاد، ظرفیت های مناطق روستایی 

هدف را در مسیر بالفعل شدن هدایت کنند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز متعهد شده است 

تا نســبت به انتقال دانش و تجربیات به شهرستان های 
هدف و پایش، ارزیابی و نظارت بر اقدامات معین اقتصاد 

مقاومتی در این مناطق اقدام کند.
بر اســاس این تفاهم  نامه، اســتانداری بوشــهر نیز 
متعهد شــد تــا مطالعات اولیه انجام شــده از وضعیت 
پتانسیل های منطقه را در اختیار معین اقتصاد مقاومتی 
این شهرستان  ها قرار دهد و نقش مشاوره، سیاستگذاری، 

نظارت و حاکمیتی خود را اعمال کند.این تفاهم نامه ها  
به امضای علی رسولیان معاون وزیر و مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران به نمایندگی 
از وزیــر صنعت، معدن و تجارت، خورشــید گزدرازی، 
احمد پورعلی، محمد روح پرور، اسماعیل مؤمنی، محسن 
صمدی، غلامرضا امیرشقاقی، محمد وطن دوست، علیرضا 
یزدان پناه، مهدی تابش، مسعود حسنی، روح الله غلامی، 
علی بیگی، عباس صفایی زاده و فؤاد جابری معین های 
اقتصاد مقاومتی، عبدالکریم گراوند اســتاندار بوشــهر، 
عبدالکریم جمیری، موســی احمدی، ابراهیم رضایی و 
غلامحسین کرمی نمایندگان مردم بوشهر، گناوه و دیلم، 
دیر، کنگان، جم و عسلویه، دشتستان و دشتی در مجلس 
شورای اسلامی، حجج اسلام غلامعلی صفایی بوشهری، 
محمود محمودی، سید علی هاشمی نژاد، حسن مصلح، 
عبدالحسین مصلح و سید علی حسینی نماینده ولی فقیه 
و ائمه جمعه، حسن آل بویه، احمد ناصرزاده، سید احمد 
موسی پور، حسین عزمی، محمد رضا بازهوایی و عیسی 
نوشاد رؤسای دادگستری و عباس جمشیدی، سید علی 
پاک نژاد، عبدالنبی یوسفی، فتح اله نوروزی، عبدالله نادری 
و کریم علی حســنی فرمانداران شهرستان های بوشهر، 

کنگان، عسلویه، دشتستان، دشتی و دیر رسیده است.

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر روند رو به 
رشد بخش تولید در 11 ماهه امسال گفت: د ر این مدت از 38 کالای اصلی 

و منتخب صنعتی و معدنی 25 کالا، رشد تولید داشته است.
به گزارش شاتا، سعید زرندی با اشاره به رشد تولید در بسیاری از صنایع 
اصلی در حوزه صنعتی و معدنی گفت: در 11 ماهه سال جاری، لوازم خانگی 
با 38 درصد رشد، شمش آلومینیوم 54 درصد، انواع خودرو سواری 18 درصد، 

فولاد 7 درصد و سیمان بیش از 12 درصد رشد را شاهد بوده اند.
تولید بیش از ۴ میلیون دستگاه در بخش لوازم خانگی

معاون طرح و برنامه وزارت صمت میزان تولید در صنعت لوازم خانگی را 
بیش از 4 میلیون دستگاه عنوان کرد و افزود: از ابتدای سال تا پایان بهمن ماه، 
در بخش خودرو سواری 830 هزار دستگاه، فولاد خام 26 میلیون تنُ، سیمان 
63 میلیون تنُ و شمش آلومینیوم 394 هزار تن در 11 ماه امسال تولید شد.

زرندی ادامه داد: در این مدت چرم، الکتروموتور، سموم دفع آفات نباتی 
آلومینیا، ظروف چینی با کاهش تولید مواجه بوده اند.

تصویب ۱3۵ طرح در هیئت سرمایه گذاری خارجی
وی در بخــش دیگــر صحبت های خود از تصویــب 135 طرح صنعتی، 
معدنی و تجاری در هیئت سرمایه گذاری خارجی خبر داد و تصریح کرد: در 

مقایســه با مدت مشابه سال گذشته، شاهد رشد64 درصدی رشد در تعداد 
این طرح ها هستیم.

 بهره برداری از ۶۴۰۰ واحد جدید
معــاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: همچنین 
در این مدت 6 هزار و 400 واحد جدید به بهره برداری رســیده است که به 

لحاظ تعدادی 7 درصد رشد داشته است.
۵2 درصد رشد در صدور پروانه صنفی

بر اســاس توضیحات زرندی، در این بازه زمانی صدور پروانه صنفی 52 
درصد رشــد داشته است؛ همچنین تعداد 588 هزار مجوز صنفی و بالغ بر 

30 هزار نماد الکترونیکی صادر شده است.
رشد ۵ درصدی بازرسی واحد های صنفی

وی در پایان به افزایش بازرسی از واحد های صنفی اشاره کرد و گفت:در 
11 ماه امســال بیش از 3 میلیون بازرسی و کنترل واحدهای صنفی انجام 

شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 5 درصد افزایش یافته است.

 بیش از ۱۰ درصد اصناف اصفهان متقاضی وام کرونا هستند
رییس اتاق اصناف اصفهان گفت: از 250 هزار واحد صنفی در استان اصفهان، 
حدود 26 هزار و 900 واحد صنفی خواستار دریافت تسهیلات کرونایی بودند که 

ازاین تعداد تا کنون 12 هزار متقاضی وام خود را دریافت کرده اند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی و پایش آثار اقتصادی کرونا رسول جهانگیری 
گفت: با شیوع کرونا، اصناف اصفهان مانند سایر اصناف در سراسر کشور آسیب 

دیدند و اگر وضعیت ما بدتر نباشد، بهتر نیست.
او افزود: از 250 هزار واحد صنفی در استان اصفهان، حدود 26 هزار و 900 
واحد صنفی خواستار دریافت تسهیلات کرونایی بودند که این تعداد بیش از 10 
درصد کل اصناف استان است. جهانگیری ادامه داد: از مجموع درخواست ها هم 
فقط نیمی، یعنی کمی بیش از 12 هزار درخواست، موفق  به دریافت تسهیلات 
کرونایی شده اند که آمار مطلوبی نیست. به نظر می رسد که سخت گیری بانک ها 
مانع اصلی دریافت تسهیلات در اصفهان باشد. در واقع درخواست ها ثبت و تایید 
می شوند اما در مرحله توزیع بانک ها باقی می مانند .او در پایان گفت:با این اوصاف، 
از 633 میلیارد تومان تسهیلات درخواستی، بیش از 397 میلیارد تومان تاکنون 
پرداخت شده است. به همین دلیل در مقایسه با کل اصناف اصفهان معتقدم 5 

یا 6 درصد اصناف اصفهان از تسهیلات بهره مند شده اند.

 دلال روغن جامد را 3 برابر گرانتر می فروشد
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروش گفت: اغلب کارخانه ها روغن 
را به طور مستقیم به واحدهای صنفی تحویل نمی دهند و واحد مجبور به خرید 

از دلال آن هم به 3 برابر نرخ دولتی هستند.
علی بهره مند گفت: شیرینی های پرمصرف نرخ مصوب دارد بنابراین قیمت شیرینی 
در ایام پایانی سال تغییر نخواهد کرد و افزایشی نخواهد داشت و قیمت انواع شیرینی 
 همان قیمت های قبلی خواهد بود. بر این اساس قیمت هر کیلوگرم شیرینی یزدی

 درجه یک 38 هزار تومان، هر کیلوگرم شیرینی زبان درجه یک 50 هزار تومان، 
هر کیلوگرم شیرینی پاپیونی و دانمارکی درجه یک نیز 50 هزار و قیمت هر کیلو 
گرم شیرینی تر درجه یک 60 هزار تومان است. قیمت درجه دو هر کیلوگرم از 
انواع شیرینی ها ذکر شده نیز 10 هزار تومان کمتر از قیمت های مذکور خواهد 
بود.رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروش و کافه قنادی ادامه داد: برای 
ایام پایان سال نیز جشنواره فروش نوروزی با تخفیف 15 درصدی در نظر گرفته ایم 
که واحدهای داوطلب پوسترهای متحدالشکلی را روی مغازه خود نصب کرده اند.

قوانین   باعث بازگشت بورس به روند طبیعی؟

 خبر

 
۸۰ درصد متقاضیان قمی، وام کرونا گرفته اند 

رییس اتاق اصناف استان قم گفت: برای حمایت از اصناف قم از میزان 
143 میلیارد تومان تســهیلات درخواستی تاکنون بیش از 120 میلیارد 
تومان پرداخت شــده اســت؛ امیدواریم تا پایان ســال مابقی تسهیلات 

درخواستی نیز پرداخت شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی و پایش آثار اقتصادی کرونا حســن 
احمدلو گفت: اســتان قم خوشبخانه در وضعیت آبی قرار دارد و شرایط 
خوبی هم بر بازار اصناف حاکم است. تمامی دستورات هفتگی ستاد ملی 
کرونا را انجام داده ایم تا مانع از گســترش شیوع کرونا شویم زیرا تحمل 

تعطیلی دوباره اصناف واقعا سخت و ناشدنی است.

 معدوم سازی ۶۰ تن سوهان
او ادامه داد: با شــیوع کرونا در یک ســال گذشته بیش از 60 درصد 
اصناف قم آســیب جدی دیدند، برای نمونه تالارهای ما نســبت به سال 
قبــل، 83 درصد کاهش قطعی درآمد را متحمل شــده اند. یا در بخش 

تولید و فروش ســوهان که ســوغاتی اســتان ما است زیان صددرصدی  
درشب عید اتفاق افتاد.

احمدلو افزود: تولید شــب عید ما 60 تن سوهان بود که 10 تن برای 

مصارف داخلی و 50 تن برای مصرف خارجی و غیر بومی پیش بینی شده 
بود که با تعطیلی ها و به صفر رسیدن فروش، مجبور به معدوم سازی همه 
این 60 تن شدیم. زیرا ماندگاری سوهان کم است و به محض پس دادن 

روغن مانند سرب می شود و دیگر قابل خوردن نیست.
او در توضیــح میزان بهره منــدی اصناف قم از تســهیلات کرونایی 
هم گفت: تاکنون 7404 پرونده برای درخواســت تســهیلات تشــکیل 
شــده  اســت که بیش از 12 هزار نیروی شاغل را در بر می گیرد.احمدلو 
افزود: از میزان 143 میلیارد تومان تســهیلات درخواستی تاکنون 120 
میلیارد تومان ) بالای 80 درصددرخواســتی ها( پرداخت شــده است و 
امیدواریم تا پایان ســال مابقی تسهیلات درخواستی نیز پرداخت شود.

رییــس اتاق اصناف اســتان قــم درپایان توضیح داد: بــرای حمایت از 
اصناف در بازار شــب عید، با هدف رعایت پروتکل های بهداشتی برپایی 
 نمایشگاه بهاره را کنسل کردیم اما فروش فوق العاده گذاشته ایم تا شاید 

اینگونه بازار رونق بگیرد.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/25

شماره : 1048

رشد ۲۵ درصدی توزیع روغن در ۲ ماه گذشته
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اعلام 
اینکــه اقدامــات لازم در خصوص تامین 
کالا بــرای روزهــای پایانی ســال و ایام 
ماه مبارک رمضان انجام شــده اســت از 
افزایش 25 درصدی توزیع روغن در 2 ماه 
گذشــته خبر داد.به گزارش شاتا، علیرضا 
رزم حسینی در خصوص تامین کالا در ایام 
پایانی سال گفت: خوشبختانه وزارت صمت 
و وزارت جهاد کشاورزی، اقدامات لازم را 
در این زمینه انجام داده اند و با اســتفاده 
از ظرفیت تشــکل ها، اتحادیه ها و اصناف، 
هماهنگی لازم بــرای توزیع و عرضه کالا 

انجام شده است.

 عرضه مستقیم میوه در سراسر 
بخش  ظرفیت  از  اســتفاده  با  کشور 

خصوصی
وی با اشــاره به جلســه هفته گذشته 
مســئولان امــور بازرگانــی داخلــی بــا 
بخش های مختلف تولید، نگهداری، توزیع 
و عرضــه میوه، تاکید کــرد: پیش بینی ها 
و برنامه زیری هــای لازم در این خصوص 
انجام شــد و با همکاری اســتانداری های 
سراسر کشور، نقاطی برای عرضه مستقیم 
کالا و نیز توزیع از طریق شــبکه منتخب 

توزیع در دستور کار قرار گرفته است و در 
تهران نیز 80 نقطه در ســطح استان برای 
این کار در نظر گرفته شــده اســت.وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت، با بیان اینکه در 
شــبکه توزیع نواقصی وجــود دارد، گفت: 

در خصــوص بازار مرغ و تخم مرغ، وزارت 
صمت مسئول تأمین کالاهای وارداتی با ارز 
ترجیحی است و بعد از ترخیص از کمرگ، 
کالا در اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار 
می گیرد و شــبکه مربوط به تامین مرغ و 

تخم مرغ با وزارت جهاد کشاورزی است.

روغن  توزیع  درصدی   2۵ رشد   
در 2 ماه گذشته

رزم حسینی در ادامه صحبت های خود 

به رشــد 25 درصدی توزیع روغن نسبت 
به 2 ماه گذشــته گفت: ممکن اســت در 
مواردی به دلیل مشکلات در حمل و نقل 
این توزیع با تاخیر و مشــکل روبرو شــده 

باشد، اما موقتی و موردی بوده است.

 سیاست وزارت صمت روان سازی 
واردات مواد اولیه تولید است

وی وضعیت موجودی کالا در کشــور و 
نیز شــرایط تولید را مطلوب عنوان کرد و 
افزود: در چند ماه گذشته شاهد روان سازی 
و رشــد واردات کالاهای اساســی و مواد 
اولیــه تولید کارخانجات بودیم؛ در ســال 
جــاری بیش از هزار و 300 واحد تولیدی 
غیر فعال، به چرخه تولید برگشــته است 
و وزارت صمــت و بانک مرکزی به دنبال 
روان ســازی در واردات مــواد اولیه برای 

واحدهای تولیدی هستند.

اختیار  در  توزیع سیمان   شبکه 
بخش تولید است

وزیر صمت در خصوص توزیع ســیمان 
گفت: شــبکه جــاری توزیع ســیمان و 
عاملیت آن در کشور در اختیار شرکت های            

تولیدی است.

عرضه آبزیان با تخفیف ۲۰ تا ۲۵ درصدی تا هفته سوم فروردین ۱۴۰۰

نقشه پوشش گیاهی و سامانه های الکترونیکی سازمان جنگل ها رونمایی شد

عرضــه محصولات آبزی بســته بندی و فرآوری شــده با 20 تا 25 
درصد تخفیف برای بازارعید از 9 اســفند آغاز و تا هفته سوم فروردین 

سال 1400 ادامه دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، مدیرکل دفتر 
بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات ایران با اعلام 
این مطلب به خبرنگار ما گفت: امسال همچنین عرضه کنسرو ماهی با 
تخفیف های 12تا 15 درصد برای مصرف مردم  پیش بینی شده است.

عیســی گلشــاهی با بیان این که کنســرو ماهی قــزل آلا نیز جزو 
محصولات دارای تخفیف است، افزود: این محصولات در تمام فروشگاه 
های زنجیره ای همچون رفاه، ســپه، افق کوروش و شهروند با تخفیف 

در دسترس مردم قرار می گیرد.
وی اظهار داشــت: علاوه بر این، امسال محصولاتی مانند فیله ماهی 
ســی بس که در بسته بندی های خاص برای افزایش ماندگاری عرضه 
می شــد، برای تعدیل قیمت و استفاده بیشتر آن، در بسته بندی های 
متنوعــی در اختیار مصرف کنندگان قرار مــی گیرد، زیرا در روزهای 

پایانی ســال و ایام نوروز محصولات آبزی کمتر در فریزر می مانند.
مدیرکل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توســعه بازار آبزیان سازمان 
شــیلات ایران گفت: با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و 
افزایش  تقاضا و مصــرف آبزیان، برای تامین این محصولات پروتئینی 
با قیمت مناســب، برنامه ریزی های مختلفی صورت گرفته اســت.وی 

اضاف کرد: امسال برای جلوگیری از تراکم در مراکز خرید و حفظ فاصله 
گذاری ها به دلیل شیوع کرونا، از تولیدکنندگان درخواست کردیم یک 
هفته زودتر عرضه محصــولات خود را با تخفیف های نوروزی در بازار 

آغاز کنند و این عرضه تا هفته ســوم ادامه خواهد داشت.
گلشــاهی خاطر نشان کرد که در سال های گذشته، عرضه آبزیان با 
تخفیف های نوروزی از 15 اسفند شروع  و تا هفته دوم فروردین ادامه 
داشت.وی در مورد قیمت آبزیان اذعان داشت: با توجه به تغییر هزینه 
های تولید، افزایش قیمت برای آبزیان نیز رخ داده، اما این افزایش قیمت 
نســبت به تورم عمومی در ســطح جامعه و افزایش چشمگیر در برخی 
محصولات پروتئینی، کمتر بوده است.گلشــاهی افزود: تولیدکنندگان 
برای آشتی مردم با آبزیان و مصرف این محصولات، تخفیف ها را روی 
محصــولات خود انجام می دهند.وی درباره مزیت مصرف آبزیان گفت: 
مصرف آبزیان موجب تامین ویتامین D و افزایش سیســتم ایمنی بدن 
می شود و از این رو باید کاری کنیم که قیمت ها مناسب تر و سطوح 

دسترسی مردم به این محصولات بیشتر شود.

همزمــان با چهارمیــن روز هفتــه منابع طبیعی و 
آبخیــزداری که بــه روز منابع طبیعی، حفاظت و قانون 
نامگذاری شده است از نقشه پوشش گیاهی و سامانه های 
الکترونیکی سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 

رونمایی شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی 
به نقل از سازمان جنگل ها، نقشه پوشش گیاهی کشور 
بر اساس آخرین تصاویر ماهواره ای، سامانه پاسخگویی 
به استعلامات، سامانه حدنگاری و مدیریت اراضی ملی، 
سامانه مدیریت بهره برداری و حمل چوب آلات و سامانه 
مدیریت ناوگان یگان حفاظت از منابع طبیعی از جمله 
سامانه هایی هستند که امروز با حضور اسحاق جهانگیری 
معــاون اول رئیس جمهور، کاظم خــاوازی وزیر جهاد 
کشــاورزی و محمد جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات 

و فناوری اطلاعات در سازمان جنگل ها رونمایی شد.
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور، 
دستیابی به موفقیت در حوزه توسعه دولت الکترونیک 
را نتیجه برنامه ریزی در جهت ایجاد سامانه بهره گیری 
از دفاتر پیشــخوان دولت، توسعه زیرساخت های شبکه 
سازمان و بازنگری و اصلاح خدمات در سازمان جنگل ها 
نام برد و افزود: این سامانه ها از اولویت های مهم سازمان 

جنگل ها در حوزه دولت الکترونیک است.
مســعود منصور همچنین گفت: ســازمان جنگل ها 
امسال 9 برنامه محوری را در جهت حفظ، احیا، توسعه 
و بهره برداری اصولی از منابع طبیعی برای حفاظت بهینه 

در سال جاری پیش بینی کرده است.
رییس ســازمان جنگل ها، توسعه دولت الکترونیک، 
توسعه زراعت چوب و ساماندهی بهره برداری محصولات 

فرعی جنگلی و مرتعی، مدیریت و بهره برداری از مراتع، 
ارتقای پوشــش حفاظتی، توسعه و تقویت صندوق های 
منابع طبیعــی، ذخیره گاه های جنگلی، تعیین و تکلیف 
مدیریت پارک های جنگلی، کاداستر اراضی ملی و اخذ 
حقوق دولتی و منابع اعتباری را جز این 9 محور برشمرد.

منصور گفت: بر اســاس محور نه گانه سندی تحت 
عنوان اقدام یک ســاله از ســوی سازمان تهیه و جهت 
اجرا به ادارت کل منابع طبیعی و آبخیزداری ارسال شده 
اســت تا اقداماتی که در سنوات گذشته به کندی انجام 

شده است شدت بیشتری بگیرد.
این مسئول منابع طبیعی کشور در ادامه گفت: 300 

هزار هکتار اقدامات بیابان زدایی امســال در کشور انجام 
شده است تا از هجوم شن های روان و خسارت ناشی از آن 
به اراضی کشاورزی و تاسیسات و راه ها جلوگیری نماید.

او اضافه کرد: در زمینه صیانت از جنگل نیز 47 هزار 
هکتار غنی سازی جنگل در دستور کار قرار گرفته است که 
در 11 ماهه گذشته 36 هزار هکتار کار غنی سازی جنگل 
انجام شده و مابقی تا پایان سال به انجام خواهد رسید.

رییس سازمان جنگل ها در مراسم رونمایی از سامانه ها 
به اقدامات حفاظتی در جنگل ها و مراتع اشــاره کرد و 
گفت: در حال حاضر 2400 نیروی حفاظتی ساماندهی 
شــده و به امکانات حفاظتی مجهز شده اند و تعدادی از 

جاده های فرعی و منتهــی به جنگل که زمینه را برای 
قاچاق چوب توســط قاچاقچیان فراهم می کند مسدود 
ســاخته و در نواحی بحرانی جنگل بوسیله دوربین های 

نصب شده رصد می شود.
رییس سازمان جنگل ها همچنین از انجام یک میلیون 
و 200 هزار هکتار اقدامات آبخیزداری و آبخوانداری تا 
پایان سال جاری در کشور خبرداد و اضافه کرد: 10 هزار 
هکتار جنگل کاری اقتصادی در 11 ماه گذشته در کشور 

انجام شده است.
منصور در زمینه زراعت چوب نیز یادآوری کرد: زراعت 
چوب برای کاهش فشار بر جنگل از اهمیت زیادی برای 
سازمان جنگل ها برخوردار است و در برنامه های سازمانی 
برای زراعت چوب 30 هزار هکتار پیش بینی شده بود اما 
با حرکت جهشــی سازمان توانست در 11 ماهه امسال 
این میزان را به 41 هزار هکتار توسعه و گسترش دهد.

در مراســم رونمایــی از نقشــه پوشــش گیاهی و 
ســامانه های الکترونیکی ســازمان جنگل ها، از ذبیح اله 
خداییان رییس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور به 
جهت تعامل و همکاری گسترده با سازمان جنگل ها در 

زمینه صدور اسناد کاداستر اراضی ملی تقدیر شد.
همچنین در این مراسم از آقای عبدالحق مخدومی 
همیار طبیعت و محافظ نمونه که در زمینه فرهنگ سازی 
منابع طبیعی در جوامع محلی تلاش فراوان داشت تقدیر 

به عمل آمد.
شایان ذکر امروز همزمان با ستاد سازمان جنگل ها از 
21 نمونه منابع طبیعی در حوزه های جنگل، مرتع، مقابله 
با بیابان زایی و حفاظت مشــارکتی در ادارات کل منابع 

طبیعی سراسر کشور مورد تقدیر قرار گرفتند.

ارزآوری ۴۵۰ میلیون دلاری طلای سرخ
یک صادرکننده زعفران با بیان اینکه صادرات زعفران کشور هر ساله 450 
میلیون دلار ارزآوری دارد، گفت: پیشنهاد داده ایم سازمانی برای کشورهای 

صادرکننده صادرات تشکیل شود.
سید احســان مصطفوی اظهار کرد: من پیشنهادی داده ام که سازمانی 
شبیه اوپک باید تشکیل شود که برای کشورهای تولیدکننده و صادرکننده 
زعفران باشد و اسم آن را اوسک )osec( پیشنهاد کرده ام که باید این سازمان 

تشکیل شود.
وی در مورد آیا زعفران ایران با برند و بسته بندی ایرانی صادر می شود یا 
این که در بسته های چند کیلویی انجام می شود، گفت: برای صادرات زعفران 
ایرانی بسته های نیم کیلویی و نیز بسته های کوچک تر نیم گرمی و دو گرمی با 
برند و نام ایرانی صادر می شود. در زمینه برندسازی یا نام تجاری برای صادرات 
زعفران پیشنهاد کرده ایم برند سافارکس safarex که برگرفته از کلمات زعفران، 
مزرعه و صادرات است و هر کشاورز به عنوان یک صادرکننده در این تعریف 

شناخته می شود و ارزش افزوده صادرات زعفران باید نصیب کشاورز شود.
وی ادامه داد: زعفران ایرانی به 64 کشــور جهان صادر می شــود، حجم 
صادرات از نظر وزنی 280 تن در ســال و از نظر ارزشــی 450 میلیون دلار 

است و برای نام تجاری برای کشاورزان ایرانی در تلاش هستیم.

مصطفوی تصریح کرد: اگر سازمان اوسک تشکیل شود، نخواهد گذاشت 
زعفران ایرانی از کف ایران خارج شود، همان طور که قبلا زیره، پسته، فرش 
و خاویار ایرانی از دست ما خارج شد. این محصولات در ایران تولید می شدند، 
اما الان زیره به نام ترکیه، فرش به نام هند، ابریشــم به نام چین و پسته به 
نام آمریکا شــناخته شده است، اما اگر اوسک تشکیل شود نخواهد گذاشت 
اصالت ایرانی طلای سرخ یعنی زعفران از دست برود، چون همه کشاورزان 

را به عنوان صادرکننده و صاحب برند تبدیل خواهد کرد.

وی افزود: ما الان 11 هزار کشاورز در بانک اطلاعاتی خود داریم، 2800 
کشــاورز آموزش دیده اند و این 11 هزار کشــاورز محصولات خود را صادر 
می کنند که به نام آنها خواهد بود و در این ســامانه تمامی مشکلات تولید 

زعفران را می گویند و کارشناسان ما آن مشکلات را برطرف می کنند.
مصطفوی در پاسخ به این پرسش که زعفران در کجاهای کشور کاشته 
می شود، بیان کرد: الان در همه کشور زعفران کاشته می شود؛ یکی از کارهای 

مدیریت ما کاشت زعفران در کل کشور است.
این صادرکننده زعفران در مورد این که سازمان بسیج چه کمکی به آنها 
انجام داده است که در نمایشگاه اولین رویداد تا ثریا حضور پیدا کرده اند گفت: 
ما به مسؤولان بسیج پیشنهاد داده ایم در برخی از پادگان ها و مراکز نظامی 
که زمین قابل توجهی دارند،  زمین و نیروی سرباز به ما بدهند و ما زعفران 
ارگانیک در آنجاها بکاریم. به سربازان آموزش می دهیم و حتی برای آنها گواهی 
اوسک هم می دهیم و سازمان فنی حرفه ای هم این گواهی ما را تأیید می کند.

مصطفوی در مورد این که آیا ایده تشکیل سازمان اوسک در جایی ثبت 
شده است گفت: فعلا به عنوان یک سازمان مردم نهاد یا ان جی او در وزارت 
کشــور در حال ثبت اســت و مرحله بعدی این است که این ایده را به ثبت 

جهانی هم برسانیم.

 جدیدترین قیمت میوه، مرغ و گوشت در میادین
تازه ترین قیمت انواع میوه، مرغ، تخم مرغ و گوشت در میادین میوه و تره بار اعلام شد.براساس نرخنامه جدید سازمان میادین میوه و تره بار، قیمت هرکیلو سیب قرمز 8900 تومان، سیب زرد 11هزارو200 تومان، پرتقال تامسون جنوب 
14هزار و 500 تومان، پرتقال تامسون شمال 11هزارو800 تومان،  نارنگی رسمی و محلی 13 هزار تومان،  نارنگی تانجیلا 10 هزارو900 تومان، لیموشیرین 13هزارو900 تومان، کیوی 14هزارو100 تومان،  خیار رسمی و رویال 7800 تومان،  
گوجه فرنگی 3900 تومان،  بادمجان 5500 تومان،  سیب زمینی 3950 تومان،  پیاز قرمز 5200 تومان،  پیاز سفید 3100 تومان و سبزی های برگی 6900 تومان تعیین شده است.همچنین در میادین میوه و تره بار قیمت هر کیلو ران تازه 
گوساله در میادین میوه و تره بار  121 هزار تومان، سردست تازه گوساله هر کیلو 119 هزار تومان،  گوشت مخلوط یا لخُم گوساله هر کیلو 110 هزار تومان،  گوشت چرخ کرده مخلوط 98 هزار تومان، ران تازه گوسفندی 144 هزارو500 
تومان،  سردست تازه گوسفندی هر کیلوگرم 124هزارو100تومان، کف دست تازه گوسفندی هر کیلو 143هزارو400  تومان،  شقه گوسفندی هر کیلو 119 هزارو800 تومان، شقه بوقلمون 36هزارو500 تومان،  مرغ تازه تنظیم بازار هر کیلو 
20 هزارو400 تومان،  مرغ منجمد تنظیم بازار 15هزارو500 تومان، تخم مرغ تنظیم بازار 16هزارو900 تومان،  تخم مرغ تازه بسته بندی یک شانه 30 عددی به وزن یک کیلو و 900 گرم 35هزار و 700 تومان،  ماهی قزل آلای رنگین کمان 

48 هزارو500 تومان و ماهی قزل آلای گوشت نارنجی 53 هزارتومان فروخته می شود. 

 مدیرعامل شرکت گاز استان یزد:صرفه جویی در مصرف 2۴ هزار 
کیلو گرم کاغذ در پی حذف قبوض کاغذی و صدور آنی

 مدیرعامل شرکت گاز استان یزد از صرفه جویی در مصرف 24 هزار کیلو گرم 
کاغذ معادل 576 اصله درخت از ابتدای ســال 98 تاکنون و در پی حذف قبوض 

کاغذی و صدور آنی خبر داد.
علی اکبر میدانشاهی در جلسه ای که به مناسبت هفته منابع طبیعی و به منظور 
تعامل بیشتر با مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری و مدیر کل سازمان حفاظت از 
محیط زیست استان برگزار شد، با اعلام یک هزار و 440 متر مکعب صرفه جویی 
در مصرف آب به دلیل حذف قبوض کاغذی، از حفظ محیط زیست به عنوان بزرگ 
ترین مسئولیت اجتماعی شرکت و همپای توزیع مستمر گاز نام برد و گاز طبیعی را 
یکی از منابع بسیار مهم انرژی دانست و اضافه کرد: استفاده از این انرژی خدادادی 
کاهش آلودگی هوا و حفظ محیط زیستی سالم و عاری از آلودگی را به همراه خواهد 
داشــت، مضاف بر اینکه این نعمت خدادای یک منبع انرژی مطمئن به شمار می 
رود استفاده از آن نسبت به سایر منابع انرژی به ویژه سوخت های فسیلی مزایای 

زیست محیطی فراوانی به همراه دارد.
وی با اشاره به پوشش 99 درصدی جمعیت شهری و روستایی استان یزد از گاز 
طبیعی که این استان را در زمره استان های سبز کشور قرار داده است گفت: شرکت 
گاز همواره خود را همراه و دوستدار محیط دانسته و توانسته با توسعه شبکه های 
گازرسانی به ویژه در بخش صنعت که بزرگترین مصرف کنندگان سوختی را تشکیل 
می دهند با حذف آلایندگی های ناشــی از ســوخت های فسیلی نقش به سزایی 
در هوای پاک و ســالم تر و محیط زیستی شاد و سرسبزتر ایفا نماید ضمن اینکه 
حفاظت از محیط زیست در ارائه خدمات نیز مدنظر این شرکت بوده به طوریکه با 
الکترونیکی شدن خدمات و به ویژه حذف قبوض کاغذی باعث جلوگیری از قطع 

درختان شده است.
این مقام مســئول در ادامه با اشاره به تهیه و ابلاغ دستورالعمل های کاری در 
بخش محیط زیست با هدف پیاده سازی و رعایت الزامات بالادستی، درصد فضای 
ســبز شرکت گاز اســتان یزد را 18/95 اعلام کرد و از توسعه و نگهداشت فضای 
ســبز، اخذ مجوز زیســت محیطی قبل از اجرای پروژه های گازرسانی، مدیریت 
جنبه های زیســت محیطی شــامل شناســایی جنبه های محیط زیستی کلیه 
فعالیت ها، محصولات و خدمات شــرکت ، ارزیابی پیامدهای آن ها و شناســایی 
جنبــه های بارز و تعیین  اقدام کنترلی و همچنین شناســایی و ارزیابی الزامات 
قانونــی زیســت محیطی در کنار مدیریــت آلاینده های هــوا و صوت، مدیریت 
پسماند، مدیریت کربن و همچنین تست رگلاتورها با استفاده از اتصالات مفصلی 
و آغاز طرح ملی اصلاح و بهینه ســازی موتورخانه مشــترکین خانگی و تجاری 
 به عنوان مهمترین اقدامات شــرکت گاز در حوزه محیط زیســت نام برد که به
 منظور رعایت زنجیره خدمات سبز به صورت مستمر در حال انجام و پایش می باشد.

گفتنی است پس از پایان جلسه، مدیرعامل و تنی چند از مدیران شرکت گاز 
استان یزد، مدیر کل سازمان حفاظت از محیط زیست و مدیر کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان در محل ساختمان تازه تأسیس سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
حضور یافته و به کاشت چند اصله درخت پرداخته و بدین ترتیب هفته منابع طبیعی 

را گرامی داشتند.

 آیین اختتامیه نخستین رویداد فرهنگی آوای گاز برگزار شد
آیین اختتامیه اولین رویداد فرهنگی آوای گاز صبح امروز همزمان با روز مبعث 

حضرت محمد )ص( در شرکت گاز استان بوشهر برگزار شد
 دبیر نخســتین رویداد فرهنگی آوای گاز در ابتدای سخنرانی این مراسم، عید 
بزرگ مبعث را خدمت همه دوســتان تبریک عرض  نموده و از تلاش های همه 
در عرصه تولیدات فرهنگی و ارسال به این رویداد فرهنگی سپاسگزاری کرد. وی 
گفت:این رویداد فرهنگی برای نخستین بار در بین شرکت های گاز استانی برگزار 
شده است و امیدواریم بتوانیم در سال های بعد با قوت بیشتری با حضور شرکت 
کنندگان بیشــتری این رویداد را برگزار کنیم.دبیر نخستین رویداد فرهنگی آوای 
گاز در ادامه افزود: امسال در سه بخش خاطره و داستان، نمایش رادیویی و مستند 
با موضوعات محیط زیست ،گاز و توسعه پایدار و ایمنی و مصرف بهینه و همچنین 

گاز و مهاجرت معکوس این جشنواره برگزار گردید. 
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان بوشهر دبیر این رویداد فرهنگی گفت: 
این رویداد فرهنگی با  هدف آموزش فرهنگ مصرف ایمن و بهینه گاز و همچنین 
شناســایی و استفاده از نیروهای مستعد و افزایش کمی و کیفی محتواهای تولید 

شده در زمینه انرژی پاک برگزار شد. 
 عباسی افزود: 45 اثر به جشنواره ارسال شد و پس از بررسی هیات داوران 22 

اثر به مرحله مسابقه این رویداد رسیدند و آثار برتر انتخاب شدند.
 وی افزود: طبق برنامه و همزمان با مبعث رســول اکرم صلی الله علیه و آله و 
سلم با حضور مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر و هیات مدیره محترم شرکت 
گاز و هنرمندان عرصه صدا و همچنین شــرکت کنندگان در این رویداد فرهنگی 

آیین اختتامیه برگزار گردید.
 درپایــان ایــن مراســم بــه برگزیــدگان بخش هــای مختلف نخســتین 
رویــداد فرهنگــی آوای گاز تندیــس ولوح تقدیــر اهدا شــد. در بخش نمایش 
رادیویــی از بین7اثــر راه یافتــه بــه بخش مســابقه3 اثــر به شــرح زیر لایق 
 دریافــت جایزه شــناخته شــدند: تندیس ،لوح افتخــار و جایزه نقــدی داوران

 در بخــش نمایــش رادیویی برای نمایش فســه بــه اقای لقمــان بحرانی لوح 
تقدیــر و جایــزه نقــدی در بخــش دوم به نمایش مســابقه نوابــغ خانم نگین 
 کتویــی زاده و همچنیــن لــوح تقدیــر و جایــزه نقــدی بــرای نمایش خط

 ری خط فاطمه دهقانی اهدا گردید و از دو اثر همســایه و بیف استراگانف تقدیر 
به عمل آمد. 

 در بخش مســتند تندیس ،لوح افتخار و جایزه نقدی برای مستند خداحافظ 
سیلندر اقای روزبه ابراهیمی لوح تقدیر و جایزه نقدی رتبه دوم برای مستند بهینه 
ســازی مصرف سوخت ارش ملکی وند ولوح تقدیر و جایزه نقدی رتبه سوم برای 

مستند آینده روشن رضا سملی اهدا شد واز اثر طیبه نوردزی تقدیر بعمل آمد.
 در بخش خاطره و داستان تندیس ، لوح افتخار و جایزه نقدی برای خاطره و 
داســتان عصای موسی زینب عربی،  لوح تقدیر و جایزه نقدی برای رتبه دوم این 
بخش به درام نفتی ناهید بداغی بهلولی و لوح تقدیر و جایزه نقدی رتبه سوم برای 
داستان شعله ها مسلم یوسفی اهدا گردید و از دو اثر داستان سرزمین عجایب و بی 

بی و سماور گازی تقدیر به عمل آمد. 

 آزادسازی ذخایر مرغ منجمد ۱۵ هزار تومانی
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران گفت: برای تقویت عرضه 
مرغ در بازار ذخایر مرغ منجمد  آزاد می شــود و به قیمت هر کیلوگرم 15 هزار 

تومان به فروش می رسد.
ید الله صادقی، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران گفت: وزارت 
جهاد کشاورزی تلاش های زیادی برای افزایش عرضه مرغ در بازار در حال انجام 
دارند؛ در استان های مختلف نیز بازار تحت کنترل است تا مشخص شود که چه 
اتفاقی در این بازار افتاده و باید مشــخص شود که تقاضای مرغ در بازار خیلی بالا 

رفته یا اینکه تولید با نقیصه ای مواجه است.
وی افزود:ما در وزارت صمت وظیفه نظارت برخرده فروشی داریم و این مسئولیت 
در سطح عمده فروشی و تولید بر عهده وزارت جهاد کشاورزی است؛ آن وزارتخانه 
نیز از اوایل بهمن ماه برنامه های خوبی برای تولید داشتند اما اینکه چقدر جوجه 
ریزی شده و در آینده وارد بازار می شود باید خود پاسخگو باشد.  رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران ادامه داد: برای تقویت عرضه مرغ در بازار 
ذخایر مرغ منجمد در که ماه های گذشته به عنوان مازاد مصرف از بازار جمع آوری 

شده است اکنون  آزاد می شود. 
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آخرین تلاش شاگردان محمد بنا در سالجاری
آخرین مرحله از تمرینات آماده سازی 
تیم ملی کشتی فرنگی در سالجاری از امروز 
آغاز خواهد شد که محمد بنا 35 کشتی گیر 
را برای حضور در این اردو فراخوانده است.

کشتی فرنگی ایران در رقابت های جهانی 
2019 قزاقستان موفق شد توسط علیرضا 
نجاتی، محمدعلی گرایی و امیر قاســمی 
منجزی، سهمیه های المپیک در اوزان 60، 
77 و 130 کیلوگرم را کســب کند. بدین 
ترتیب شــاگردان محمد بنا باید در اوزان 
67، 87 و 97 کیلوگرم نیز موفق به کسب 
سهمیه شــوند تا با ترکیبی کامل )6 وزن 
المپیکــی( راهی بازی های المپیک 2021 

توکیو شوند.
طبــق تقویم اتحادیه جهانی کشــتی، 
مسابقات گزینشی کسب سهمیه المپیک در 
قاره آسیا طی روزهای 20 تا 22 فروردین 
در شــهر آلماتی قزاقستان برگزار می شود 
که فرنگــی کاران کشــورمان باید در این 
مسابقات برای کسب سهمیه های باقیمانده 

به میدان بروند.
طبق برنامه های مــدون کادر فنی تیم 
ملی کشتی فرنگی، محمد بنا هفته گذشته 
نفرات مــد نظرش را بــه اردوی تیم ملی 
فراخوانــد تا آخرین مرحله از تمرینات این 
تیم در سالجاری از روز 23 اسفندماه آغاز 
شود. البته نفرات دعوت شده باید پیش از 
آغاز تمرینات جهت انجام تســت کرونا در 

خوابگاه تیراندازی حضور یابند و بعد از نتایج 
تست وارد خانه کشتی شوند.بر این اساس 
ششمین مرحله از اردوی تیم ملی کشتی 
فرنگی )آخرین مرحله اردوها در سالجاری( 
برای حضور در رقابت های گزینشی المپیک 
و قهرمانی آسیا روزهای 23 اسفند ماه تا 5 

فروردین ماه سال 1400 برگزار می شود.
اسامی نفرات دعوت شده به این اردو به 

شرح زیر است:
55 کیلوگرم: پویا دادمرز )خوزســتان( 

سجاد عباس پور )مازندران(
60 کیلوگــرم: علیرضــا نجاتــی )قم( 
مهدی محســن نــژاد )خوزســتان( پویا 
ناصرپور )خوزستان( امید آرامی )سیستان 

و بلوچستان(
63 کیلوگــرم: میثــم دلخانی )فارس( 
آرمین محب ثابت )تهران( مهرداد مردانی 

)خوزستان( رضا عباسی )البرز(
67 کیلوگرم: محمدرضا گرایی )فارس( 
حسین اســدی )خوزستان( محمد الیاسی 

)خوزستان( محمدجواد رضایی )قم(
72 کیلوگرم: علی ارســلان )مازندران( 
محمدرضــا مختاری )فــارس( محمدرضا 

آقانیا )مازندران(
77 کیلوگرم: محمدعلی گرایی )فارس( 
پژمان پشــتام )تهران( امین کاویانی نژاد 
)خوزستان( محمد شربی نیازی )خوزستان(

82 کیلوگــرم: مهــدی ابراهیمی )قم( 
محمد ناقوســی )خوزســتان( علی موسی 

زاده )تهران(

87 کیلوگرم: حسین نوری )البرز( امین 
طاهری )خوزســتان( مهدی فلاح )تهران( 

ناصر علیزاده )مازندران(
97 کیلوگرم: محمدهادســی ســاروی 
)مازنــدران( مهدی بالی )مازندران( مهدی 

علیاری )تهران(
130 کیلوگــرم: امیر قاســمی منجزی 
)خوزستان( امین میرزازاده )خوزستان( علی 
اکبر یوسفی )مازندران( پارسا نظری )فارس(

سرمربی: محمد بنا
مربیان: رسول جزینی - بهروز حضرتی 
پور- لقمان رضایی- حبیب اله اخلاقی- داود 

اخباری- عادل بالی تبار
ماساژور: محمد علیزاده

متخصص تغذیه: رامین امیرساسان
البته برگزاری اردوهای تیم ملی کشتی 
فرنگی و حضــور در رقابتهای گزینشــی 
المپیک و قهرمانی آســیا پایان برنامه های 
کادر فنی در سال آینده نیست، چراکه بعد 
از بازی های المپیک، پیکارهای جهانی سال 
2021 و همچنین رقابت های زیر 23 سال 
قهرمانی جهان نیز در پیش اســت. بدین 
ترتیب مدعیان جامانده از مسابقات قهرمانی 
آســیا و بازی هــای المپیــک و همچنین 
فرنگی کاران جــوان می توانند همچنان با 
 انگیزه بیشــتری برای حضــور در میادین

 بیــن المللــی و مهم بعــد از المپیک به 
تمرینات خود ادامه دهند.

 
 

 
 

پاداشی که به جای مطالبات بانوی کماندار محاسبه شد!

مقام آوری دوچرخه سوار 
محروم در مسابقه رسمی!

فدراسیون تیراندازی به 
دنبال تهیه بلیت هند

تغییر تابعیت کشتی گیر 
روس

عضو پیشــین تیم ملی کامپوند می گوید فدراســیون تیروکمان قصد 
داشته پاداش کمیته المپیک را به جای حق و حقوق و مطالبات 7 سال 

ورزش حرفه ای اش محاسبه کند.
مریــم رنجبر گفت: پس از پیگیریهای فراوانی که برای دریافت حقوق 
و پاداش مدال آوری در مسابقات آسیایی و جهانی داشتم، دو هفته پیش 
نجاری مدیر تیم هــای ملی تیروکمان طی تماس تلفنی به من گفت از 
طرف کمیته ملی المپیک 13 میلیون بابت کل مطالبات و حق و حقوقی 
که از سال 89 تا 96 طلب داشتم به حساب فدراسیون واریز شده که برای 
دریافت آن ابتدا باید نامه رسید خود را مبنی بر این که دیگر مطالبه ای 

از فدراسیون ندارم، امضا کنم.
وی گفت: با پیگیری انجام شــده از طرف کمیته ملی المپیک متوجه 
شــدم این مبلغ به عنوان پاداش به خاطر مدال آوری که طی 7 ســال 

فعالیت ورزش حرفه ای در تیروکمان داشــتم به حساب فدراسیون واریز 
شده نه برای محاسبه حق و حقوق و مطالبات طی این سالها.رنجبر اضافه 

کرد: پس از صحبت با رییس کمیته ملی المپیک بابت مبلغ واریز شــده 
به حســاب فدراســیون، او به من تاکید کرد که حق و حقوق و مطالبات 
شما ربطی به کمیته ملی المپیک ندارد و این موضوع باید از طرف وزارت 
ورزش و فدراسیون پیگیری شود، در حقیقت این مبلغ در جهت حمایت از 
ملی پوشان کشورمان به عنوان پاداش به شما اختصاص داده شده است.

رنجبر با اظهار شرمندگی و معذرت خواهی از رییس کمیته ملی المپیک 
به خاطر قصور انجام شــده از ســوی فدراسیون، افزود: این مساله شوک 

بزرگی از طرف فدراسیون به من بود که قابل بخشش نیست.
وی در پایــان همچنین از پیگیری حق و حقوق و مطالباتش توســط 
کمیته ملی المپیک خبر داد و گفت: آقای صالحی امیری به من قول داد 
که هفته آینده شخصا پیگیر این موضوع خواهد بود تا به مطالبات و حق 

و حقوق از دست رفته خود در طی این سالها، دست پیدا کنم.

اردوی تیم ملی وزنه برداری با دعوت از 11 نفر برای 
حضور در قهرمانی آسیا ازبکستان آغاز شد.

 به نقل از فدراسیون وزنه برداری، آخرین اردوی تیم 
ملی وزنه برداری بزرگســالان برای حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا در تاشکند ازبکســتان، از امروز )شنبه( 

آغاز شد.
بر این اساس میرمصطفی جوادی، حسین سلطانی، 
علی میری، کیانوش رستمی، رضا دهدار، سهراب مرادی، 
رسول معتمدی، عارف خاکی، علی هاشمی، کیا قدمی 
و علی داوودی نفرات دعوت شده به این اردو هستند که 
زیر نظر محمدحسین برخواه سرمربی، تمرینات خود را 
آغاز می کنند. نفرات دعوت شــده امروز در محل کمپ 
تیم های ملی حضور یافته و تست کرونا دادند تا از فردا، 

تمرینات به صورت رسمی آغاز شود. 
 البته، علی هاشمی و کیا قدمی به دلیل ابتلا به کرونا 
و طی کردن دوران نقاهت، اکنون در اردو حضور ندارند 

و مراحل درمانی را پشت سر می گذارند.
 تیم ملی وزنه برداری بزرگسالان خود را برای حضور  
در مسابقات قهرمانی آسیا در تاشکند که فروردین ماه 
سال آینده برگزار می شود، آماده می کند. این رقابت ها 
کسب سهمیه قاره ای المپیک توکیو نیز به شمار می رود.

یک دوچرخه ســوار که به دلیل دوپینگ در دوران 
محرومیت به ســر می برد، در مسابقه یک رشته دیگر 
شــرکت کرده و حتی مقــام هم آورده اســت. هیات 
ترای اتلون اســتان آذربایجان شــرقی مسابقه  اسکای 
رانینگ)دوی کوهســتان( برگزار کــرد.  در خبر اعلام 
برگزاری این مسابقه عنوان شد که این رقابت با همکاری 
هیات های کوهنوردی  و دو ومیدانی برگزار شده است و 
در پایان هم حکم قهرمانی، گواهی حضور و جوایز نقدی به 
نفرات اول تا ششم پرداخت شده است.نکته مهم این است 
که رحیم امامی نفر سوم این مسابقات با وجود محرومیت، 
در این مسابقات شرکت کرده است. امامی که از دوچرخه 
سواران شناخته شده ایران است، در سال 2016 محروم 
شد.اتحادیه جهانی دوچرخه سواری این ورزشکار را به 
دلیل مثبت شدن تست دوپینگ  به مدت 7 سال و 6 ماه 
محروم کرده است و امامی تا سال 2024 در محرومیت 
به ســر می برد.امامی در مسابقات اسکای رانینگ سوم 
شده و حتی نتیجه مسابقات و عکس این ورزشکار روی 
سکوی قهرمانی نیز در کانال خبری و سایت فدراسیون 
ترای اتلون نیز منتشر شده است.چطور مسئولان  اجازه 
شــرکت در مسابقه را به او داده اند و مشخص نیست از 

محرومیت او اطلاع داشته اند یا نه.

فدراسیون تیراندازی به دنبال تهیه بلیت هواپیما برای 
حضور ملی پوشان در جام جهانی هند است.

 اولین مســابقات جام جهانی تیراندازی بعد از شیوع 
کرونا قرار اســت از 28 اسفند تا 9 فروردین به میزبانی 
هند انجام شود. تیم ملی تیراندازی ایران هم قرار است با 

5 ملی پوش به این مسابقات اعزام شود. 
البته هنوز تاریخ دقیق اعزام ملی پوشان به مسابقات 
مشخص نیست چون فدراســیون هنوز نتوانسته بلیت 
خریداری کند و در تلاش برای خرید بلیت پرواز هند است. 
این مسابقات حکم انتخابی المپیک دارد و قرار است 
تکلیف چند سهمیه باقی مانده از المپیک توکیو با توجه 
به امتیازات این وردکاپ و امتیاز رنکینگ مشخص شود. 
شانس کسب ســهمیه از طریق رنکینگ برای ایران در 
تفنگ بادی مردان و در تپانچه 25 متر زنان وجود دارد. 
گلنوش سبقت اللهی و جواد فروغی در ماده تپانچه و 
حسین باقری، امیرمحمد نکونام و پوریا نوروزیان در رشته 

تفنگ عازم این مسابقات خواهند شد. 
ملی پوشان بایستی حداکثر تا 27 اسفند به هند محل 

برگزاری مسابقات برسند. 
این مسابقات بعد از یک سال وقفه به دلیل شیوع کرونا 

برگزار خواهد شد. 

آزادکار شــاخص وزن 74 کیلوگرم روسیه در آستانه 
المپیک تغییر تابعیت داد.

ختیک تسابولوف دارنده مدال های طلای جهان 2014 
و نقره جهان 2017 پس از نزدیک به 10 سال حضور در 
تیم ملی روسیه در آستانه المپیک توکیو، تغییر تابعیت داد 
و به عضویت صربستان درآمد. اتحادیه جهانی کشتی نیز 
تابعیت تسابولوف را تغییر داد و جلوی نام وی صربستان 
درج شده است.تسابولوف در جریان دیدار فینال وزن 74 
کیلوگرم جام مدوید در سال 2016 در همان تایم نخست 
موفق به ضربه کردن حســن یزدانی شد تا عجیبت ترین 
نتیجه این رقابت ها رقم بخورد. البته آن نتیجه تنها یک 
اتفاق بود و یزدانی 4 ماه بعد در جام جهانی 2016 مقابل 
تسابولوف 14 بر 4 به برتری رسید و انتقام آن باخت اتفاقی 

را گرفت و چند ماه بعد نیز قهرمان المپیک شد.
تسابولوف  علاوه بر طلا و نقره جهان در رده بزرگسالان، 
طلای جوانان جهان در سال 2011 را نیز در کارنامه خود 
دارد.وی آخرین بار سال گذشته در رقابت های قهرمانی 
روسیه به عنوان نایب قهرمانی رسید و در جام ایوان یاریگین 
نیز برنز گرفت.این کشتی گیر روس در رقابت های جهانی 
2017 در پاریــس در فینال مقابل جردن باروز آمریکایی 

شکست خورد و به مدال نقره جهان رسید.

یک کارشناس ارشد حقوق بین الملل می گوید بیانیه 
کنفدراسیون فوتبال آسیا برای تعیین میزبان های انتخابی 
جام جهانی دارای ابهاماتی است که قابلیت پیگیری دارد.

 امیــر ارســلان اســکندری )کارشــناس ارشــد 
حقــوق بین الملل و مشــاور حوزه حقــوق بین الملل 
 ورزش( در یادداشــتی بــه ماجرای واگــذاری میزبانی

 گروه سوم انتخابی جام جهانی به بحرین و رد درخواست 
ایران پرداخته است:

1 - چــه نهادی تصمیم اعطا میزبانی را گرفته و چه 
نهادی طبق مقررات اختیار و صلاحیت داشــته تا این 

تصمیم را اتخاذ کند؟
در بیانیه  صادر شده در سایت AFC آمده است: پس از 
مشورت با فدراسیون های عضو، AFC  محل های متمرکز 

برگزاری مسابقات را تایید کرده است.
این بیانیه تا حدی مبهم است چرا که در آن مشخص 
نشــده چه نهادی در AFC و به چه طریقی این تصمیم 
را اتخاذ کرده است. طبیعتاً تصمیم گیری ها باید مطابق 
با مقررات و براســاس صلاحیت تعیین شــده برای هر 

نهاد باشد.
 طبق مقررات چــه نهادی تصمیم گیرنده ی 

نهایی است؟
 FIFA world cup طبــق مقــررات تحــت عنــوان
regulations، برگزاری مســابقات مقدماتی جام جهانی، 
تحت نظارت فیفا و به طور خاص کمیته  ســازمان دهی 
)برگــزاری( فیفا قرار دارد. این نهاد اســت که تصمیم 

می گیرد فرمت مسابقات باید به چه صورت باشد. طبق 
بند 5 ماده 20 این مقررات، چنانچه فرمت مسابقات به 
صورت گروهی و رفت و برگشــت برگزار شود، مسابقات 
خانگی )میزبانی(، بدون اجازه صریح از کمیته مسابقات 

فیفا، نباید در کشوری دیگری برگزار شود.

 ،AFC از ایــن جهت، بــا توجه به این کــه در بیانیه
صحبتی از فیفا نشده، این سوال مطرح می شود که جدا 
از آنکه چه نهادی از AFC این تصمیم را اتخاذ نموده، آیا 
این تصمیم مطابق مقررات به تایید کمیته برگزاری فیفا 

رسیده است یا خیر؟
نتیجتاً، اولین اقدام فدراسیون فوتبال بایستی پیگیری 

و استعلام این موضوع از فیفا باشد.
2- آیا مسیر حقوقی برای اعتراض نسبت به تصمیم 

کمیته برگزاری مسابقات فیفا وجود دارد؟
چنانچــه بــا اســتعلام از فیفا، مشــخص گردد که 
ایــن اقــدام، مطابق مقــررات به تاییــد صریح کمیته 
برگزاری مسابقات رسیده است، متاسفانه مسیر حقوقی 
 پیــش رو در صــورت تصمیم برای اعتــراض، با مانعی

 جــدی روبرو اســت. طبق مــاده 2 بنــد 3 مقررات 
مســابقات، تصمیمات کمیتــه برگزاری فیفــا نهایی 
بــوده و امــکان تجدیدنظرخواهی از ایــن تصمیمات 
وجــود ندارد. فلــذا چنانچه بر مبنــای تصمیم کمیته 
 برگزاری نیاز به پیگیری حقوقی باشــد، شــرایط برای

 مراجعــه به دیوان داوری ورزش، با چالش و مانع جدی 
روبرو است.«

ابهام حقوقی در انتخاب بحرین به عنوان میزبان

 میلیچ وارد تهران شد
هروویه میلیچ هافبک کروات تیم فوتبال استقلال وارد تهران شد.

 هرویه میلیچ مدافع هافبک کروات تیم فوتبال استقلال صبح امروز از طریق 
فرودگاه حضرت امام )ره( وارد تهران شد.

مدافع اهل کشور کرواسی تیم فوتبال استقلال پس از اینکه با محمود فکری، 
سرمربی پیشین آبی پوشان به اختلاف خورد، عدم پرداخت مطالباتش را بهانه کرد 

و پس از برگزاری دربی، ایران را به مقصد کشورش ترک کرد.
فرهاد مجیدی اما پس از اینکه جانشین فکری شد، از مدیران استقلال درخواست 
کرد که میلیچ را برگردانند. مدافع کروات تیم اســتقلال با وجود اینکه مطالبات 
زیادی از این باشــگاه دارد اما با حضور مجیدی ابراز تمایل کرده بود که به ایران 

بازگردد و هر چه زودتر در تمرینات استقلال شرکت کند. 

محسن بنگر در اتوبوس تیمش نبود
ســرمربی تیم نوشــهری تصمیم گرفته بود دو روز دیرتر از تیمش به این 

شهر بازگردد.
 محســن بنگر سرمربی تیم شهرداری نوشــهر، در ماجرای واژگون شدن 
اتوبوس تیمش حضور نداشــت. تیم او برای انجام بازی دوســتانه با ســایپا و 
بادران راهی تهران شد. بعد از این دو بازی به نوشهر بازگشت. بنگر اما به دلیل 
انجام کارهای شخصی تصمیم گرفت دو روز بیشتر در تهران بماند و سپس به 
نوشهر بازگردد. او بعد از تصادف اتوبوس تیم بلافاصله از طریق اعضای تیمش 

در جریان قرار گرفت و احتمالا عازم محل حادثه و شهر نوشهر خواهد شد.

 AFC پاسخ معترضان را با تهدید داد
کنفدراســیون فوتبال آسیا پاســخی تهدیدآمیز به فدراسیون ایران درباره 

اعتراض به میزبانی بحرین داد.
 فدراســیون فوتبال کشورمان روز گذشــته بعد از اعلام میزبان های ادامه 
مســابقات انتخابی جام جهانی به تصمیم AFC مبنی بر میزبانی بحرین برای 

گروه ایران اعتراض کرد.
در همین رابطه سایت »الکره العراقیه« به نقل از کنفدراسیون فوتبال آسیا 
درباره اعتراض ایران، نوشت: هر کشوری که بخواهد از مسابقات مقدماتی کنار 
بکشد، محرومیت و جریمه ای برایش درنظر گرفته نمی شود و تنها بازی اش 

3 بر صفر خواهد شد.
 این تصمیم AFC کاملا بر ضد ایران شد چون تیم ملی کشورمان در 4 بازی 
باقی مانده 3 بازی میزبان بود که باید در بحرین بازی کند. کنفدراسیون فوتبال 
آسیا با این پاسخ به نوعی تهدید کرده که ایران باید در بحرین حاضر شود در 

غیر این صورت بازی هایش 3 بر صفر به نفع رقبا می شود.

 عربســتان در حال توسعه و بازسازی ۶ ورزشگاه برای میزبانی 
جام ملت های آسیا

وزارت ورزش عربســتان اعلام کرد که در راستای کسب میزبانی جام ملت 
های آسیا 2027 در حال توسعه و بازسازی 6 ورزشگاه است.

به نقل از الریاضیه، عربستان یکی از کشورهایی است که برای میزبانی جام 
ملت های آسیا 2027 درخواست داده است.

هند، قطر، ازبکســتان، ایران و عربستان 5 کشوری هستند که درخواست 
رسمی خود را به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال کردند که در این میان رقابت 

قطر و عربستان به نظر جدی تر و شدیدتر است.
وزارت ورزش عربستان اعلام کرد که در حال توسعه 6 ورزشگاهی هستند 

که برای میزبانی جام ملت های آسیا 2027 پیشنهاد داده اند.
طبق اعلام وزارت ورزش عربستان این بازسازی و توسعه ورزشگاه ها شامل 
اضافــه کردن اتاق VIP ، صفحه نمایش های پیشــرفته ، اصلاح رختکن ها و 
مراکز رسانه ای و همچنین اضافه کردن ظرفیت صندلی برای تماشاگران است.

در پرونده میزبانی عربســتان آمده است که آنها 30 هتل و 39 بیمارستان 
را برای خدمات رسانی در طول مسابقات آماده کرده اند.

قرار اســت که مسئولان کنفدراسیون فوتبال آسیا اواخر مارس از عربستان 
دیدن کنند تا از نزدیک شرایط میزبانی این کشور را بررسی کنند.

 محرومیت بازیکن مس تا اطلاع ثانوی به علت هل دادن داور
کمیتــه انضباطی از محرومیت بازیکن مس رفســنجان با صدور دســتور 

موقت خبر داد.
به دلیل تخلفات عقیل کعبی، بازیکن تیم مس رفسنجان مبنی بر حمله به 
ســوی داور و بدرفتاری در قبال مقام رسمی مسابقه در دیدار مقابل سپاهان، 
این بازیکن با صدور دســتور موقت صادره از ســوی کمیته انضباطی تا اطلاع 

ثانوی از همراهی تیم خود محروم است.
کعبی در دیدار مس و ســپاهان در چارچوب جام حذفی که ساعاتی قبل 
تمام شد، پس از دریافت کارت قرمز، به سمت داور حمله کرد و او را هل داد 

و پس از با ورود سایر بازیکنان، زمین را ترک کرد.

 واکنش نبی به سلب میزبانی ایران در مقدماتی جام جهانی
دبیرکل ســابق فدراسیون فوتبال به میزبانی بحرین از گروه تیم ملی ایران 

در مقدماتی جام جهانی واکنش عجیبی نشان داد.
مهدی نبی درباره ســلب میزبانی تیم ملی فوتبال ایران در دور برگشــت 
رقابت هــای مقدماتی جام جهانی 2022 قطــر و میزبانی بحرین از گروه تیم 
ملی کشــورمان در این مســابقات اظهار داشت: در هر صورت پس از اینکه از 
فدراسیون آمدم صحبت نکردم. اکنون دوستان باید کارشان را در آرامش انجام 

بدهند و حضور من در مصاحبه ها و اینگونه موارد ضروری نیست.
دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال در ادامه صحبت خود با برنامه تهران ورزشی 
رادیو تهران عنوان کرد: فدراسیون فوتبال کمیته بین الملل، حقوقی و سازمان 
لیگ دارد که مســئولیت دارند و اگر نکته ای است لطف کنید از دوستانی که 

اکنون هستند سوال کنید.

 کاری که عراق کرد و به ضرر تیم ملی شد
 فدراســیون فوتبال عراق به میزبانی بحرین اعتراضی نکرد تا ایران شــرط 

تغییر میزبانی این رقابت ها را از دست دهد.
کنفدراســیون فوتبال آسیا روز گذشته به صورت رسمی میزبان های ادامه 

مسابقات انتخابی جام جهانی 2022 قطر را معرفی کرد.
نکتــه چالش برانگیز در گروه ایران بــود که بحرین به عنوان میزبان ادامه 
مسابقات گروه سوم انتخاب شد که اعتراض فدراسیون ایران را به همراه داشت.

روز گذشــته یک رسانه قطری اعلام کرد اعتراض ایران اگر به همراه دیگر 
تیم های گروه باشد AFC می تواند میزبان را تغییر دهد.

اما تنها شرط AFC با بیانیه فدراسیون فوتبال عراق به باد رفت. فدراسیون 
عــراق به میزبانی بحرین اعتراضی نکــرد و موافقت خود را با آن اعلام کرد و 
تنها اعتراض عراقی ها به تغییر برنامه بازی ها بود. بازی های کامبوج و هنگ 
کنگ برای عراق و دیگر تیم ها در جدول جابه جا شــده و این باعث اعتراض 

عراقی ها شد.
پیش از این دو فدراسیون کامبوج و هنگ کنگ اعلام کردند نمی توانند از 
این رقابت ها میزبانی کنند در نتیجه این دو فدراسیون هم از میزبانی بحرین 
استقبال می کنند. در پایان تنها معترض گروه، ایران شد که شرط AFC برای 
تغییر میزبانی را ندارد چون دیگر تیم ها با میزبانی بحرین مشــکلی ندارند و 

اعتراضی نکردند.

دعوت ۱۱ وزنه بردار به 
اردوی آسیایی
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امام علی علیه السلام:

وکانَ مِن سیرَتهِِ في جُزءِ الأمَُّةِ إیثارُ 
أهلِ الفَضلِ بإِذنهِِ وقَسمُهُ عَلی قَدرِ 

ینِ، ...، فَیَتَشاغَلُ  فَضلِهِم فِي الدِّ
ویشَغَلُهُم فیما أصلَحَهُم وأصلَحَ الأمَُّةَ 

مِن مَسألتَِهِ عَنهُم، وإخبارِهِم باِلَّذي 
ینَبَغي...

در مورد قسمت امّت، روش او )پیامبر 
اکرم)ص((، این گونه بود که اهل 

فضل را با اجازه دادن به آنها به اندازه 
فضلشان در دین، بر دیگران ترجیح 
می داد. ... پس به آنها می پرداخت و 

آنان را نیز به آنچه باعث اصلاحشان و 
اصلاح امّت بود، مشغول می کرد 

عیون أخبار الرضا : ج ۱ ص 3۱۶ ح ۱ 

 دلار                           239,۱۵۰ 
 یورو                          28۴,3۰۰ 
 پوند انگلیس              3۴۶,۱2۰
 درهم امارات                ۶8,۰۴۰   
 لیر ترکیه                     32,۶۰۰
 سکه امامی           ۱۰8,۵۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی           ۱۰۵,82۰,۰۰۰
 نیم سکه                ۶۴,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۴۰,7۵۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           23,۶2۰,۰۰۰
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ببینید لاکپشت هم از ما جلو می زنه!

فناوری
 کشف آنتی بیوتیک های جدید با کمک یک نرم افزار هوشمند

گروهی از محققان »دانشــگاه لیدن« هلند اخیرا در حال استفاده از هوش 
مصنوعی برای کشــف انواع جدیدی از آنتی بیوتیک ها هســتند. این نرم افزار 

می تواند جایگزین روش قدیمی کشت شود. 
 به نقل از اینوویشین اوریجینز، در حال حاضر تعداد بی شماری از سویه های 
باکتریایی در حال مقاوم شدن در برابر آنتی بیوتیک های رایج هستند. بنابراین 
توسعه انواع جدیدی از آنتی بیوتیک مورد نیاز است اما روشی که دانشمندان در 
حال حاضر برای انجام این کار از آن استفاده می کنند دیگر قدیمی شده است. 
این روش جدید که توسط محققان دانشگاه »لیدن« ایجاد شده است می تواند 
خوشه های دی.ان.ای را در باکتری هایی که برای تولید آنتی بیوتیک مورد استفاده 
قــرار می گیرند، پیدا کند. تلاش برای تولید آنتی بیوتیک های جدید به امری 
ضروری تبدیل شده است. این نرم افزار هوشمند با تجزیه و تحلیل باکتری ها 
به دانشمندان در این کار کمک می کند. روش استاندارد یافتن آنتی بیوتیک ها 
با استفاده از کشت باکتری ها و قارچ هایی که تصور می شود توانایی تولید آنتی 
بیوتیک از آنها وجود دارد، انجام می شود. در این فرایند محققان میکروارگانیسم ها 
را رشد می دهند و سپس بررسی می کنند که آیا مولکول ها می توانند باکتری ها 
را مهار کنند یا خیر. این نرم افزار هوشــمند جایگزین این فرآیند می شــود. 
پروفســور »گیلس ون وزل«)Gilles van Wezel( از موسســه زیست شناسی 
دانشگاه لیدن این تحقیق را با همکاری »مارنیک مدما«)Marnic Medema( از 
دانشگاه واخنینگن هلند انجام داد. محققان این نرم افزار را که توانست 42 نوع 
خوشــه جدید که شــرایط ذکر شده را داشتند پیدا کند، توسعه دادند. پس از 
مدتی این 42 خوشه توانستند به پروتئین هایی با فعالیت آنتی بیوتیکی تبدیل 
شوند. محققان یکی از خوشه ها را که بهترین شرایط را داشت، انتخاب کردند و 
مقدار کمی از »Pristinine«)یک آنتی بیوتیک بالقوه جدید( را از آن تولید کردند. 
»پریستینین«)Pristinine( بخشی از زیر گروه لانتیپپتیدها است که بسیاری از 
آنتی بیوتیک ها به آن تعلق دارند. اثبات مفید و کاربردی بودن پریســتینین و 

41 خوشه دیگر نیز به تحقیقات بیشتری نیاز دارند.
 Topsector(»بودجه این پروژه توسط یک گروه هلندی به نام »تاپ سکتور کمی
 )Netherlands Enterprise Agency(»که تحت نظر »آژانس ابتکار هلند )Chemie
کار می کند، تأمین شد. این پروژه و نتایج تحقیق به عنوان یک منبع علم باز در 
دسترس است. این بدان معنی است که کل تحقیقات به صورت آنلاین و رایگان 

در دسترس است و گروه های تحقیق دیگر نیز می توانند آن را مطالعه کنند.

 حضور یک خوشه ستاره ای در اطراف ابر ماژلانی کوچک
ناسا اخیرا در حساب کاربری خود در اینستاگرام تصویری زیبا از یک خوشه 
ستاره ای منتشر کرده است. در نزدیکی و پیرامون ابر کوچک ماژلانی که یک 
کهکشان اقماری با فاصله 200 هزار سال نوری از زمین است یک خوشه ستاره ای 
 )602 NGC(»602.جوان و خیره کننده پنج میلیون ساله که به نام »ان.جی.سی
شناخته می شود، قرار دارد. درون این خوشه ستاره ای، ستارگان آبی رنگ درخشان 
که تازه شــکل گرفته اند در حال انفجار حفره ای در این سحابی هستند و لبه 
داخلی قسمت خارجی این خوشه ستاره ای را تغییر می دهند و به آرامی آن را 

می سایند و به مواد خارجی اطراف آن آسیب می زنند.
شــکل گیری ستارگان از مرکز خوشه آغاز شده و به اطراف گسترش یافته 

است. جوانترین ستاره ها نیز در امتداد ابرهای گرد و غبار تشکیل می شوند.
واقعیت جالب: آیا می دانید رنگ یک ستاره با دمای سطح آن ارتباط مستقیم 
دارد؟ هرچه ستاره داغ تر باشد، طول موج نوری منتشر شده از آن نیز کوتاه تر 
خواهد بود. داغترین ستاره ها آبی یا سفید-آبی و سردترین ستاره ها نیز قرمز یا 

قرمز-قهوه ای هستند.

 فضاپیمای »اوریون« آماده پرواز به ماه است
طبق اعلام ناسا، فضاپیمای »اوریون« بالاخره برای پرواز به کره ماه آماده شده 
است. به نقل از انگجت، فضاپیمای »اوریون«)Orion( ساخته شرکت »لاکهید 
مارتین«)Lockheed Martin( یک قدم ملموس برای بازگشــت انســان به ماه 
برداشــته است. طبق اعلام ناسا، این غول هوافضایی، مونتاژ و آزمایش سفینه 
»اوریون« را به پایان رسانده و آن را آماده انجام ماموریت آزمایشی »آرتمیس 

آی   »)Artemis I در سال 2021 کرده و آن را به ناسا منتقل کرده است.
اکنون فقط کارهای آماده سازی نهایی مانده است که شامل بارگیری سوخت، 
 »SLS« یکپارچه سازی سیستم هشدار و لغو پرتاب و نصب سفینه روی موشک
ناسا است. ماموریت »آرتمیس I« یک ماموریت بدون سرنشین خواهد بود. سفینه 
»اوریون« طی این ماموریت به دور ماه خواهد چرخید   تا به تأیید سیستم های خود 
و همچنین موشک »SLS« و تیم های زمینی پیش از انجام ماموریت »آرتمیس 
II« کمک کند، ماموریتی که اولین مأموریت سرنشین دار با همراهی فضانوردان 
ناسا خواهد بود. البته فضانوردان تا انجام ماموریت »آرتمیس III« قدم به سطح 

ماه نخواهند گذاشت.
اگرچه آماده شدن »اوریون« یک لحظه مهم تاریخی است، اما هنوز سوالات 
و ابهاماتی در مورد آینده برنامه »آرتمیس« وجود دارد. به عنوام مثال، آخرین 
بودجه اختصاص یافته از سوی کنگره به برنامه »آرتمیس« برای فرود دوباره در 
ماه در سال 2024 کاهش یافته است و به احتمال زیاد دولت بایدن با توجه به 
بحران بیماری کرونا و تحت تاثیر قرار گرفتن اقتصاد آمریکا ناشی از این شیوع 
این بیماری، این برنامه را در اولویت قرار نخواهد داد. بنابراین ماموریت »آرتمیس

I« احتمالاً به جلو پیش خواهد رفت، اما نباید تعجب کرد اگر »اوریون« بعد از 
آن تا مدتی بدون استفاده بماند.

 ناسا قسمتی از فرودگر »اینسایت« را در مریخ رها می کند
از آنجا که بخشی از فرودگر مریخی »اینسایت« طبق برنامه ریزی ها قادر به 
انجام وظیفه خود در حفر سطح سیاره سرخ نیست، ناسا آن را در این سیاره رها 
می کند.  به نقل از انگجت، پس از دستاوردهای فوق العاده کاوشگر حفاری مریخ 
نورد »اینسایت«)InSight( موسوم به »مول«)mole(، اکنون ناسا مجبور به پایان 
دادن به ماموریت آن برای حفاری خاک مریخ شده است. فرودگر »اینسایت« 
مجهز به یک کاوشــگر ملقب به »مول« به معنی موش کور است که قرار بود 
تا عمق 10 فوتی سطح مریخ را حفاری کند. با این حال، ناسا گفت که تمایل 
غیرمنتظره خاک مریخ به سفت شدن به این معنی است که مته »مول« هرگز 
نمی تواند عملکرد صحیح خود را داشــته باشــد. اکنون این پایان یک حماسه 
طولانی اســت که از سال 2019 آغاز شــده بود. این کاوشگر پس از آزمایش 
و خطای فراوان و کمک گرفتن از بازوی رباتیک »اینســایت« تنها توانست به 
عمق چند سانتی متری سطح مریخ برسد. آخرین فعالیت آن نیز در روز شنبه 

9 ژانویه انجام شد که ناسا آن را یک تلاش قلمداد کرد. با این وجود هنوز همه 
چیز از دست نرفته است، زیرا شکست برنامه »مول« به مهندسان کمک می کند 
تا استراتژی های مختلفی را برای ماموریت های آینده در پیش بگیرند. علاوه بر 
این، اکنون که بازوی رباتیک »اینسایت« قادر به کمک است، می تواند لرزه سنج 
را در حفره ایجاد شده دفن کند تا به ماموریت کمک کند خوانش های دقیق تر 
و واضح تری از سطح شناسی مریخ داشته باشد. ضمن اینکه رها کردن »مول« به 
این معنی نیست که ماموریت »اینسایت« تمام شده است، بلکه طول عمر مورد 

انتظار این ماموریت حداقل تا پایان سال 2022 تمدید شده است.
»اینسایت« وظیفه دارد تشخیص دهد که هسته مریخ مایع است یا جامد، 
داده های آب و هوای مریخ را بررســی کند و همچنین هنگامی که مریخ نورد 
»اســتقامت«)Perseverance( روی سطح مریخ فرود بیاید، به تاسیس اولین 

شبکه هواشناسی بشر در یک سیاره دیگر اقدام کند.

 لپ تاپ های گیمینگ رده بالا در حال مهاجرت به پردازنده های 
AMD هستند

بــا ورود پردازنده های Mobile 5000 AMD Ryzen به لپ تاپ های گیمینگ 
رده بالا، اینتل بیش ازپیش احساس خطر می کند و به اعتقاد کارشناسان، خود 

مقصر اصلیِ این اتفاق است. 
پس از مدت  بســیار طولانی، سرانجام به دورانی رسیده ایم که لپ تاپ های 
گیمینگ رده بالا پردازنده های کلاس لپ تاپ ای ام دی )AMD( را به پردازنده های 
اینتل ترجیح می دهند. در CES 2021 شاهد رونمایی از تعداد زیادی لپ تاپ 
بودیم و شــرکت هایی نظیر ایسوس و لنوو اعلام کردند اکثر رایانه هایی که به 
بازار عرضه می کنند، مجهز به نسل جدید پردازنده های سری رایزن ای ام دی 
هستند. این اتفاق، موفقیت بزرگی برای ای ام دی محسوب می شود. پردازنده ی 
ای ام دی در گذشته بیشتر درون محصولاتی قرار می گرفت که سطح بالا نبودند؛ 
این گفته به ویژه  برای پردازنده های لپ تاپ این شرکت صدق می کرد. اما اکنون 

اوضاع تغییر کرده است. 
براساس مقاله ی دیجیتال ترندز، در سال 2021 خرده فروشی های آنلاین قرار 
است پر از لپ تاپ های جدیدی باشند که از پردازنده ی گرافیکی سطح بالایی  
نظیر RTX 3080 انویدیا استفاده می کنند. گیمرهای ای ام دی در حال حاضر 
بسیار خشنود هستند؛ زیرا لپ تاپ های گیمینگ با پردازنده های مرکزی جدید 

تیم قرمز نیز همراه می شوند.
دلیل تغییرات جدید صنعت لپ تاپ چیست؟ ای ام دی قطعا در پاسخ به 
این ســؤال خواهد گفت ایجاد اعتماد در کاربران، به زمان نیاز دارد. این گفته 

کاملا درست است؛ اما همه چیز به آن خلاصه نمی  شود.
ای ام دی در ســال 2020 بــا پردازند ه های کلاس لــپ تاپ رایزن 4000 
که مبتنی  بر معماری ذن 2 بودند، گامی روبه جلو برای در دســت گرفتن بازار 
پردازنده ی کلاس لپ تاپ برداشت. بررسی ها نشان می دهد تیم قرمز توانسته 
است به موفقیت  زیادی از طریق پردازنده های سری رایزن 4000 دست پیدا کند.

پردازنده های سری رایزن 4000 توانستند قدرت چندهسته ای زیادی درون 
لپ تاپ هــای 15 وات قرار بدهند؛ به حــدی که تا پیش از تولید رایزن 4000، 
ندیــده بودیم لپ تاپ های مجهز به پردازنده ی 15 وات بتوانند تا آن حد قوی 
ظاهر شــوند. پردازنده های ای ام دی با هشــت هسته و 16 ترد درون لپ تاپ 
هایی قرار گرفتند که گاهی اوقات ضخامتی کمتری از مک بوک ایر اپل داشتند. 
لپ تاپ های مجهز به پردازنده ی ای ام دی با قیمتی بسیار کمتر از کانفیگ های 

مجهز به پردازنده ی اینتل در بازار عرضه شده بودند. 
بااین حال 2020 به پایان رسید و نبود ای ام دی در بازار لپ تاپ گیمینگ 
رده بالا به شدت حس می شد. ای ام دی سال گذشته نتوانسته بود پردازنده ای 
بسازد که شایستگی حضور در لپ تاپ گیمینگ داشته باشد؛ به  همین دلیل 
برندهایی نظیر Alienware،اROG و Predator در قوی ترین سیستم های خودسراغ 

استفاده از پردازنده ی اینتل رفتند. 
در ســال 2020 قدرتمندترین لپ تاپی که از پردازنده ی مرکزی ای ام دی 
استفاده می کرد، مجهز به کارت گرافیک Nvidia RTX 2060 بود. همین موضوع 
باعث شــده بود اینتل بخش بســیار مهمی از بازار لپ تاپ را در اختیار داشته 
باشد. بسیاری از تحلیلگران پیش بینی کرده بودند که اینتل بتواند این شرایط را 
در سال 2021 ادامه دهد؛ اما مراسم تیم آبی در CES 2021 برگزار شد و این 

شرکت در کمال تعجب پردازنده ی گیمینگ 45 واتی معرفی نکرد. 
اینتل در CES 2021 اعلام کرد موفق  به ساخت سری جدیدی از پردازنده های 
نسل یازدهمی خانواده ی تایگر لیک )Intel Tiger Lake( شده است که از توان 
35 وات اســتفاده می کنند و در نام آن ها حرف H دیده می شود. پردازنده های 
35 وات سری تایگر لیک H اینتل به  نوبه ی خود باکیفیت هستند؛ اما برای لپ 
تاپ گیمینگ فوق باریک و سبک ساخته شده اند، نه لپ تاپ گیمینگی که در 

آن کارت  گرافیک رده بالای جدید انویدیا پیدا بشود.
اینتل در کنفرانس مطبوعاتی اعلام کرد پردازنده های 45 واتی سری تایگر 
لیک H »به زودی از راه می رسند.« این موضوع مشکل ساز است؛ زیرا انویدیا سری 
جدید کارت های گرافیک خود را معرفی کرده و شرکت های تولیدکننده ی لپ 
تاپ باید از آن در محصولات آینده ی خود استفاده کنند. وقتی بین پردازنده های 
جدید اینتل گزینه ی مناسبی برای  لپ تاپ های مجهز به کارت  گرافیگ نظیر 
RTX 3080  وجود نداشته باشد، بدیهی است که تولیدکنندگان لپ تاپ سراغ 
ای ام دی می روند. مشکلات ناشی از تأخیر در روی کار آوردن لیتوگرافی 10 

نانومتری اینتل، اکنون به وضوح خود را نشان داده اند. 
 2021 CES ازطرفی دیگر ای ام دی کنفرانس مطبوعاتی بسیار درخشانی در
 5000 Ryzen برگزار کرد. این شــرکت اعلام کرد ســری جدید پردازنده های
مخصوص لپ تاپ تولید شده اند. پردازنده های جدید AMD در چند دسته جای 

می گیرند که قوی ترین آن ها در نام خود پسوند HX را یدک می کشند. 
پردازنده های سری HX ای ام دی دقیقا آن بخش از بازار را هدف قرار می دهند 
که به لپ تاپ گیمینگ رده بالا اختصاص دارد. قوی ترین پردازنده ی آنلاک سری 
HX ای ام دی توانایی دســتیابی به سرعت کلاک 4٫8 گیگاهرتز دارد و باعث 
می شــود ای ام دی ســرانجام به رقیبی جدی و قدرتمند در حوزه ی لپ تاپ 
گیمینگ تبدیل شــود. پردازنده های سری HX در لپ تاپ های رده بالای جدید 

برندهایی مثل Asus ROG و Lenovo Legion حضور پیدا می کنند. 
به طور مشخص تر، ایسوس مدل جدید تمامی لپ تاپ های گیمینگ خود را 
به پردازنده ی سری رایزن 5000 کلاس لپ تاپ ای ام دی مجهز کرده است. 
قوی ترین سیســتم ایســوس، SE 15 ROG Zephyrus Duo است که از کارت 
گرافیک RTX 3080 استفاده می کند و به پردازنده ی ای ام دی مجهز شده است. 

این نخستین باری است که ایسوس چنین کاری انجام می دهد. 

به گفته ی کانترپوینت، اپل در سه ماهه ی سوم 2020 توانسته سلطه اش بر بازار 
جهانی هدفون های کاملا بی سیم را حفظ و بیش از یک چهارم کل محموله ها را 

ازآنِ خود کند.
خبرگزاری MacRumors باتوجه به اطلاعات به دســت آمده از جامعه ی آماری 
کانترپوینت، گزارش جدیدی را مبنی بر فروش گجت های پوشیدنی در سه ماهه ی 
ســوم 2020 تدوین کرده اســت. براســاس این گزارش، محصولات اپل بیش از 
29 درصد از محموله های هدفون های کاملا بی ســیم )TWS( را تشکیل داده اند. 
دراین میان، ســاعت هوشمند کوپرتینویی ها موســوم به اپل واچ نیز توانسته 28 

درصد از کل سهم بازار ساعت های هوشمند را کسب کند.
کانترپوینت بازار پوشیدنی را به پنج بخش تقسیم کرده است که در بین آن ها، 
لباس ها و مچ بندهای هوشمند بیشترین تعداد فروش را ثبت کرده اند؛ اما با وجود 
قیمت گران تر محصولات اپل در مقایسه با سایر رقبا، غول دنیای فناوری پیوسته 

رشد فروش خود را حفظ کرده و عملکردش چشمگیر است.
برخــی از صاحب نظــران صنعت بر این باورند اکوسیســتم قدرتمند iOS که 
معمولا از مصرف کنندگان دارای درآمد زیاد تشــکیل می شود، عامل اصلی رشد 
فروش محصولات پوشیدنی اپل بوده است. افزون براین، گفته می شود کسب وکار 

پوشیدنی های سامسونگ نیز رشد زیادی تجربه کرده است.
در گزارش مذکور، آمده اســت جدا از اپــل، تمایل مصرف کنندگان به خرید 

محصولات مقرون به صرفه و اقتصادی معطوف بوده است؛ به طوری که نیمی از دَه 
برند پرفروش محصولاتی در بازه ی قیمتی 20 تا 50 دلار عرضه کرده اند و شیائومی، 
یکی از برندهای خوش قیمت ، با کســب 13 درصد از ســهام بازار، در رتبه ی دوم 
فهرست کانترپوینت قرار گرفته است. جامعه ی آماری یادشده انتظار دارد صنعت 
هدفون بی سیم در سال جاری میلادی با 88 درصد رشد به 238 میلیون دستگاه 
برسد. از قرار معلوم، بخشی از این امر به دلیل نبود جک 3/5 میلی متری هدفون و 
حذف هدفون های سیمی از جعبه ی گوشی های هوشمند است. لیز لی، تحلیلگر 

ارشد کانترپوینت، در این باره می گوید:
روند حذف جک و هدفون از دستگاه ها در حال تبدیل به محرکه ی بزرگی برای 
رشد بخش TWS )هدفون های کاملا بی سیم( است. همچنین، این امر به رشد استفاده 
از رسانه ها در گوشی های هوشمند کمک می کند و TWS به عنوان یکی دیگر از لوازم 

جانبی ضروری در نظر گرفته خواهد شد.
افزون براین، کانترپوینت معتقد است همه گیری ویروس کرونا  و به تبع آن بحران 
بهداشت جهانی، به افزایش علاقه ی مصرف کنندگان به سلامتی و تناسب اندام کمک 
کرده اســت و احتمالا به رشد بیشتر ساعت های هوشمند نیز کمک خواهد کرد. 
این شرکت تخمین می زند بازار ساعت های هوشمند در میان مدت رشد متوسط   

دو رقمی تجربه خواهد کرد و با کاهش قیمتی نسبی محصولات، این رشد با سرعت 
بیشتری ادامه یابد.

سلطه اپل بر بازار هدفون های کاملا بی سیم در سه ماهه سوم ۲۰۲۰

درایو SSD گیگابایت ۷۰۰۰s Aorus Gen۴ با سرعت خواندن ۷۰۰۰ مگابایت برثانیه

درایو ذخیره سازی 7000s Aorus Gen4 گیگابایت در دو مدل یک و دو ترابایتی 
معرفی شد. گیگابایت می گوید سرعت خواندن و نوشتن مدل دو ترابایتی به ترتیب 

به 7،000 و 6،850 مگابایت برثانیه می رسد.
براساس گزارش خبرگزاری تامز هاردور، گیگابایت به تازگی نسل جدید درایوهای 
ذخیره سازی اس اس دی پرسرعت پرچم دار x4 4.0 PCIe خود را رونمایی کرده 
اســت که به خانواده ی Aorus تعلق دارند. این درایوهای SSD جدید به حداکثر 
سرعت انتقال 40 درصد بیشتر از درایوهای PCIe 4.0 فعلی سری Aorus دست 

پیدا می کنند.
 7000s SSD Gigabyte Aorus Gen4 بــه سیســتم پخش کننده ی گرمای 
آلومینیومی مجهز است که صفحه ی پشتی نیز دارد. گیگابایت می گوید مشغول 
کار روی نسخه ی ویژه ای از این اس اس دی است که سیستم خنک کننده ی بزرگی 
دارد و از دو لوله ی حرارتی تشــکیل شــده است. این نسخه از درایو اس اس دی 
7000s Gigabyte Aorus Gen4 مخصوص سیستم هایی است که با وجود داشتن 
خنک کننده ی نه چندان قوی، قصد دارند به عملکرد پایدار SSD دست پیدا کنند. 
درایــو ذخیره ســازی 7000s Gigabyte Aorus Gen4 برپایــه ی جدیدترین 
کنترلر Phison با نام E18-PS5018 ساخته شده است. این کنترلر سه هسته ی 
Arm Cortex-R5 و هشــت کانال NAND دارد و از NVMe 1.4 پشتیبانی می کند. 
از دیگر مشــخصه های کنترلر می توانیم به 32 واحد CE و LDPC نسل چهارمی و 

RAID ECC اشاره کنیم.
 3D از حافظه ی 96 لایه ی E18-PS5018 درایو جدید گیگابایت افزون بر کنترلر
TLC NAND برخوردار است که نرخ انتقال داده ی آن به 1،200 مگاترنسفربرثانیه 

)MT/s( می رسد و از کش SDRAM DDR4 استفاده می کند.
درایو 7000s Gigabyte Aorus Gen4 در فرم فاکتور M.2-2280 تولید شــده 
اســت و یک رابط x4 4.0 PCIe دارد. خانواده ی جدید درایوهای SSD گیگابایت 
فعلا مدل های یک و دو ترابایتی را شــامل می شــود و شاید در آینده با مدل های 

جدید به روز شود.
 7000s Aorus Gen4 براساس ادعای گیگابایت، حافظه ی ذخیره سازی جدید

SSD عملکرد تحسین برانگیزی از خود برجای می گذارد. سرعت خواندن و نوشتن 
مــدل دو ترابایتی این درایو ذخیره ســازی به ترتیب حداکثــر 7،000 و 6،850 
مگابایت برثانیه است. در زمینه ی عملکرد تصادفی، گفته می شود مدل دو ترابایتی 
درایو ذخیره سازی اس اس دی گیگابایت می تواند حداکثر به 700،000 خواندن 
تصادفی آی آپس )IOPS(  و حداکثر 650،000 نوشتن متوالی آی آپس دست یابد.

به گفتــه ی گیگابایت، مدل یک ترابایتــی می تواند تا هفتصد TBW و مدل دو 
ترابایتی تا هزاروچهارصد TBW )معادل 0/38 بار نوشــتن روی درایو در هر روز( 
به مدت پنج سال دوام بیاورد. این موضوع نشان می دهد درایو ذخیره سازی جدید 

گیگابایت بسیار بادوام است.
 کنترلر E18-PS5018 شرکت Phison با استفاده از لیتوگرافی 12 نانومتری 
 Arm Cortex-R5 سه هسته ی E18-PS5018 ساخته شده است. ازآنجاکه TSMC
دارد و با حافظه ی بسیار سریع 3D TLC NAND )با نرخ 1،200 مگاترنسفربرثانیه( 
و رابط x4 4.0 PCIe )با نرخ 16 گیگاترنســفربرثانیه( باید دست و پنجه نرم کند، 
هنگام وظایف کاری سنگین بسیار پرمصرف می شود. گیگابایت می گوید مدل یک 
ترابایتی 7000s Aorus Gen4 به طورمیانگین به حداکثر توان 6/6 وات و مدل دو 

ترابایتی به حداکثر توان 8/4 وات دست می یابد.
 7000s Aorus Gen4 گیگابایت برای اطمینان از کاهش نیافتن شدید سرعت
موقع انجام وظایف کاری سنگین، این درایو اس اس دی را به پخش کننده ی گرمای 
آلومینیومی هفت میلی متری مجهز کرده است که روی آن پوشش نانوکربن دیده 
می شود. همان طورکه اشاره کردیم، گیگابایت روی مدل دیگری از درایو جدیدش 
با سیستم خنک کننده ی قدرتمند کار می کند که البته فعلا نام مشخصی ندارد. 
این نســخه مخصوص رایانه هایی خواهد بود که از سیستم خنک کننده ی مایع 

بهره می ببرند. 
گیگابایت فعلا قیمت 7000s SSD Aorus Gen4 را مشــخص نکرده اســت. 
باوجوداین، این درایو در دسته ی درایوهای پریمیوم قرار می گیرد؛ به همین دلیل، 
 7000s Aorus Gen4 نباید انتظار داشــت قیمتش ارزان باشد. احتمالا عرضه ی

به زودی آغاز می شود. 


